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Αθήνα, σήµερα στις 14 Σεπτεµβρίου 1999, ηµέρα Τρίτη και ώρα
19.16' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
το Τµήµα ∆ιακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ' σύνθεση), για να
συνεδριάσει υπό την προεδρία του Προέδρου αυτής κ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
αρχίζει η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Θα γίνει προεκφώνηση των νοµοσχεδίων που είναι γραµµένα στην
ηµερήσια διάταξη.
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.
Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Πλοία αναψυχής και άλλες διατάξεις" αρµοδιότητος
του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας.
Η συζήτηση του νοµοσχεδίου θα ολοκληρωθεί σήµερα.
Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την
αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις".
Το νοµοσχέδιο αυτό θα συζητηθεί στη σηµερινή συνεδρίαση.
Υπουργείου Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Χωροταξικός σχεδιασµός και αειφόρος ανάπτυξη".
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Κρατείται.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το νοµοσχέδιο
κρατήθηκε και θα συζητηθεί κατά τον Κανονισµό.
Επανερχόµαστε στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εµπορικής
Ναυτιλίας.
Εκκρεµεί ονοµαστική ψηφοφορία στο άρθρο 15 του νοµοσχεδίου.
Οι αποδεχόµενοι το άρθρο λένε "ΝΑΙ".
Οι µη αποδεχόµενοι το άρθρο λένε "ΟΧΙ".
Οι αρνούµενοι ψήφο λένε "ΠΑΡΩΝ".
Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κύριοι Παναγιώτης
Φωτιάδης από το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και Παναγιώτης Καµµένος από τη Νέα
∆ηµοκρατία.
Κύριοι συνάδελφοι, πριν αρχίσουµε την ονοµαστική ψηφοφορία θα
ήθελα να θέσω υπόψη σας τα εξής: Στη ∆ιάσκεψη των Προέδρων

σήµερα συζητήσαµε το θέµα της συµµετοχής των Βουλευτών και
του Κοινοβουλίου βεβαίως στην παροχή της αναγκαίας συνδροµής,
για την οποία βλέπουµε ότι από πολλές πλευρές εκδηλώνεται
σχετική διάθεση, για την αποκατάσταση των ζηµιών που έχουν
προκληθεί από τον καταστροφικό σεισµό της περασµένης Τρίτης.
Στη ∆ιάσκεψη καταλήξαµε να προτείνουµε στο Τµήµα και δι' υµών
και στους υπολοίπους συναδέλφους, να καλύψει η Βουλή τη
δαπάνη κατασκευής, όπου πρόκειται να κατεδαφιστούν ως εντελώς
ακατάλληλα για λειτουργία ή επισκευής, όπου χρειάζονται σοβαρές
επισκευές, ανά ενός σχολείου σε κάθε έναν από τους δήµους που
έχουν πληγεί.
Η σχετική δαπάνη θα καλυφθεί κατά το ήµισυ από τη βουλευτική
αποζηµίωση κάθε ενός συναδέλφου και κατά το άλλο ήµισυ από
τον προϋπολογισµό της Βουλής, από τον οποίο θα καταβληθεί και
το αναλογούν στους Βουλευτές και Ευρωβουλευτές ποσόν και θα
παρακρατηθεί κατά την κατά µήνα καταβολήν των αποδοχών τους
σε τρεις ή τέσσερις δόσεις.
Νοµίζω ότι είναι ένα δείγµα του ενδιαφέροντος του Κοινοβουλίου το
οποίο και µε άλλους τρόπους έχει εκδηλωθεί -και θα εκδηλωθεί-
προς τους πληθυσµούς της ευρύτατης αυτής περιοχής την οποία
έπληξαν οι σεισµοί.
Συµφωνείτε, αγαπητοί συνάδελφοι;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το Τµήµα συµφώνησε
οµοφώνως. Ευχαριστώ.
Εισερχόµεθα τώρα στην ψηφοφορία.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ να αρχίσει η
ανάγνωση του καταλόγου. 'Εχουµε ψηφοφορία...
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΠΑΠΑΝΙΚΟΛΑΟΥ: Κύριε Πρόεδρε ...
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσατε
τουλάχιστον να µου απαντήσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αγαπητοί συνάδελφοι,
όταν διεξάγεται ψηφοφορία δεν συζητούµε.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Εσείς τοποθετηθήκατε, κύριε
Πρόεδρε. Εµείς δεν έχουµε το δικαίωµα;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το δικαίωµα να
θορυβείτε το παίρνετε από οπουδήποτε. ∆εν χρειάζεται να ζητήσετε
το λόγο γι' αυτό.
Παρακαλώ να αρχίσει η ψηφοφορία.
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Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 17
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση των τροπολογιών.
Κύριοι συνάδελφοι υπάρχουν δύο τροπολογίες για τις οποίες
χρειάζεται η συγκατάθεσή σας. Η µία αφορά το θέµα για το οποίο
έχει προβληθεί αίτηµα από τους δικηγορικούς συλλόγους και έχει
δώσει το Σώµα και άλλη παράταση της διαδικασίας συµβιβαστικής
επίλυσης των διαφορών, µέχρις ότου ολοκληρωθούν τα σεµινάρια
τα οποία κάνουν οι δικηγορικοί σύλλογοι γι' αυτόν το σκοπό.
Γίνεται λοιπόν δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 3076 και ειδικό
43 της 8.9.1999;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 3076 και ειδικό 43 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 3099 και ειδικό 48 αφορά την
αναστολή προθεσµιών και πλειστηριασµών λόγω σεισµών.
Υποθέτω ότι και εδώ είµαστε σύµφωνοι.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μια παρατήρηση µόνον, κύριε
Πρόεδρε.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Και εγώ θα ήθελα να κάνω µια
παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, ήδη
έχουµε περάσει το χρόνο που είχαµε προσδιορίσει. Και επειδή στη
συνέχεια υπάρχει τροπολογία που θα χρειαστεί συζήτηση, εκεί
προτίθεµαι να διαθέσουµε κάποιο χρόνο για να τη συζητήσουµε.
Εν πάση περιπτώσει, ορίστε, κύριε Παυλόπουλε, έχετε το λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλάµε για την τροπολογία του
κυρίου Υπουργού ∆ικαιοσύνης. Συµφωνούµε απόλυτα, κύριε
Πρόεδρε. Η παράκληση µόνο προς τον κύριο Υπουργό είναι να
σκεφθεί το εξής: Πρώτα πρώτα αν η 29.9.1999 είναι επαρκής.
Μήπως, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσαµε να πάµε λίγο παραπέρα;
Αυτό θα το κρίνετε εσείς.
Εκεί που θα ήθελα να κάνω µια σηµαντική παρατήρηση είναι το
εξής: 'Οπως έχει διατυπωθεί, κύριε Υπουργέ, η παράγραφος 2 δεν
είναι σαφές αν καλύπτει και τις περιπτώσεις των πλειστηριασµών
που γίνονται κατά τον Κώδικα Εισπράξεως ∆ηµοσίων Εσόδων.
Μήπως θα πρέπει -γιατί και αυτές τις περιπτώσεις αφορά επίσης-
να το πούµε καλύτερα;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): 'Ολες
τις αφορά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εφόσον έχει δοθεί
αναστολή για την καταβολή ληξιπροθέσµων χρεών, φόρων κλπ.,
κατά µείζονα λόγο ισχύει και για τους πλειστηριασµούς.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
έχω αντίρρηση.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ηλαδή να τονισθεί, κύριε
Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ και να γίνει: "Κατά τις κείµενες διατάξεις,
συµπεριλαµβανοµένων και των διατάξεων του Κ.Ε.∆.Ε., η
διαδικασία της αναγκαστικής εκτέλεσης και η διενέργεια
πλειστηριασµών που αφορούν..." Και αυτό για να ξεκαθαριστεί,
µήπως προκύψει κάποιο θέµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ ας
διατυπωθεί, ώστε στο σύνολο να την έχουµε υπόψη όλοι µας τη
διάταξη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Να
κάνω και εγώ µια παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, γιατί προέκυψε και
ένα άλλο θέµα. 'Οταν µιλάµε για διαδικαστικές πράξεις και άλλες
ενέργειες περιλαµβάνονται σε αυτές και η κατάθεση δικογράφων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μάλιστα, η προθεσµία
για κατάθεση δικογράφων. Φυσικά. Γιατί αν οι προθεσµίες
παρέλθουν...
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, να αναδιατυπωθεί αυτή η διάταξη όπως
προτείνετε και µε την προσθήκη του κ. Παυλόπουλου, ώστε κατά

την ψήφιση στο σύνολο να έχουµε υπόψη µας ακριβώς τι
ψηφίζουµε.
Ο κ. Καραµάριος έχει το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: 'Εχω την εντύπωση, κύριε Πρόεδρε,
ότι δεν καλύπτονται όλες οι διαδικαστικές πράξεις µε το να
εξειδικεύονται το Πρωτοδικείο Αθηνών, το Ειρηνοδικείο και
Πταισµατοδικείο Αθηνών και το Ειρηνοδικείο Αχαρνών. 'Εχω την
εντύπωση ότι υπάρχουν και άλλα Ειρηνοδικεία.
Η δική µου πρόταση είναι να γίνει ως εξής: "Από κατοίκους των
περιοχών του λεκανοπεδίου Αττικής δήµων τάδε και τάδε οι νόµιµες
και δικαστικές ενέργειες αναστέλλονται και τυχόν διενεργηθείσες
θεωρούνται ως µηδέποτε γενόµενες. Γιατί αν έχουν κάνει αυτές τις
ηµέρες, ποιος θα τις καλύψει;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
έχει γίνει καµία.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: ∆εν το ξέρετε αυτό.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν
έχω αντίρρηση.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Να λεχθεί "από κατοίκους του
Λεκανοπεδίου" και θα προσδιορίζετε "δήµους τάδε και τάδε". Γιατί
εάν µία ενέργεια δικαστική έγινε από έναν κάτοικο του Χαλανδρίου
στο ειρηνοδικείο, τότε πώς καλύπτεται αυτή;
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης):
Υπήρξε µια δυσκολία πάνω σ' αυτό το θέµα. Γι' αυτό αν επιτρέπατε,
κύριε Πρόεδρε, να διαβάσω την αιτιολογική έκθεση που τα
περιλαµβάνει όλα αυτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι την αιτιολογική
έκθεση.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): ∆εν θα
µπορέσουµε να προσδιορίσουµε. Τι να πούµε, δηλαδή; 'Ολοι οι
δήµοι των Αθηνών; Της Β' περιφέρειας Αθηνών που έχει κυρίως
πληγεί;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η Αττική.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Είναι
σαράντα οκτώ δήµοι. Να τους αναφέρουµε όλους;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,
συγγνώµη. Η γνώµη µου είναι εάν συµφωνεί το Τµήµα και εσείς, να
διατυπώσετε τη σχετική διάταξη, συνεργαζόµενος και µε τους δύο
συναδέλφους, εγκρίτους νοµικούς και τον κ. Παυλόπουλο και τον κ.
Καραµάριο εφόσον έχουν αυτές τις παρατηρήσεις και στο σύνολο
θα ψηφιστεί η διάταξη. Θα δω και εγώ τη διάταξη αυτήν, ώστε να
καλύψουµε ό,τι η Κυβέρνηση κρίνει ότι πρέπει να εισηγηθεί και ό,τι
το Σώµα θέλει να ψηφίσει.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης): Αν
µπορέσουµε να τη διατυπώσουµε, εντάξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
προχωρούµε στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 3078 και ειδικό 45
της 8.9.1999, που αφορά την προαγωγή πλωταρχών και
αντιπλοιάρχων τεχνικών του Λιµενικού Σώµατος.
Ο κ. Βαρίνος έχει το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε το νόµο 2575/98
ευνοήθηκαν οι τεχνικοί αξιωµατικοί του Λιµενικού Σώµατος έναντι
των συναδέλφων τους ιατρών όσον αφορά την εξέλιξή τους.
Τώρα, µε αυτήν την τροπολογία, ευνοούνται και έναντι των
αξιωµατικών γενικών υπηρεσιών.
Πιστεύω ότι πρέπει να αποσυρθεί αυτή η τροπολογία και να
αναδιατυπωθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Λάλος έχει το λόγο.
ΚΑΝΕΛΛΟΣ ΛΑΛΟΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε, µε την
τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Το κύριο πρόβληµα είναι ο γενικότερος
εκδηµοκρατισµός του Λιµενικού Σώµατος και όχι οι επιµέρους
ρυθµίσεις µε τις οποίες δεν διαφωνούµε αλλά δεν λύνουν το
συνολικό πρόβληµα που απασχολεί το Λιµενικό Σώµα.
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει άλλη
παρατήρηση.
Κύριε Υπουργέ, θα αναδιατυπώσετε την τροπολογία ή εµµένετε
σ'αυτήν τη διατύπωση;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
'Οπως είναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 3078 και ειδικό 45;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 3078 και ειδικό 45 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 3079
και ειδικό 46 για τα Τεχνικά Επαγγελµατικά Εκπαιδευτήρια ναυτικού
και επαγγελµατικού τοµέα.
Ο κ. Λάλος έχει το λόγο.
ΚΑΝΕΛΛΟΣ ΛΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνούµε απόλυτα µε την
τροπολογία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βαρίνος έχει το
λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατά τη συζήτηση των
νόµων 2525/97 και 2640/98 διεπιστώθη ότι το Υπουργείο
Εµπορικής Ναυτιλίας δεν είχε γνώση των αλλαγών που έγιναν στα
ΤΕΛ ναυτικής κατεύθυνσης. Εγώ προσωπικά επικοινώνησα µε τον
Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας και µε το Γενικό Γραµµατέα κ.
Τσουρουπλή. Με παρέµβασή του ο Υφυπουργός Παιδείας που
ήταν µέσα στην Αίθουσα έκανε µία δήλωση η οποία γράφτηκε στα
Πρακτικά ότι δεν θα καταργηθούν τα Ναυτικά Λύκεια.
Στη συνέχεια τα ΤΕΛ µετονοµάστηκαν σε ΤΕΕ ναυτικής
κατεύθυνσης. 'Ετσι τώρα προσαρµόζεται αυτός ο "εκσυγχρονισµός"
µε αυτήν την τροπολογία. Στην ουσία το Υπουργείο Εµπορικής
Ναυτιλίας µετά από πολλά χρόνια εγκαταλείπει την εποπτεία στα
Ναυτικά Λύκεια. Είχε εποπτεία σε τρία ή τέσσερα. Τη µεταβιβάζει
τώρα στο Υπουργείο Παιδείας.
Πιστεύω ότι το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας µπορούσε να
διατηρήσει τουλάχιστον πέντε Ναυτικά Λύκεια υπό την εποπτεία
του. Τώρα µε αυτήν τη νέα δοµή της εκπαίδευσης αυτοί οι
άνθρωποι δεν θα έχουν πρόσβαση στα πανεπιστήµια. Ως εκ τούτου
είναι αναγκαία η ρύθµιση που γίνεται σήµερα.
'Εχει όµως µεγάλη σηµασία, κύριε Υπουργέ, µε ποιο ποσοστό θα
µπαίνουν αυτά τα παιδιά από αυτά τα λύκεια, στις Ακαδηµίες
Εµπορικού Ναυτικού. Αντιλαµβάνεσθε ότι µε ποσοστό 18% που
είναι σήµερα θα είναι λίγοι. ∆εν µπορούµε να έχουµε δεκατέσσερα
και δεκαπέντε ΤΕΕ ναυτικής κατεύθυνσης σε όλη τη χώρα και η
πρόσβαση στις Ακαδηµίες Εµπορικού Ναυτικού που είναι και η
µοναδική στην τριτοβάθµια εκπαίδευση να µην είναι σε ένα
ποσοστό που πρέπει να είναι. Γι' αυτό σας παρακαλώ να προσέξετε
αυτό το σηµείο της ποσόστωσης. Μου φαίνεται ότι θα την κάνετε µε
απόφασή σας ή µε προεδρικό διάταγµα.
Τέλος, θέλω να σας πω ότι ενώ για όλους λαµβάνετε µέριµνα -πως
θα ενταχθούν οι καθηγητές στο Υπουργείο Παιδείας σε
προσωπαγείς θέσεις- δεν ασχολείστε µε τους ωροµίσθιους για τους
οποίους θα µπορούσατε να είχατε κάνει κάποια ρύθµιση. Είναι οι
µόνοι οι οποίοι αδικούνται. Ξέρετε ότι σε ένα λύκειο του Εµπορικού
Ναυτικού αυτοί οι ωροµίσθιοι που έχουν τέσσερα και πέντε χρόνια
ιδιαίτερα στα ναυτικά µαθήµατα όπου έχουν ελλείψεις, θα
µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν µε συµβάσεις αορίστου χρόνου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, πάγια θέση του
κόµµατός µας ήταν η ναυτική εκπαίδευση να ενταχθεί στο
Υπουργείο Παιδείας. Με τη συγκεκριµένη τροπολογία
διαπιστώνουµε ότι δεν υπάρχει η αναγκαία προετοιµασία ώστε να
µπορέσουν να λειτουργήσουν τα Τεχνικά Επαγγελµατικά
Εκπαιδευτήρια σ' αυτόν τον τοµέα. Σύµφωνα µε τις πληροφορίες
που έχουµε η επιτροπή του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου µέχρι

στιγµής έχει επεξεργαστεί το πρόγραµµα σπουδών για τους
πλοιάρχους ενώ δεν υπάρχει πρόγραµµα σπουδών για τους
µηχανικούς. Είµαστε της άποψης ότι οι σχολές για τη ναυτική
εκπαίδευση να είναι µόνο δηµόσιες.
Συνεπώς όλα αυτά είναι πειραµατισµοί σε βάρος των νέων που
θέλουν να επιλέξουν το ναυτικό επάγγελµα. Μ'αυτήν την
τροπολογία δεν αντιµετωπίζεται και δεν λύνεται το πρόβληµα της
εκπαίδευσης των νέων, που θέλουν να ακολουθήσουν το ναυτικό
επάγγελµα.
∆εν συµφωνούµε και την καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Λουλέ έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, δεν έχουµε καµία αντίρρηση
να υπαχθούν στο Υπουργείο Παιδείας οι σχολές αυτές. 'Oµως
επειδή ακόµα δεν έχει σταθεροποιηθεί η µεταρρύθµιση, θα
προτείναµε, κύριε Υπουργέ, αν µπορούσατε να το αναβάλετε µόνο
για ένα χρόνο. Να το αφήσετε ένα χρόνο και να µπει αργότερα, γιατί
δεν έχει ακόµα σταθεροποιηθεί η µεταρρύθµιση. ∆ιαφορετικά,
συµφωνούµε απόλυτα ότι πρέπει να σπουδάζουν τα παιδιά αυτά
στις δηµόσιες σχολές και όχι σε ιδιωτικές. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παπαδόγγονας έχει
το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να πω
για τα Ναυτικά Λύκεια ότι αυτά έχουν µία τεραστία παράδοση και
µία τεραστία προσφορά στο Εµπορικό Ναυτικό, η οποία είναι
αποδεκτή από όλους τους κύκλους, οι οποίοι δραστηριοποιούνται
στον Πειραιά. Είναι µία πολύ γνωστή υπόθεση.
Συνεπώς το να παραµείνουν τα λύκεια αυτά υπό την εποπτεία του
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας, νοµίζω ότι δεν βλάπτει κανέναν,
απεναντίας ενισχύει µία προσπάθεια, η οποία είναι δεµένη µε το
παρελθόν και η οποία τόσα πολλά έχει προσφέρει. Νοµίζω ότι
µπορεί να γίνει µία εξαίρεση, γιατί µιλάµε πλέον για µία παράδοση
µακρά, πολλών ετών. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Χωµατάς έχει το
λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνούµε µε την
τροπολογία αυτή, η οποία νοµίζω ότι ρυθµίζει µία αδικία και
παράλειψη που έχει γίνει εις βάρος των ιδιωτικών Ναυτικών
Λυκείων, τα οποία τόσα πολλά έχουν προσφέρει στον τόπο. Eν
πάση περιπτώσει, ρυθµίζουν και θέµατα ανεργίας που πλήττει τις
περιοχές όπου υπήρχε τέτοιου είδους δραστηριότητα. Ευχαριστώ
πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 3079 και ειδικό 46;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 3079 και ειδικό 46 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση της τροπολογίας µε γενικό αριθµό
3080 και ειδικό 47 της 9.9.1999, για τα στρατιωτικά φαρµακεία που
πρέπει να καλύψουν και το προσωπικό του τοµέα Εµπορικής
Ναυτιλίας.
Ο κ. Σούρλας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Εδώ, κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για µία
αντιπαράθεση µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, του
Πανελλήνιου Φαρµακευτικού Συλλόγου και του Συµβουλίου
Επικρατείας. Αυτό προκύπτει από την αιτιολογική έκθεση.
Λειτουργούν στρατιωτικά φαρµακεία βάσει του νοµοθετικού
διατάγµατος του 1969, προσφεύγει ο Πανελλήνιος Φαρµακευτικός
Σύλλογος στο Συµβούλιο Επικρατείας και ακυρώνει τις αποφάσεις
του Υπουργού. 'Ερχεται µε νέα απόφαση ο Υπουργός για την
ίδρυση και λειτουργία φαρµακείων και είναι πολύ αποκαλυπτική η
έκθεση, όταν λέει ότι προτείνει αυτήν την ρύθµιση για να µην µπορεί
να εκδοθεί άλλη ακυρωτική απόφαση από το ανώτατο αυτό
δικαστήριο.
Από εκεί και πέρα, πιστεύω ότι και πάλι θα υπάρχει
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πρόβληµα, διότι πρόκειται περί αθέµιτου ανταγωνισµού.
Θα µπορούσαν να λειτουργούν φαρµακεία και να δίδονται τα
φάρµακα, στους στρατιωτικούς αλλά όµως θα µπορούσε αυτό,
κύριε Πρόεδρε, να τακτοποιηθεί σε συνεννόηση και συνεργασία µε
τον Πανελλήνιο Φαρµακευτικό Σύλλογο και όχι να έρχεται η Βουλή
για να κάνει το χωροφύλακα ανάµεσα στο Συµβούλιο Επικρατείας
και στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας ή τον Πανελλήνιο
Φαρµακευτικό Σύλλογο.
Αυτές τις επισηµάνσεις ήθελα να κάνω και θα δείτε ότι και πάλι θα
υπάρξει πρόβληµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βαρίνος έχει το
λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέµα µετά από
πάρα πολλά χρόνια επιτέλους ρυθµίζεται για τους εν ενεργεία και εν
αποστρατεία αξιωµατικούς του Λιµενικού Σώµατος.
Αυτό το θέµα έχει έρθει στη Βουλή πολλές φορές. Εγώ τουλάχιστον
το έχω φέρει δέκα φορές και µε δύο επίκαιρες ερωτήσεις. Επιτέλους
φτάνουµε στο σηµείο σήµερα να διευθετείται κατά τον καλύτερο
τρόπο, κατά την άποψή µου, διότι δεν υπάρχει άλλος τρόπος να
λύσουµε αυτό το πρόβληµα παρά µόνο µε νόµο. Γι' αυτό ήθελα να
σας πω ότι συµφωνώ απόλυτα µε αυτή τη ρύθµιση, η οποία
εξάλλου είναι και απαίτηση όλων των αξιωµατικών του Λιµενικού
Σώµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παπαδόγγονας έχει
το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, υποστηρίζω
αυτήν την τροπολογία. Είναι γνωστό σε όλους βέβαια ότι υπάρχει
µια µακρά διένεξη µεταξύ του φορέα των φαρµακοποιών και του
θεσµού, να υπάρχουν δηλαδή φαρµακεία σε ορισµένες
στρατιωτικές µονάδες. 'Οµως το να αγοράζεται ένα φάρµακο από τα
στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων σε µικρότερη τιµή, αυτό δε
σηµαίνει ότι βλάπτονται τα συµφέροντα των φαρµακοποιών.
Νοµίζω, ότι πρόκειται για ένα µικρό τµήµα αναλώσεως φαρµάκων
και το οποίο απευθύνεται σε µια τάξη ανθρώπων που τόσο πολύ το
έχουν ανάγκη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε µ' αυτήν την τροπολογία
γίνεται µία προσπάθεια µε συντεχνιακό τρόπο να αντιµετωπισθεί
ένα υπαρκτό πρόβληµα. 'Οµως θεωρούµε ότι δεν είναι σωστό να
περιορίζεται µόνο για τους εργαζόµενους σ' αυτόν τον τοµέα.
Ανάγκη για φθηνό και δωρεάν φάρµακο υπάρχει για όλους τους
εργαζόµενους.
Με αυτό το σκεπτικό δεν συµφωνούµε πέρα από το ότι γίνεται
αθέµιτος ανταγωνισµός σε βάρος των φαρµακείων. Και από τη
στιγµή που υπάρχει ένσταση -ενάντια στον τρόπο που µέχρι
σήµερα έγινε προσπάθεια να αντιµετωπισθεί και να αναλυθεί αυτό
το θέµα- εµείς δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Μητσοτάκης έχει το
λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι από την ώρα που θα υπάρχουν αυτά τα φαρµακεία,
τα στρατιωτικά, ας τα πούµε έτσι, είναι δίκαιο να περιληφθεί και σε
αυτά το προσωπικό του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας οι εν
ενεργεία και οι απόστρατοι. Το ερώτηµα είναι και νοµίζω ότι επ'
ευκαιρία λύνεται ένα ουσιαστικό και µεγάλο πρόβληµα, ότι υπάρχει
έντονη αντιδικία και επέµβαση του Συµβουλίου της Επικρατείας
γύρω από το αν πρέπει ή δεν πρέπει να υπάρχουν, γιατί κάνουν
κατά κάποιο τρόπο αθέµιτο ανταγωνισµό, πρέπει να υπάρχουν
ειδικά φαρµακεία για τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις.
Αυτό είναι το ουσιαστικό πρόβληµα που λύνει η τροπολογία και το
κάνει κατά κάποιο τρόπο αποσπασµατικό, επ' ευκαιρία. Εγώ δεν θα
είχα αντίρρηση γνωρίζω το θέµα γιατί και στα Χανιά υπάρχει οξύ
πρόβληµα, γιατί κι εκεί υπάρχει στρατιωτικό φαρµακείο, αλλά έχω
απόλυτη αντίρρηση να µπορεί ο Υπουργός να κάνει όπου θέλει
στρατιωτικά φαρµακεία. Αυτό είναι τερατώδες και θα σας
δηµιουργήσει µεγάλο πρόβληµα. Τουλάχιστον αρκεστείτε να
αναγνωρίσετε τα υπάρχοντα φαρµακεία. Μη φτιάξετε όπου θέλει ο
Υπουργός Εθνικής Αµύνης φαρµακεία. Είναι λάθος και θα το βρείτε

στη συνέχεια µπροστά σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κεφαλογιάννης έχει
το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Αυτήν τη στιγµή λαµβάνεται µια
προνοµιακή µεταχείριση για το Στρατό και το Λιµενικό Σώµα, ως
προς την φαρµακευτική τους περίθαλψη γιατί δεν επεκτείνεται το
µέτρο αυτό και στα άλλα στρατιωτικά σώµατα όπως είναι του
Υπουργείου της ∆ηµόσιας Τάξης δηλαδή στα Σώµατα Ασφαλείας,
Ελληνική Αστυνοµία και Πυροσβεστική;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είναι µέσα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): ∆εν
είναι στρατιωτικά σώµατα αυτά. Αλλά το Λιµενικό είναι στρατιωτικό
σώµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Μόνο το Λιµενικό Σώµα δεν το
έχει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Τα Σώµατα Ασφαλείας έχουν
στρατιωτική δοµή και είναι αναγνωρισµένα στρατιωτικά σώµατα
από το Συµβούλιο της Επικρατείας. Αυτή είναι η εκτίµησή µου. Και
αν όντως έτσι είναι θα πρέπει να επεκταθεί και σε αυτά τα Σώµατα
το µέτρο αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γκελεστάθης έχει το
λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε συµφωνούµε µε την
ίδρυση και λειτουργία των στρατιωτικών φαρµακείων και των
υποκαταστηµάτων τους, αλλά απορούµε γιατί αυτό το µέτρο δεν
επεκτείνεται και στα Σώµατα Ασφαλείας όπως την ΕΛΑΣ και το
Πυροσβεστικό Σώµα. Ιδιαίτερα αυτήν την περίοδο είδαµε τις
ανεκτίµητες υπηρεσίες που προσφέρθηκαν προς το κοινωνικό
σύνολο όχι µόνο από την Πυροσβεστική Υπηρεσία, αλλά και από
την ΕΛΑΣ και έτσι η µη ίδρυση και λειτουργία φαρµακείου και στα
Σώµατα Ασφαλείας αυτοµάτως δηµιουργεί µία πικρία στο
προσωπικό τους.
∆εν καταλαβαίνουµε για ποιόν λόγο να µη δοθεί η δυνατότητα να
ιδρυθεί και να λειτουργήσει φαρµακείο και για τα Σώµατα
Ασφαλείας, δηλαδή, για την Ελληνική Αστυνοµία και το
Πυροσβεστικό Σώµα. Για το λόγο αυτό, κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι
έχει τη δυνατότητα αυτήν τη στίγµη ο κύριος Υπουργός να
τροποποιήσει, να συµπληρώσει τη διάταξη αυτή και να ψηφισθεί
οµόφωνα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κ. Λουλέ έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς δεν έχουµε καµία
αντίρρηση να παίρνουν φθηνότερα φάρµακα οι στρατιωτικοί,
δεδοµένου ότι γνωρίζουµε και ποιοι είναι οι µισθοί τους, αλλά
διαφωνούµε απόλυτα µε το να υπάρχουν ειδικά φαρµακεία, γιατί
µεθαύριο και κάποιες άλλες οµάδες θα θέλουν το ίδιο πράγµα και
δικαίως. Τι θα γίνει λοιπόν; Η κάθε οµάδα εργαζοµένων θα έχει τα
δικά της φαρµακεία; Πιστεύω ότι δεν είναι καθόλου σωστό. Και
βεβαίως διαφωνούµε και µε το να επεκταθεί και σε άλλες οµάδες,
όπως ακούω εδώ από τους συναδέλφους της Ν.∆.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σπυριούνης έχει το
λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Εδώ γίνεται µία µεγάλη παρεξήγηση
από τη σεβαστή αριστερή πλευρά. Και είναι ότι ο νόµος, η αρχή της
ισότητας αναφέρεται σε ίσες καταστάσεις.
Γιατί ο λοχαγός που µπαίνει την Κυριακή το πρωί υπηρεσία και
φεύγει τη ∆ευτέρα το µεσηµέρι από το στρατόπεδο δεν µπορεί να
ζητήσει τέσσερα εξάωρα επιπρόσθετη αµοιβή; Υπάρχουν, δηλαδή,
εντελώς διαφορετικές καταστάσεις, που και συνταγµατικά µε την
έννοια του άρθρου 4 δικαιολογούνται οι διαφοροποιήσεις στους
χειρισµούς και στα προνόµια. Είναι µερικά προνόµια που δόθηκαν
στους στρατιωτικούς.
Να µου επιτρέψετε να προσθέσω, κύριε Υπουργέ και κύριε
Πρόεδρε και εγώ, ότι πρέπει να θεωρούµε εξοµοιούµενα και τα
Σώµατα Ασφαλείας προς τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις, τις οποίες
συντρέχουν στον πόλεµο και το Λιµενικό και όλα τα Σώµατα µε
πολεµικά σχέδια.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είστε σύµφωνος µε
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την τροπολογία;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Απολύτως!
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν είναι κανείς άλλος
συνάδελφος να µιλήσει.
Κύριε Υπουργέ, θα αλλάξετε τίποτα;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): 'Οχι,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της τροπολογίας µε γενικό
αριθµό 3080 και ειδικό 47.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία
µε γενικό αριθµό 3080 και ειδικό 47 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Επίσης, όσον αφορά τώρα την τροπολογία του Υπουργού
Εµπορικής Ναυτιλίας µε γενικό αριθµό 3077 που αφορά το χρέος
του Ναυτικού Αποµαχικού Ταµείου υπάρχει αντίρρηση επ'αυτής;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ το λόγο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Βαρίνο,
έχετε το λόγο. Αν θέλετε όµως να είστε σύντοµος, γιατί είµαστε
εκτός χρόνου.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Είναι σηµαντικό το θέµα, κύριε Πρόεδρε.
Το ΝΑΤ πραγµατικά βουλιάζει στα ελλείµµατα και τα χρέη του, γιατί
δεν µπόρεσε το Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας τα τελευταία έξι
χρόνια επιτέλους να µας φέρει ένα νόµο εδώ στη Βουλή που να
εξυγιαίνει αυτό το Ταµείο. 'Ετσι φθάσαµε σε αυτό το σηµείο σήµερα
και έπονται και χειρότερα. Παραδείγµατος χάρη, τώρα στον
προϋπολογισµό που θα φέρετε -είναι εδώ και ο Υφυπουργός των
Οικονοµικών για να το ακούσει- χρειάζεστε εκατόν εξήντα πέντε
δισεκατοµµύρια (165.000.000.000) δραχµές να καλύψετε το έλλειµα
για το έτος 2000. Αν δεν το κάνετε, δεν θα παίρνουν συντάξεις οι
ναυτικοί. Σας το λέω από τώρα αυτό, για να το έχετε υπόψη σας.
Το ζητούµενο όµως είναι το εξής, ποιος πληρώνει αυτά τα λεφτά; Ο
ελληνικός λαός τα πληρώνει, ο φορολογούµενος. Εσείς θα πάρετε
κανένα µέτρο για να µειώσετε αυτά τα ελλείµµατα; Εδώ είναι το
ζητούµενο. ∆εν παίρνετε µέτρα. Σας το είπαµε πολλές φορές και
τώρα ερχόµαστε εδώ και συζητάµε για το χρέος. Η κυβέρνηση της
Νέας ∆ηµοκρατίας τη διετία 1992-93 µε το ν.1954/91 τακτοποίησε
παρόµοια χρέη που είχαν προκύψει τα έτη 1985-89 συνολικού
ύψους εκατόν εξήντα δισεκατοµµυρίων τριακοσίων είκοσι δύο
δραχµών και στην ουσία αυτά τότε που καλύψαµε είχαν γραφτεί στο
δηµόσιο χρέος.
Τώρα το ερώτηµα που µπαίνει είναι το εξής, πού πάνε αυτά τα
λεφτά; Τα τετρακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια (480.000.000.000)
δραχµές πού θα τα γράψετε; Αυτό το χρέος πού θα το γράψετε;
Στον προϋπολογισµό; Στο δηµόσιο χρέος; 'Οταν εµείς σας µιλάµε
για αφανές χρέος, είναι αυτό ακριβώς όπου κανείς δεν γνωρίζει
πραγµατικά το δηµόσιο χρέος µε αυτές τις ενέργειες που κάνετε.
Σας παρακαλώ να µας διευκρινίσετε, πού θα το γράψετε αυτό το
χρέος; Εµείς συµφωνούµε για την παραγραφή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Οι θέσεις του Kόµµατός µας για το ΝΑΤ
είναι γνωστές και έχουν διατυπωθεί επανειληµµένα στο παρελθόν.
'Ετσι, λοιπόν, είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι στο δανεισµό του
ΝΑΤ καθώς και σε οποιαδήποτε µορφή προσηµείωσης της ακίνητης
περιουσίας του.
Για την εξυγίανση του ΝΑΤ χρειάζεται να ληφθούν συγκεκριµένα
µέτρα για τα οποία µάλιστα υπάρχουν προτάσεις των
ναυτεργατικών σωµατείων.
Αναφέρω ένα στοιχείο: Τον Απρίλη αυτού του χρόνου οι οφειλές

των εφοπλιστών προς το ΝΑΤ ανέρχονταν σε 11,9 δισεκατοµµύρια
δραχµές. Τι γίνεται µε αυτές τις οφειλές; Συνεπώς εκείνο που
χρειάζεται είναι η λήψη ουσιαστικών µέτρων για την πάταξη της
εισφοροδιαφυγής από µέρους των εφοπλιστών προς το ΝΑΤ καθώς
επίσης και στα άλλα ασφαλιστικά ταµεία των ναυτεργατών που
δυστυχώς πρέπει να πούµε ότι γίνεται υπό την ανοχή και την
κάλυψη του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας καθώς και της
Κυβέρνησης.
Για τα ζητήµατα αυτά είπαµε ότι υπάρχουν ολοκληρωµένες
προτάσεις τόσο από µέρους του κόµµατός µας όσο και από τους
φορείς των ναυτεργατών τις οποίες πρώτα και κύρια πρέπει να
πάρετε υπόψη σας.
Γι'αυτούς τους λόγους δε συµφωνούµε και το καταψηφίζουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος, κ.
Μητσοτάκης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια άσχετη
προσθήκη στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε πάει να περάσει
σαν να είναι µια παρωνυχίδα. Εν τούτοις, αυτή η προσθήκη, κύριοι
συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., επιβαρύνει τα παιδιά σας και τα εγγόνια
σας µε µισό τρισεκατοµµύριο.
Ποια είναι η πραγµατικότητα; Η Νέα ∆ηµοκρατία ρύθµισε όπως
αναφέρεται και στην εισηγητική έκθεση τα χρέη τα οποία βρήκε του
Ναυτικού Αποµαχικού Ταµείου. Και από εκεί και πέρα υποτίθεται ότι
κάθε χρόνο ο προϋπολογισµός καλύπτει τις ανάγκες του ταµείου.
Υπερηφάνως µας δήλωσε απόψε ο κ. Σουµάκης, ότι για τον
επόµενο χρόνο η δαπάνη έχει προβλεφθεί.
Τι έχει προβλεφθεί, κύριε Υπουργέ; Αν είχε προβλεφθεί το έλλειµµα,
δεν θα είχαµε ανάγκη αυτήν την ώρα να προσθέτουµε στους ώµους
του 'Ελληνα φορολογούµενου τετρακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια
(480.000.000.000).
Τι γίνεται, κύριε Πρόεδρε; Κάθε φορά ο Υπουργός των Οικονοµικών
γράφει κάτι λιγότερο. Αυτό είναι η τακτική του ΠΑ.ΣΟ.Κ., η µόνιµη
τακτική. ∆εν βλέπει την αλήθεια κατά πρόσωπο και µετά έρχεται και
δανείζεται το ατυχές ταµείο και δανείζεται και υπό επαχθείς όρους
και ενδεχοµένως δίδει σε υποθήκη τα ακίνητά του µε την εγγύηση
φυσικά του κράτους και δηµιουργεί αφανές έλλειµµα.
Ορθώς σας ρώτησε ο κ. Βαρίνος, κύριε Υφυπουργέ των
Οικονοµικών: Αυτά τα τετρακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια
(480.000.000.000) ούτε σε κανέναν προϋπολογισµό γράφονται -εάν
δεν δηµιουργούσαµε θέµα αυτήν τη στιγµή κανείς δεν θα το
πρόσεχε- και ούτε και στο δηµόσιο χρέος περνάνε για να
αναγγέλλει υπερηφάνως ο κ. Παπαντωνίου ανακριβέστατα βέβαια
ότι µειώνεται το δηµόσιο χρέος την ώρα που το δηµόσιο χρέος
αυξάνεται αλµατωδώς.
Τα λέω αυτά, κύριε Πρόεδρε, για να πω ότι κάποτε πρέπει και η
Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη να καταλάβει ότι η κοροϊδία έχει τα όριά
της και ότι είναι ανάγκη να δούµε την οικονοµική πραγµατικότητα
κατά πρόσωπο.
Βεβαίως, ψηφίζουµε την τροπολογία διότι είτε την ψηφίσουµε είτε
δεν την ψηφίσουµε το έλλειµµα έχει δηµιουργηθεί, το κράτος έχει
εγγυηθεί, το κράτος τα οφείλει. Και το ελληνικό κράτος πρέπει να
πληρώσει. Αλλά, κάποτε, αυτή η ιστορία πρέπει να πάρει ένα τέλος.
Αυτό το αφανές έλλειµµα είναι ένα ασήκωτο βάρος το οποίο θα
πληρώσουν οι επόµενες ελληνικές γενιές.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παπαδόγγονας έχει
το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός,
ότι το Ναυτικό Αποµαχικό Ταµείο έχει περιέλθει σε οικονοµικό
αδιέξοδο. Είναι πολλοί οι λόγοι για το αδιέξοδο αυτό µεταξύ των
οποίων, ότι έχουν δοθεί πάρα πολλές συντάξεις σε µη ναυτικούς. Η
νυν κατάσταση του Ναυτικού Αποµαχικού Ταµείου αναµφισβήτητα
είναι ότι έχει αγκιστρωθεί στον κρατικό προϋπολογισµό.
Εγώ  συµφωνώ  µε  την  τροπολογία  αυτή,  διότι  δεν  µπορεί  να
γίνει  άλλως  στην  παρούσα  φάση.  Πάντως,  είναι  επίσης
γεγονός  ότι  πρέπει  να  εκπονηθεί  µελέτη  και  θα  έλεγα  µε
ευρυτέρα  συναίνεση  σχετικά  µε  το  Ναυτικό  Αποµαχικό  Ταµείο,
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διότι αφορά πάρα πολλές χιλιάδες οικογένειες ναυτικών,
πραγµατικών ναυτικών οι οποίοι τίποτα δεν χρωστάνε να ανήκουν
σ'ένα ταµείο το οποίο έχει χρεοκοπήσει και το οποίο εκάστοτε να
ανοίγει το χέρι της επαιτείας στον κρατικό προϋπολογισµό.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ.Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η συζήτηση αυτής της
τροπολογίας νοµίζω ότι πρέπει να αναδείξει ένα τεράστιο
σοβαρότατο πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας. 'Ενα κοµµάτι της
ελληνικής ασφάλισης που αφορά τους 'Ελληνες ναυτικούς -το
γνωρίζουµε όλοι, το γνωρίζει η Κυβέρνηση επί έξι χρόνια- βρίσκεται
κυριολεκτικά στον αέρα και αντί να δίδονται λύσεις ουσιαστικές και
µε µέλλον, ερχόµαστε και ακουµπάµε µόνο εµβαλωµατικές λύσεις.
'Εχω πει µε την ευκαιρία της συζήτησης του προϋπολογισµού ότι
έχει αναλάβει να χρηµατοδοτεί τις δαπάνες λειτουργίας του ΝΑΤ
από το 1994 -και µάλιστα και στο Υπουργείο Εµπορικής Ναυτιλίας
και στο ΝΑΤ υπάρχουν από το 1992 µελέτες εξυγίανσης- αλλά µετά
το 1993 όπως και σ'όλους τους άλλους τοµείς της κοινωνικής
ασφάλισης έχουν παραµείνει τα πράγµατα στο σηµείο που τα
βρήκατε από τις κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας και τους
ασφαλιστικούς νόµους που έσωσαν την κοινωνική ασφάλιση από
την πλήρη κατάρρευση και της έδωσαν προοπτική επιβίωσης µέχρι
το 2010. Από τότε δε, για λόγους πολιτικών σκοπιµοτήτων, άλλοτε
αναζητείτε λύσεις µε επιτροπές, άλλοτε αναζητείτε ξένους ειδικους
για να λύσουν το πρόβληµα. Αλλά το πρόβληµα και τα καµµένα
κάρβουνα δεν τα πιάνετε στα χέρια. Αυτό είναι το ένα.
Το δεύτερο το οποίο είναι µείζον, είναι ότι ενώ αυτήν την ώρα
έρχεται να συζητηθεί αυτή η τροπολογία, το πρωί στην Εθνική
Αντιπροσωπεία για ένα άλλο σηµείο της κοινωνικής ασφάλισης -και
αναφέροµαι στην ΕΡΤ- η Κυβέρνηση επειδή πρόκειται για ένα
µεγάλο µέρος του κοµµατικού της στρατού, καταφέρει νέο πλήγµα
στην κοινωνική ασφάλιση. Και έρχεται και κάνει πρόωρη
συνταξιοδότηση µε διατάξεις οι οποίες είναι πρωτοφανείς. 'Οταν η
ίδια η Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός συνοµολογεί ότι το
σύστηµα περνάει σε κρίση και ενώ γνωρίζουµε και τη διαδικασία
των προσλήψεων σ'αυτόν το χώρο, ερχόµεθα τώρα να
επιβραβεύσουµε και µε πλασµατικά χρόνια το θεσµό της πρόωρης
συνταξιοδότησης για να εξυγιανθεί η ΕΡΤ. Και δυο µέτρα και δυο
σταθµά.
Θέλω δε να σηµειώσω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι η τρίτη φορά µέσα
σε διάστηµα τριών µηνών που γίνεται παρέµβαση από την
Κυβέρνηση για το ίδιο θέµα. ∆ιότι είχαµε πριν από λίγο καιρό άλλες
ρυθµίσεις πάλι σε χώρο που υπηρετεί κοµµατικός στρατός εννοώ
την Olympic Catering που εκεί πλουσιοπάροχα κυριολεκτικά
κατακρεουργήθηκε κάθε έννοια κοινωνικής ασφάλισης, για να
ακούµε κάθε λίγο και τον Υπουργό Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τον
Πρωθυπουργό ότι το σύστηµα βρίσκεται σε κρίση και ότι το µεγάλο
πακέτο της κοινωνικής ασφάλισης θα το δούµε µετά τις εκλογές.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Θα το περάσει στους διαδόχους!
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Τα σηµειώνω αυτά, κύριε Πρόεδρε και
κύριοι συνάδελφοι, διότι εθελοτυφλούµε και σεις της Πλειοψηφίας
που ψηφίζετε αυτού του είδους τις ρυθµίσεις. Και θέλω να κάνω µια
υποσηµείωση στον Υπουργό που εισηγείται την τροπολογία και
µάλιστα εορτάζοντα σήµερα, ευχόµενος χρόνια πολλά: Το ΝΑΤ
είναι µια µικρή ωρολογιακή βόµβα, όχι στα θεµέλια της κοινωνικής
ασφάλισης, αλλά στα θεµέλια της Ελληνικής Εµπορικής Ναυτιλίας
που αποτελεί το µεγάλο πυλώνα στήριξης του Ελληνισµού και της
ελληνικής οικονοµίας, αλλά και ταυτόχρονα της ίδιας της ελληνικής
κοινωνίας. Tέτοιου είδους ρυθµίσεις, απλά ρίχνουν στάχτη και
µεγαλώνουν την έκταση του προβλήµατος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Αλογοσκούφης έχει
το λόγο και κλείνουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ
σύντοµος, διότι προσυπογράφω όλα αυτά που είπαν οι συνάδελφοί
µου της Νέας ∆ηµοκρατίας και βεβαίως ο επίτιµος Πρόεδρος κ.
Μητσοτάκης.

Η τροπολογία που καλούµεθα τώρα να ψηφίσουµε, αναδεικνύει σε
όλη της τη µεγαλοπρέπεια τη λεγόµενη δηµοσιονοµική εξυγίανση,
που δήθεν επέτυχε η Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια, διότι αυτό
που εφαρµόστηκε, είναι να κρύβουµε τα πραγµατικά ελλείµµατα
κάτω από το χαλί.
Σήµερα καλούµαστε να αναγνωρίσουµε τετρακόσια ογδόντα
δισεκατοµµύρια (480.000.000.000). Πριν από λίγες µέρες µε τον
Οργανισµό Ανασυγκρότησης Επιχειρήσεων ψηφίστηκε εδώ άρθρο,
που έκανε ρύθµιση για εξακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια
(680.000.000.000), δηλαδή µιλάµε για ένα σύνολο ύψους ενός
τρισεκατοµµυρίου εκατόν εξήντα δισεκατοµµυρίων
(1.160.000.000.000), κρυφά ελλείµµατα, που δεν πέρασαν σε
κανέναν προϋπολογισµό απ' αυτούς που παρουσίασε ο κ. ∆ρυς και
ο κ. Παπαντωνίου, που δεν συνυπολογίζονται στο χρέος σε µεγάλο
βαθµό.
Και µιλάµε για εξυγίανση. Και πολύ φοβάµαι, επειδή καθίσαµε να
υπολογίσουµε και τις υποχρεώσεις που έρχονται και που έχουµε
µπροστά µας, ότι υπάρχουν περίπου άλλα επτά τρισεκατοµµύρια
(7.000.000.000.000) ανάλογα τέτοια χρέη, τα οποία δηµιουργούνται
από δηµόσιους οργανισµούς, από δηµόσιες επιχειρήσεις, επειδή
δανείζονται από το τραπεζικό σύστηµα, αντί να επιχορηγούνται από
τον προϋπολογισµό, όπως πρέπει, ή αντί να υπάρξει κάποια
πραγµατική εξυγίανση. Και στα χρόνια που έρχονται, θα κληθούµε
πάλι να αναγνωρίσουµε.
Και εφησυχάζουµε και έχουµε τον κύριο Υπουργό της Εθνικής
Οικονοµίας να έρχεται εδώ και να µας µιλάει για µεγάλες επιτυχίες
στον τοµέα της µείωσης των ελλειµµάτων και της δηµοσιονοµικής
εξυγίανσης. Και τι κάνουµε; Κοροϊδεύουµε τους εαυτούς µας.
Ναι, να µπούµε στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Εµείς το
θέλουµε, διότι θα είναι καλό για τη χώρα, αλλά δεν µπορούµε να
παραγνωρίζουµε ότι τα πραγµατικά προβλήµατα παραµένουν
άλυτα. Και έρχονται αυτού του είδους οι τροπολογίες τώρα να
ρυθµίσουν χρέη, χωρίς να προβλέπουν καµία διαδικασία
εξυγίανσης, που να εξασφαλίζει το ότι τουλάχιστον στο µέλλον δεν
θα ξαναδηµιουργηθούν αυτά τα χρέη. Και αυτό είναι το µεγάλο
πρόβληµα. Κλείνουµε τα θέµατα, χωρίς να λύνουµε τα προβλήµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, δεν
υπάρχει άλλος να µιλήσει.
Κύριε Υπουργέ, έχετε να πείτε κάτι επί της τροπολογίας, διότι τα
άλλα είναι γενική συζήτηση η οποία δεν αφορά τη συγκεκριµένη
τροπολογία;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): 'Οχι,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Τµήµα:
Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε αριθµό 3077/8.9.99, που αφορά τη
διαγραφή του χρέους του Ναυτικού Αποµαχικού Ταµείου;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΟΡΕΣΤΗΣ ΚΟΛΟΖΩΦ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία
µε αριθµό 3077/8.9.99 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στη συζήτηση των δυο τροπολογιών, που αφορούν
τη µείωση των συντελεστών του ειδικού φόρου κατανάλωσης στη
βενζίνη και τη µείωση των συντελεστών του τέλους ταξινόµησης
των επιβατικών αυτοκινήτων.
Πρόκειται περί του αυτού θέµατος και παρακαλώ να τοποθετηθούν
οι κύριοι συνάδελφοι. 'Εχουν ζητήσει το λόγο η κ. Μπακογιάννη και
ο κ. Αλογοσκούφης. Η παράκλησή µου είναι να συντοµεύσουµε, για
να προχωρήσουµε στη συζήτηση του επόµενου νοµοσχεδίου.
Η κ. Μπακογιάννη έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΑ ΜΠΑΚΟΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, η Κυβέρνηση
κατέθεσε δυο τροπολογίες µε τις οποίες µειώνει τους συντελεστές
του ειδικού φόρου κατανάλωσης της βενζίνης και τους συντελεστές
στο τέλος ταξινόµησης των επιβατικών αυτοκινήτων, όπως
ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Πρωθυπουργός
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ανακοίνωσε αυτά τα µέτρα, τα οποία ουσιαστικά είναι µια επιταγή
χωρίς αντίκρισµα. Και εξηγούµαι: Οι ρυθµίσεις αυτές έχουν ως
στόχο να καλύψουν την αποτυχία της κυβερνητικής πολιτικής, να
µειώσουν σε πραγµατικούς όρους τον πληθωρισµό της οικονοµίας.
Η Κυβέρνηση αναγκάζεται µε αυτές τις δυο τροπολογίες και µε
αυτήν που επίκειται για τον ειδικό φόρο κατανάλωσης για το
πετρέλαιο θέρµανσης, να παρέµβει µε διοικητικά µέτρα στην αγορά,
για να µπορέσει να κάµψει τον πληθωρισµό κατά τις πολυπόθητες
0,5 έως 0,7 µονάδες, για να πετύχει το κριτήριο της ΟΝΕ.
∆εν προχωράει στις µειώσεις αυτές, διότι πράγµατι θέλει να τονώσει
το εισόδηµα των καταναλωτών ή να µειώσει τις φορολογικές
επιβαρύνσεις. ∆εν είναι τελικά αυτές οι προθέσεις της. Αναγκάζεται
δυστυχώς, διότι οι διεθνείς τιµές του πετρελαίου έχουν οδηγήσει σε
µεγάλες αυξήσεις τις τιµές της βενζίνης και του πετρελαίου.
Για να είµαστε δε ακριβείς, κύριοι συνάδελφοι, διότι άκουσα
µερικούς από σας να µιλάτε και στα ραδιόφωνα, ο οικογενειακός
προϋπολογισµός επιβαρύνεται και εφέτος. Και επιβαρύνεται και
από το πετρέλαιο θέρµανσης και από την τιµή της βενζίνης. Η τιµή
της βενζίνης είναι µεσοσταθµικά ακριβότερη από πέρσι τέτοια
εποχή, περίπου είκοσι δραχµές το λίτρο, ενώ το πετρέλαιο
θέρµανσης θα είναι ακριβότερο περίπου κατά δέκα δραχµές το
λίτρο αυτόν το χειµώνα. Αυτή είναι η αλήθεια, η οποία τουλάχιστον
δεν γίνεται σαφής µε τον τρόπο µε τον οποίο παρουσιάζεται από
την κυβερνητική πολιτική. Και το πετρέλαιο και η θέρµανση θα είναι
ακριβότερα.
Αναγκάζεσθε δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, να προχωρήσετε σε αυτές
τις διοικητικές παρεµβάσεις, διότι δεν πετύχατε να χτυπήσετε το
σκληρό πυρήνα του πληθωρισµού. Αλλά δυστυχώς αυτή η πολιτική
είναι µία πολιτική µε κοντά πόδια, αφού η ρύθµιση που κάνετε
σήµερα για τα καύσιµα έχει χρονικό ορίζοντα τον Ιούνιο του 2000.
Μετά από τον Ιούνιο, το κέρδος των 0,3 µονάδων, που θα έχετε
φέτος, θα το βρούµε µπροστά µας. Μόνο που τότε, αν είµαστε µέσα
στην ΟΝΕ, τα περιθώρια για διοικητικές παρεµβάσεις και αλχηµείες
θα είναι σχεδόν ελάχιστα, σχεδόν µηδενικά. Τελικώς, αυτή η
ρύθµιση θα αποτελέσει ένα πολύ µεγάλο εµπόδιο -µιλάω για την
τελική ρύθµιση που αφορά τα αυτοκίνητα- και στο ισοζύγιο
εξωτερικών συναλλαγών.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα την ψηφίσει
αυτήν τη ρύθµιση, θα ψηφίσει αυτές τις δύο τροπολογίες, έχοντας
όµως καταθέσει ότι µε αυτόν τον τρόπο δεν επιλύεται δυστυχώς το
µεγάλο πρόβληµα του πληθωρισµού, λόγω των διοικητικών
παρεµβάσεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Αλογοσκούφης έχει
το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΛΟΓΟΣΚΟΥΦΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως συµφωνώ
µε όλα όσα είπε η συνάδελφος κ. Μπακογιάννη.
∆εν µπορούµε, παρ' ότι ψηφίζουµε την τροπολογία, να µην
επισηµάνουµε και την αποτυχία στην πολιτική της µείωσης του
πληθωρισµού και τη σκοπιµότητα αυτών των ρυθµίσεων. Είναι
προσωρινές ρυθµίσεις για τον πληθωρισµό. Για δώδεκα µήνες το
πολύ θα έχουν επίδραση στον πληθωρισµό τα µέτρα για τη µείωση
των τιµών των αυτοκινήτων και για λιγότερο από δέκα µήνες, απ'
ό,τι φαίνεται, θα έχει επίδραση η ρύθµιση για τη βενζίνη.
Νοµίζω ότι η ρύθµιση για τη βενζίνη, µε τον τρόπο που γίνεται,
δηλαδή µέχρι τον Ιούνιο του 2000, πιθανόν να αποκαλύπτει και κάτι
για τα πολιτικά σχέδια της Κυβέρνησης, διότι µας λέει η Κυβέρνηση
ότι δεν θέλει πρόωρες εκλογές, αλλά τη ρύθµιση για τον
πληθωρισµό µέχρι τον Ιούνιο φροντίζει να την κάνει. Μέχρι τότε
δηλαδή θέλει να πέφτει ο πληθωρισµός, µετά δεν φαίνεται να την
ενδιαφέρει.
Μήπως σχεδιάζει ο Πρωθυπουργός, αν ξεπεράσει το σκόπελο του
Μαρτίου, να κάνει εκλογές τον επόµενο Ιούνιο;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος κ.
Μητσοτάκης έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει
αµφιβολία ότι αυτή η πολιτική γίνεται για να αντιµετωπισθεί το οξύ
πρόβληµα του πληθωρισµού, που αποτελεί το τελευταίο εµπόδιο

για να µπει η Ελλάς στην ΟΝΕ.
Εγώ θα έλεγα ότι "ο πνιγµένος από τα µαλλιά του πιάνεται", κύριε
Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Αυτά είναι µέτρα
σπασµωδικά, µέτρα προσωρινά, µέτρα τα οποία γίνονται αναγκαία,
γιατί απέτυχε η πολιτική της Κυβέρνησης.
Είναι φυσικό στη ζωή να µην έρχονται όλα ευνοϊκά. Στον κ. Σηµίτη
όλα ήλθαν ευνοϊκά, έως ότου παρουσιάστηκε και µία δυσκολία.
Ανέβηκε η τιµή του πετρελαίου, ανέβηκε και το δολάριο και του
δηµιούργησαν ένα πρόβληµα. ∆εν είναι δυνατόν πάντοτε οι
συνθήκες να είναι ευνοϊκές.
Θα µπορούσα να θυµίσω ότι επί των ηµερών της Νέας
∆ηµοκρατίας η τιµή του πετρελαίου δεκαπλασιάστηκε και
εικοσαπλασιάστηκε. 'Ηταν φυσικό ότι µπορούσε να γίνει και κάποια
αύξηση της τιµής του πετρελαίου και επί των ηµερών των
εκσυγχρονιστών του ΠΑ.ΣΟ.Κ. Θα είχε η Κυβέρνηση τον τρόπο να
αντιµετωπίσει το πρόβληµα του πληθωρισµού, αν είχε αποφασίσει
να κάνει διαρθρωτικές αλλαγές τις οποίες δεν έκανε.
Κύριοι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αυτό είναι η αιτία για την οποία η
αντιµετώπιση του πληθωρισµού σταµατάει σε ένα σηµείο και
αναγκαζόµαστε να χρησιµοποιούµε αυτά τα µέσα, τα οποία εµείς τα
δεχόµαστε σήµερα, διότι έχω πει ότι καλύτερα να µπούµε υπό
οποιεσδήποτε συνθήκες, παρά να µην µπούµε. Αλλά πρέπει να
γνωρίζουµε τι σηµαίνει αυτό.
Κύριε Πρόεδρε, επειδή µιλούµε για το πετρέλαιο, θα ήθελα να
ρωτήσω τον κύριο Υφυπουργό, αν είναι σε θέση να µου απαντήσει,
δεν ξέρω αν είναι δική του αρµοδιότητα, το εξής. Εγώ
πληροφορούµαι ότι το διύλιστρο το οποίο πληρώνεται στο κρατικό
διυλιστήριο είναι 34 δολάρια κατά τόνο, όταν το διύλιστρο διεθνώς
είναι το µισό, δηλαδή 17 δολάρια. Αν αυτό είναι ακριβές ή έστω
κατά προσέγγιση ακριβές, γιατί είναι ανάγκη να στερήσουµε έσοδα
από τον κρατικό προϋπολογισµό και δεν θα έπρεπε να γίνει µία
διαρθρωτική τοµή στο σηµείο αυτό; Υποτίθεται ότι την Ελληνική
Βιοµηχανία Πετρελαίου τη θέλουµε κρατική, για να βοηθήσουµε το
κράτος και όχι για να εισπράττει και να αποµυζά το υστέρηµα του
'Ελληνα πολίτη.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, εκείνο που ήθελα να
παρατηρήσω είναι ότι το βασικό σκεπτικό των εισηγητικών
εκθέσεων των δύο τροπολογιών, είναι η ενίσχυση των
αντιπληθωριστικών τάσεων στην οικονοµία.
Συνεπώς οι συγκεκριµένες τροπολογίες εντάσσονται στα πλαίσια
της αντιπληθωριστικής πολιτικής για την ικανοποίηση του βασικού
κριτηρίου της ένταξης στην Οικονοµική και Νοµισµατική 'Ενωση. Με
τη µείωση των ειδικών φόρων κατανάλωσης, η οποία είναι
προσωρινού χαρακτήρα επιδιώκεται η βίαιη µείωση του
πληθωρισµού σε επίπεδα που θα διασφαλίζουν την ελεύθερη
κίνηση κεφαλαίων, τη διαµόρφωση όρων για την ασύδοτη
κυκλοφορία και δράση τους σε µία ευρύτερη αγορά µε ενιαίο
νόµισµα, το ΕΥΡΩ και µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τα πλατιά λαϊκά
στρώµµατα.
Συνεπώς οι δύο αυτές τροπολογίες δεν αποτελούν φορολογική
ελάφρυνση των καταναλωτών. Οι τροπολογίες αυτές δεν αποτελούν
µέτρα για την ανακατανοµή του εθνικού εισοδήµατος προς όφελος
των εργαζοµένων και την άσκηση κοινωνικής πολιτικής, αλλά
αποτελούν προεκλογικά ψίχουλα της Κυβέρνησης.
Για το σκοπό αυτόν, αν πραγµατικά η Κυβέρνηση θέλει να ασκήσει
µία πολιτική που να εξυπηρετεί τα συµφέροντα των εργαζοµένων,
θα έπρεπε να ασκήσει µία άλλη φορολογική πολιτική συνολικά και
όχι µε µέτρα, όπως αυτά που προτείνονται από τις δύο
τροπολογίες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Τσοβόλας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ  ΤΣΟΒΟΛΑΣ  (Πρόεδρος  του  ∆Η.Κ.ΚΙ.):  Κύριε
Πρόεδρε,  έχουµε  επισηµάνει  κατ'επανάληψη  αυτά  τα  χρόνια  ότι
η  µείωση  του  πληθωρισµού  όπως  έγινε  µε  την  πολιτική  που
ακολουθήθηκε,  δεν  αποτελεί  οικονοµικό  επίτευγµα.  Θα
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αποτελούσε επίτευγµα, αν πράγµατι ήταν αποτέλεσµα της
βελτίωσης της παραγωγής και της παραγωγικότητας µέσα από µία
αναπτυξιακή παραγωγική πολιτική. 'Ετσι θα ήταν και µόνιµη αυτή η
µείωση του πληθωρισµού, έτσι θα ήταν κοινωνικά δίκαιη και
οικονοµικά αποτελεσµατική και ορθόδοξη.
Πολλές φορές θα µε είχατε ακούσει αυτά τα τρία χρόνια να λέω ότι
αυτή η µείωση γίνεται µε τεχνητό τρόπο και γίνεται επίσης λόγω της
κοινωνικά άδικης πολιτικής και έριξε τα βάρη στα λαϊκά στρώµατα,
στο δηµόσιο προϋπολογισµό και γι'αυτό είχαµε και παρατεταµένη
οικονοµική ύφεση µε αποδιοργάνωση παράλληλα της πραγµατικής
παραγωγικής οικονοµίας. Συνετέλεσε βέβαια, όπως τονίστηκε
προηγουµένως και από τον κ. Μητσοτάκη και το ότι η τιµή του
πετρελαίου έβαινε συνεχώς µειούµενη επί χρόνια και µόλις ήρθαν
εξωγενείς παράγοντες -επειδή η οικονοµία στηρίχθηκε µε την
πολιτική που εφαρµόστηκε σε γυάλινα πόδια- αµέσως για να
πετύχει τελικά το στόχο που προβλέπεται στη Σύµβαση του
Μάαστριχτ για την ένταξη στη ζώνη του ΕΥΡΩ, έρχονται τέτοιου
είδους τροπολογίες, οι οποίες δεν δίνουν λύση στο πρόβληµα.
Πραγµατικά, αυτές οι δύο τροπολογίες αποδεικνύουν πόσο σωστές
οικονοµικά και κοινωνικά ήταν οι θέσεις που διατύπωνε το ∆Η.Κ.ΚΙ.
Αυτό το επισηµαίνουµε, γιατί αν συνεχιστεί αυτή η πολιτική
προκειµένου τεχνητά -επαναλαµβάνω- και κατ' αντιπαραγωγικό
τρόπο να επιτευχθεί ο στόχος της µείωσης του πληθωρισµού που
θέλει η σύµβαση του Μάαστριχτ, τότε και αν ακόµα επιτευχθεί από
την επόµενη µέρα της ένταξης στη ζώνη του ΕΥΡΩ και στην ΟΝΕ, η
οικονοµική και δηµοσιονοµική πολιτική που θα εφαρµόσετε, που θα
εφαρµόσει η χώρα µε βάση το σύµφωνο σταθερότητας και τις ρητές
δεσµεύσεις που προβλέπουν θα είναι πιο σκληρή για τα λαϊκά
στρώµατα, θα είναι πιο κοινωνικά άδικη, θα είναι και πιο οικονοµικά
αναποτελεσµατική σε σχέση µε την πραγµατική παραγωγική
οικονοµία, µε τροµακτική αρνητική συνέπεια στην απασχόληση και
αύξηση της ανεργίας.
Εµείς πιστεύουµε ότι αυτή η πολιτική, η οποία συνδυάζεται και µε
την ξέφρενη αύξηση των χρηµατιστηριακών αξιών, θα αποβεί και
αποβαίνει καθηµερινά σε βάρος της πραγµατικής παραγωγής της
οικονοµίας και αποδυναµώνει νοµοτελειακά τη θέση της ελληνικής
οικονοµίας και της χώρας µας µέσα στην Ενωµένη Ευρώπη.
Χρειάζεται διαφορετική οικονοµική πολιτική, τελείως διαφορετική
κοινωνική πολιτική, που να δίνει έµφαση στην ανάπτυξη της
παραγωγικής οικονοµίας, γιατί άκουγα τον κύριο Υπουργό Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών, τον κ. Παπαντωνίου, κύριε Πρόεδρε,
χθες και προχθές -δεν νοµίζω ότι είναι σοβαρά πράγµατα αυτά- να
λέγει ότι αυτή η φρενίτιδα στο χρηµατιστήριο αποδεικνύει ότι είναι
καλή η οικονοµία.
Κύριε Πρόεδρε, αυτά δεν είναι σοβαρά πράγµατα και δεν πρέπει να
λέγονται από Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, να
λέγονται από Κυβέρνηση, διότι ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτή η
αύξηση είναι αφύσικη, δεν έχει καµία σχέση µε την πραγµατική
οικονοµία, δεν έχει καµία µα καµία σχέση µε τη βελτίωση της
καθαρής οικονοµικής θέσεως των επιχειρήσεων που είναι
εισηγµένες στο χρηµατιστήριο, δεν έχει καµία σχέση επίσης µε την
αύξηση της κερδοφορίας των επιχειρήσεων, ούτε µε την αύξηση της
παραγωγικότητος. Γι'αυτό και καλούµε την Κυβέρνηση και στο θέµα
αυτό του χρηµατιστηρίου να πάρει αποφασιστικά µέτρα, για να
προστατέψει τους µικροµεσαίους 'Ελληνες επενδυτές. Το τονίζω
αυτό και το υπογραµµίζω, γιατί όταν θα έλθει η ώρα της
πραγµατικής κρίσης, τότε δεν θα µπορεί να επικαλεσθεί αυτά που
λέγει. Και είµαι βέβαιος ότι δεν θα τα επικαλεσθεί αυτά που
ακούσαµε να λέγει χθες και προχθές ο Υπουργός Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών.
Γι'αυτό κύριε Πρόεδρε τελειώνοντας ήθελα να πω ότι κάθε µέρα
που περνάει από εδώ και πέρα, η πραγµατική, η παραγωγική
οικονοµία και η ελληνική οικονοµία θα εισπράττει τα αρνητικά µιας
παρατεταµένης οικονοµικής πολιτικής, η οποία στόχευε και στοχεύει
µόνο στη βελτίωση των αριθµών, αδιαφορώντας για την
πραγµατική, για την παραγωγική οικονοµία, αλλά και για τα µεγάλα
οικονοµικά και κοινωνικά προβλήµατα που δηµιούργησε και
δηµιουργεί καθηµερινά αυτή η πολιτική.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Βερυβάκης έχει το

λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω δύο
κουβέντες σε σχέση µε την τροπολογία της µειώσεως του φόρου για
τη βενζίνη.
Επειδή είναι γνωστό ότι σε σχέση µε τα πετρελαιοειδή υπάρχουν
τρεις συντελεστές για τη διαµόρφωση της τιµής -ο πρώτος είναι
αυτός που προκύπτει από τις διεθνείς τιµές, ο δεύτερος είναι αυτός
που προκύπτει από τη ζώνη επεξεργασίας των πετρελαιοειδών, και
ο τρίτος είναι αυτός που προκύπτει από την φορολογία- εδώ στο
όνοµα της αντιπληθωριστικής πολιτικής καλά κάνει η Κυβέρνηση
και µειώνει τη φορολογία στην προσπάθειά της να συγκρατήσει τις
τιµές.
Πρέπει να πω όµως ότι επειδή οι διεθνείς τιµές πετρελαίου
ανεβαίνουν -τουλάχιστον µέχρι αυτής της στιγµής, αυτό έχει
παρατηρηθεί- και επειδή έχουµε φθάσει από τη ζώνη των 8-12 στη
ζώνη των 18-22 και πάµε παραπάνω, έχω να πω στην Κυβέρνηση
ότι πρέπει να διαµορφώσει µία θεωρία και µία πολιτική σε σχέση µε
τα αποθέµατα. ∆ιότι αν τυχόν πάει ακόµη πιο πάνω η διεθνής τιµή
κρουντ όιλ -και αυτό είναι πάρα πολύ πιθανό στο πλαίσιο
παιχνιδιών που γίνονται από τα µεγαθήρια της διεθνούς οικονοµίας,
αλλά και µεγάλων δυνάµεων- δεν θα φθάνουν τέτοιου είδους
θεραπείες, όπως δεν φθάνουν ούτε τώρα, αυτήν τη στιγµή, σε
σχέση µε την τιµή. Ξέρετε, µέχρι να κατέβει η τιµή, ανέβηκε η τιµή
του αργού πετρελαίου και ουσιαστικά στον καταναλωτή φθάνει το
ίδιο ακριβό ή και ακριβότερο.
Πρέπει, λοιπόν, η Κυβέρνηση να αποκτήσει, εγκαταλείποντας
ουσιαστικά µία υπεραισιοδοξία η οποία έχει εστιασµό κυρίως στην
τιµολογιακή πολιτική και στον τιµάριθµο, θεωρία και πολιτική στην
αποθεµατοποίηση. Και αν τυχόν διαβλέπει ότι πάµε προς τα πάνω,
πρέπει να κάνει τώρα αγορές ή έπρεπε να έχει κάνει αγορές. Εάν
τυχόν βλέπει ότι πάµε προς τα κάτω, βεβαίως δεν πρέπει να κινηθεί
καθόλου. Φοβάµαι όµως ότι είναι ενδεχόµενο να πάµε προς τα
πάνω. Προβλέπω, αν θέλετε, εάν τυχόν πάρουµε τα 25-30 δολάρια,
που δεν αποκλείονται πλέον µε τις διεθνείς συµφωνίες οι οποίες
συνάπτονται από όλα τα καρτέλ πετρελαίου, µερικά από αυτά τα
οικονοµικά που ακούω και λέγονται δώθε-κείθε, να πάνε περίπατο.
∆ιότι ο ουσιαστικός πλουτισµός θα έχει εξέλθει της χώρας. Και
συνεπώς τι θα µοιραστεί ή µε ποιους τρόπους θα γίνει από εκεί και
πέρα όλη η πολιτική και για τις τιµές και για την Ο.Ν.Ε.;
Θέλω, δηλαδή, να κρούσω τον κώδωνα του κινδύνου, διότι το έχω
ζήσει το πρόβληµα το 1986-1987 στην αντίστροφη κατεύθυνση που
έπεφτε τότε το πετρέλαιο από πάνω προς τα κάτω και πήγε από τα
32 ή και 36 στα 7, προκειµένου να αποκτηθεί πολιτική στην
προµήθεια πετρελαίου, η οποία δεν υπάρχει.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει κανείς
άλλος συνάδελφος να µιλήσει επί των τροπολογιών αυτών. Επίσης,
από πλευράς κυβερνητικής δεν υπάρχει κανείς να µιλήσει, δεν
ζήτησε κανείς το λόγο.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η υπ' αριθµόν 3024/4.8.99
τροπολογία;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η υπ' αριθµόν
3024/4.8.99 τροπολογία έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτή η υπ' αριθµόν 3071/2.9.99
τροπολογία;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η υπ' αριθµόν
3071/2.9.99 τροπολογία έγινε δεκτή, κατά πλειοψηφία, επίσης.
Κύριοι  συνάδελφοι,  ολοκληρώθηκε  η  συζήτηση  των  κυβερνη-
τικών  τροπολογιών.  Υπάρχουν  τροπολογίες  συναδέλφων,  για
τις  οποίες  ερωτάται  ο  παριστάµενος  κύριος  Υπουργός  εάν
είναι  από  τις  τροπολογίες  αυτές  κάποια  η  οποία  δεν
συνεπάγεται  δαπάνη  για  τον  κρατικό  προϋπολογισµό,  προκει-
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µένου να συζητηθούν.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): 'Οχι,
κύριε Πρόεδρε.
'Αλλωστε µία που είχε ο κ. Χωµατάς ενσωµατώθηκε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ποια τροπολογία έχετε,
κύριε Βαρίνο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω δύο τροπολογίες.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μόνο, επειδή έχει
περάσει δυστυχώς και ο χρόνος, αλλά επιπλέον εάν προβλέπεται
δαπάνη από την τροπολογία αυτή σε βάρος του προϋπολογισµού,
δεν µπορούµε να τη συζητήσουµε, εκτός εάν ο αρµόδιος Υπουργός
επαναλαµβάνει τη δέσµευση, είτε να προσκοµίσει εδώ την έκθεση
του Γενικού Λογιστηρίου είτε εάν την υιοθετεί και εποµένως θα την
ψηφίσει και η Βουλή και µε την εισήγηση τη δική σας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτές οι δύο τροπολογίες
πράγµατι προκαλούν δαπάνη. 'Οµως αυτές κατατέθηκαν
εµπρόθεσµα...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, αλλά αν προκαλούν
δαπάνη...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µία λέξη ακόµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Και ζήτησα από τον Υπουργό και στην
επιτροπή, αλλά και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου να µας πει µία
λέξη, ναι ή όχι, γι' αυτές τις τροπολογίες.
Συγκεκριµένα µιλάω για την τροπολογία που αναφέρεται στους
καθηγητές των Σχολών Εµπορικού Ναυτικού...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Το θέσατε και πιο πριν
το θέµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: 'Οχι, δεν το έθεσα.
Αφορά, λοιπόν, τους καθηγητές των Σχολών Εµπορικού Ναυτικού,
των Ειδικών Σχολών, των Ακαδηµιών...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας παρακαλώ, καθίστε
στις θέσεις σας εκεί της άκρας αριστεράς! Ο κ. Κουλούρης, ο κ.
Χυτήρης...
ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ: 'Οχι της άκρας αριστεράς. Της αριστεράς.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Ετσι σας ψηφίζουν στη
Β' Περιφέρεια. Ως δυναµικούς, σκληρούς.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, η µία τροπολογία είναι για
τους καθηγητές - ναυτικούς των σχολών του Εµπορικού Ναυτικού,
των Ακαδηµιών και του Κέντρου Εκπαίδευσης Στελεχών Εµπορικού
Ναυτικού, όσον αφορά την κάλυψη της ασφάλισής τους.
∆εύτερον, υπάρχει µία τροπολογία που αφορά τη σύνταξη των
πλοιάρχων και Α' µηχανικών.
Πείτε µας µία λέξη, κύριε Υπουργέ. Την κάνετε αποδεκτή ή όχι;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): 'Οχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Αντιλαµβάνεσθε ότι ιδιαίτερα για τους
καθηγητές...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Βαρίνο, σας
παρακαλώ.
Κύριε Υπουργέ, για να µην καταπονείται και το Τµήµα και διότι
πρέπει να µπούµε και στο επόµενο νοµοσχέδιο, που έχουµε
προσδιορίσει τη συζήτησή του το αργότερο για σήµερα, διότι
έπρεπε να είχαµε αρχίσει σήµερα τη συζήτησή του αν όχι την
προηγούµενη εβδοµάδα, η ερώτησή µου είναι η εξής: Από τις
τροπολογίες αυτές είναι ενδεχόµενο σε κάποια να συµφωνήσετε ή
θα τις µελετήσετε; Τι θα κάνετε; Πείτε µας, για να µη συζητάµε άνευ
λόγου...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Μία λέξη να µας πει τι θα γίνει µε αυτούς,
γιατί βρίσκονται σε αναστάτωση οι καθηγητές. 'Ισως έχουµε
απεργίες.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε
Πρόεδρε, είπα και προηγουµένως ότι δεν µπορώ να κάνω δεκτή
καµία από τις τροπολογίες του κ. Βαρίνου.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν υπάρχει, κύριοι

συνάδελφοι, κανείς άλλος να µιλήσει επί τροπολογίας συναδέλφου.
Εποµένως ολοκληρώθηκε η συζήτηση του νοµοσχεδίου και των
τροπολογιών.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου, του άρθρου
18.
Θα παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό να δει τις διατάξεις που έχουµε
ψηφίσει, ώστε αν κάπου προβλέπεται άλλος χρόνος ενάρξεως
ισχύος από αυτόν που καθορίζει η ακροτελεύτια αυτή διάταξη, να
διατυπωθεί αναλόγως το άρθρο αυτό.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): Με
µία µόνο λέξη, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, ας το δείτε
καλύτερα, διότι µπορεί...
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: ... να κάνει µία διευκρίνιση.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Να το δείτε καλύτερα
πότε...
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας): ∆εν
είµαι σε θέση αυτήν τη στιγµή. Στην ψήφιση στο σύνολό του θα γίνει
αυτή η επαναδιατύπωση.
'Οσον αφορά την ισχύ, οι τροπολογίες θα έχουν ισχύ από τη
δηµοσίευση του νοµοσχεδίου, όπως και το άρθρο 15.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, επειδή
ψηφίσαµε ορισµένες τροπολογίες, όπως αυτές του Υπουργείου
Οικονοµικών, που ο χρόνος απ'ότι ξέρω είναι από της καταθέσεως,
καλύτερα θα είναι να δείτε όλες τις διατάξεις αυτές, ώστε να
διατυπωθεί αναλόγως το ακροτελεύτιο άρθρο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας):
Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εισερχόµαστε, λοιπόν,
στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου, του άρθρου 18.
Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το
ακροτελεύτιο άρθρο 18 έγινε δεκτό, κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας:
"Πλοία αναψυχής και άλλες διατάξεις" έγινε δεκτό επί της αρχής και
επί των άρθρων.
Η ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Η τροπολογία του Υπουργού ∆ικαιοσύνης, για την οποία θα
συνεννοηθεί µε τους συναδέλφους της Νέας ∆ηµοκρατίας και η
διάταξη του κυρίου Υπουργού για το ακροτελεύτιο άρθρο, που θα
διατυπωθεί µε βάση ό,τι έχουµε ψηφίσει, θα ψηφισθούν στο σύνολο
µαζί µε τις άλλες διατάξεις.
Εισερχόµεθα στη συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας: "Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για την
αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες διατάξεις".
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πλησιάζει η ενάτη βραδινή
για την έναρξη της συζήτησης αυτού του νοµοσχεδίου που είναι και
εξαιρετικά ενδιαφέρον και εξαιρετικά επίκαιρο και σηµαντικό.
Νοµίζω, για τη δικονοµία της συζήτησης, για να µη γίνονται όλα υπό
συνθήκες εκτάκτων αναγκών, να συζητήσουµε απόψε το
νοµοσχέδιο επί της αρχής και να το ψηφίσουµε και η συζήτηση των
άρθρων να αναβληθεί για αύριο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Νοµίζω ότι είναι λογικό
αυτό που προτείνει ο κ. Σιούφας. Πράγµατι θα συζητήσουµε και θα
ολοκληρώσουµε απόψε την αρχή του νοµοσχεδίου και αύριο µε
άνεση -είναι πρωινή η συνεδρίαση- θα συζητήσουµε τα άρθρα του
νοµοσχεδίου και τη µία τροπολογία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε άλλη τροπολογία; Εδώ το Τµήµα σας
µεταχειρίζεται ειδικώς.
Ελπίζω ότι εσείς θα ανταποκριθείτε σε βελτιώσεις του νοµοσχεδίου
σας.
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Σας ευχαριστώ για την ειδική µεταχείριση.
Συµφωνώ απόλυτα και µε την πρόταση του κ. Σιούφα να
συζητήσουµε σήµερα επί της αρχής και αύριο επί των άρθρων.
'Εχω καταθέσει τις τροπολογίες...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχετε κάποια άλλη
τροπολογία εκτός απ' αυτές που έχετε καταθέσει µέχρι τώρα;
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής Αµύνης): 'Εχω την ορθή διατύπωση κάποιων σηµείων
των άρθρων.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα τα δούµε αύριο στην
κατ' άρθρον συζήτηση.
Για τη συζήτηση του νοµοσχεδίου αυτού ο κ. Σταύρος Παναγιώτου
ορίζεται ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.
Ο κ. Αναστάσιος Ιντζές Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και ο κ.
Ιωάννης ∆ηµαράς ειδικός αγορητής του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού
Κινήµατος.
Για την κ. Λουλέ δεν µου έχει δοθεί χαρτί από το κόµµα της.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, θα σας δοθεί.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο εισηγητής της
Πλειοψηφίας κ. Κυριάκος Σπυριούνης έχει το λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, συζητούµε ένα τω όντι σπουδαιότατο νοµοσχέδιο, το
οποίο έχει να σφραγίσει µία προσπάθεια δεκαπέντε-είκοσι ετών, να
αλλάξει µία έρπουσα και κληρονοµούµενη νοοτροπία, να εκφράσει
µε έναν εύλογο τρόπο ευαισθησίες για τον ανθρώπινο παράγοντα
και να κυρώσει την απαίτηση της κοινωνίας, επιτέλους οι νέοι που
καλούνται να υπηρετήσουν τη θητεία τους και οι αξιωµατικοί µας
που εργάζονται µέρα και νύχτα στο στρατόπεδο, σµιλεύοντας την
αποστολή τους, να ζουν σε καταστάσεις κοινωνικά ανεκτές και
ανθρώπινες.
Αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να ανταποκριθεί στις επιχειρησιακές
επιταγές της εποχής, να καλύψει τις επιβαλλόµενες πιέσεις αλλαγής
της δοµής των Ενόπλων ∆υνάµεων και να κλείσει, επαναλαµβάνω
θετικά, µία προσπάθεια που άνοιξε µε το ν. 1337/83, µε τη γνωστή
επιχείρηση πολεοδοµικής ανασυγκρότησης και µε τα γενικά
πολεοδοµικά σχέδια που προέβλεπαν την αποµάκρυνση
ορισµένων στρατοπέδων από τις πόλεις και τη διάθεση στις τοπικές
κοινωνίες, για την αντιµετώπιση των πιεστικών προβληµάτων
κοινοχρήστων χώρων πρασίνου, ποιότητας ζωής και κοινωνικών
εξοπλισµών.
Το πλαίσιο µέσα στο οποίο αναπτύσσεται συνολικά η
προβλεπόµενη διαδικασία καθορίστηκε και προσλαµβάνει ειδική
βαρύτητα για την εκτίµηση της αποτελεσµατικότητας και της
προοπτικής του νοµοσχεδίου. Tο συναφθέν πρωτόκολλο µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας και του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.
προσδιορίζει ένα πλαίσιο και εγγυάται µε διαδικασίες που θα
καλύψουν συγκεκριµένες στοχεύσεις την επιτυχία της όλης
προσπάθειας.
Ειρήσθω ότι η όλη προσπάθεια είναι βαρύτατη και µόνο µέσα απ'
αυτούς τους συνδυασµούς του πρωτοκόλλου συµφωνίας και
συνεργασίας µεταξύ των δύο Υπουργείων και του πλαισίου που
θέτει η συνολική διάρθρωση των διατάξεων µπορεί να θεµελιωθεί η
θετική προοπτική για την εξέλιξη του νοµοσχεδίου.
Οι επιδιωκόµενοι στόχοι αυτού του πρωτοκόλλου και αυτής της
προοπτικής είναι δύο:
Ο πρώτος στόχος είναι να διαµορφωθούν συνθήκες και
προϋποθέσεις, άµεσες και µακροπρόθεσµες, για τη συνεχή
βελτίωση της επιχειρησιακής ικανότητος των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Είναι ένας µόνιµος στόχος. Μια καθηµερινή σµίλευση. Είναι µία
καθηµερινή προσπάθεια των ενόπλων δυνάµεων. Να ανυψώνουµε
την ετοιµότητά τους, ώστε να καλύπτουµε τις συνεχώς ογκούµενες
απαιτήσεις που προσδιορίζει η συγκεκριµένη απειλή και που
καλύπτει το αντίστοιχο δόγµα µε τα δύο σκέλη: την αποτρεπτική
λειτουργία του και την εν ανάγκη, εν αποτυχία δηλαδή αυτού, τη
δυνατότητα απόκρουσης κάθε απειλής οποθενδήποτε
προερχοµένης. Σε αυτό το πλαίσιο σµιλεύεται η καθηµερινή ζωή
των ενόπλων δυνάµεων.
Ο δεύτερος στόχος είναι ότι οι πολεοδοµικές καταστάσεις και η

ανυπαρξία χώρων επιβάλλουν µέρος των στρατοπέδων -έχουν
τέτοιους χώρους- τα οποία, µε την εκτίµηση ορισµένων
παραγόντων του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας θα κριθούν ή
κρίθηκαν ως αποδεσµευόµενα, να διατεθούν για την εξυπηρέτηση
κοινωνικών αναγκών, πρασίνου, κλπ. -όπως προείπα- για τη
βελτίωση δηλαδή του περιβάλλοντος, της ποιότητας ζωής, της
συνέχειας του οικιστικού ιστού της κάθε πόλης.
Ποιοι λόγοι πρόσθετοι επέβαλαν αυτήν την τολµηρή τω όντι
απόφαση του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας; Την οποία απόφαση
επαινώ και τη χαρακτηρίζω σαν ριζοσπαστική αλλαγή.
Χρειάζονται, κύριε Υπουργέ Εθνικής 'Αµυνας -και το γνωρίζετε, εγώ
δεν θα συµβουλεύσω, απλώς τη δική µου γνώµη εκφέρω- τολµηρές
αποφάσεις για να υπερβούµε τα προβλήµατα που τα χρόνια
συσσώρευσαν σε βάρος της καθηµερινής ζωής των Ενόπλων
∆υνάµεων. Εδώ βέβαια υπαινίσσοµαι και το µισθολόγιο και όλα τα
γνωστά.
Οι λόγοι ήταν η αλλαγή στη δοµή. Η αλλαγή στη δοµή επέβαλε
πιεστικές επιχειρησιακές ανάγκες. Αυτές αναπτύσσονται και
καλλιεργούνται µέσα στα στρατόπεδα, στους κοινωνικούς χώρους
των ενόπλων δυνάµεων. Τα στρατόπεδα πρέπει λοιπόν να
υπηρετούν τις επιχειρησιακές σκοπιµότητες που επεβλήθησαν από
τη δοµή, από την αναδιάταξη, από τη νέα οργάνωση. Να υπηρετούν
τις εκπαιδευτικές ανάγκες του Στρατού Ξηράς, γιατί µιλάµε για τα
στρατόπεδα του Στρατού Ξηράς. Να υπηρετούν και να
εκµεταλλεύονται τα σύγχρονα µέσα ασφάλειας. 'Αλλο να έχεις να
ασφαλίσεις δεκαπέντε στρατόπεδα και άλλο να έχεις να ασφαλίσεις
ένα στρατόπεδο. Μπορείς να χρησιµοποιήσεις όλη την τεχνολογία,
για να εξασφαλίσεις τους βασικούς όρους ασφαλείας.
Ακόµη το στρατόπεδο πρέπει να υπηρετεί τον άνθρωπο, µε την
έννοια ότι πρέπει να του εξασφαλίζει στοιχειώδεις ανέσεις κατά την
εκπαιδευτική του προσπάθεια, κατά τις ώρες εργασίας, κατά τον
ελεύθερο χρόνο, για τις πολιτιστικές του δραστηριότητες, για τις
αθλητικές του δραστηριότητες, για το φαγητό του κλπ.
Εποµένως τα µεµονωµένα διάσπαρτα µικρά και παλαιάς εποχής
στρατόπεδα δεν µπορούν να καλύψουν αυτήν την πλειάδα των
λόγων που επιβάλλουν αυτήν την ανάγκη.
Πρέπει να υπάρχουν χώροι κοινωνικής υποστήριξης, για πράσινο
κλπ., για να είναι καλύτερες οι συνθήκες διαβίωσης των
αξιωµατικών και των οπλιτών. Να µην υπάρχουν αυτά τα
εγκλωβισµένα στρατόπεδα. Από την περίσφιξη των οικιών
διαµορφώνονται µη συµβατές καταστάσεις για τη λειτουργία των
στρατοπέδων.
'Ολοι αυτοί οι λόγοι είναι πρόσθετοι προς τους επιχειρησιακούς που
επιβάλλουν την επιλεγείσα λύση.
Οι φορείς που θα εξασφαλίσουν αυτό το πλαίσιο και θα
θεµελιώσουν την προοπτική του νοµοσχεδίου είναι δύο. Είναι το
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας διά της συνιστωµένης ειδικής
Υπηρεσίας Αξιοποιοποίησης και Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων, η
οποία θα σχεδιάζει και θα διαχειρίζεται το συνολικό πρόγραµµα
στρατηγικής αναδιάταξης των στρατοπέδων. Είναι και το ΥΠΕΧΩ∆Ε
µε τη ∆ιεύθυνση Πολεοδοµικής Σχεδίασης η οποία θα διαχειρίζεται
το σύνολο της προσπάθειας σχεδιασµού και προώθησης για τα
αστικά κέντρα, Αττική και Θεσσαλονίκη.
Στην όλη προσπάθεια υπεισέρχονται οι Οργανισµοί των
Ρυθµιστικών Αθήνας και Θεσσαλονίκης, οι Οργανισµοί των
Ρυθµιστικών των άλλων αστικών κέντρων που πιθανώς θα
οργανωθούν. 'Ετσι µέσα σ' αυτήν τη συνεργατική διαδικασία...
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Και οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Βεβαίως. Το νοµοσχέδιο δεν
παραλείπει να προβλέπει την αναγκαία συνεργασία σε όλους τους
χώρους, τόσο στο εσωτερικό των Ενόπλων ∆υνάµεων, όπου η
συνεργαζόµενη υπηρεσία καθορίζεται στο άρθρο 2 µε τις
αρµοδιότητες και το σκοπό της, όσο και τους τοπικούς φορείς που
είναι οι ΟΤΑ πρώτου και δεύτερου βαθµού. Υπάρχουν και άλλοι
συναρµόδιοι φορείς.
Μέσα  σ'  αυτό  το  πλαίσιο  µε  τις  ευθύνες  και  τις  αρµοδιότητές
του  κάθε  επιπέδου  διαµορφώνεται  το  πρωτόκολλο  συνεργα-
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σίας το οποίο αποτελεί εγγύηση για το νοµοσχέδιο.
Αν θέλαµε να διακρίνουµε λογικά τα µέρη του νοµοσχεδίου, θα
µπορούσαµε να πούµε ότι έχει δύο συγκεκριµένες αποχρώσεις. Η
πρώτη αφορά την οµάδα των πρώτων άρθρων από το 1 έως το 6
και περιλαµβάνει τη σύσταση της Υπηρεσίας Αξιολόγησης και
Μετεγκατάστασης των Στρατοπέδων, τις αρµοδιότητες και το σκοπό
της, την οργάνωση και τον προϊστάµενό της. Αυτή µία οµάδα
άρθρων πρώτον, δεύτερο και τέταρτο, µέσα στην οποία καθορίζεται
το πλαίσιο εντός του οποίου αναπτύσσεται η όλη προσπάθεια από
αυτήν την πλευρά.
Υπάρχει και µία δεύτερη οµάδα άρθρων. Είναι το άρθρο 3 το οποίο
καθορίζει λεπτοµερώς τη διαδικασία πολεοδόµησης των
στρατοπέδων και το άρθρο 5, το οποίο καθορίζει τον τρόπο
διαχείρισης της περιουσίας όσο αφορά το Ταµείο Εθνικής 'Αµυνας.
Τέλος, είναι και το άρθρο 6 στο οποίο καθορίζονται οι λοιπές
λεπτοµέρειες για τις σχετικές δαπάνες.
Το άρθρο 7 είναι το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, από πλευράς
ουσίας και όχι από τυπικής πλευράς. Το ονοµάζω δεύτερο µέρος
γιατί πράγµατι καλύπτει ένα πολύ µεγάλης σηµασίας και
παραµεληµένο επί δεκαετίες θέµα, το θέµα του ΑΟΟΑ, δηλαδή του
Αυτόνοµου Οικοδοµικού Οργανισµού Αξιωµατικών. Επί δεκαετίες ο
ΑΟΟΑ είχε µείνει χωρίς αποστολή και δεν µπορούσε να καλύψει
στοιχειώδη χρέη του. Αξιωµατικοί πλήρωναν χρόνια και χρόνια για
να πάρουν ένα σπιτάκι, αλλά δεν το κατόρθωσαν. Χωρίς τις
ρυθµίσεις που κάνετε, κύριε Υπουργέ, δεν υπήρχε καµία προοπτική
για τον ΑΟΟΑ.
(Στο σηµείο αυτό την Πρόεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ)
Οι ρυθµίσεις που γίνονται για τον ΑΟΟΑ είναι σηµαντικότατες
ρυθµίσεις που θα τις συναντήσουµε στα σχετικά άρθρα. Είναι
ρυθµίσεις που προβλέπουν ένα πνεύµα εξοµοίωσης και αυτό
χρειάζεται έναν έπαινο γιατί περιλαµβάνει µια τόλµη ξεχωριστή,
εξοµοίωσης επιτέλους, και ήταν ένα δίκαιο αίτηµα των Ενόπλων
∆υνάµεων και καλά το προσδιορίζετε, κύριε Υπουργέ, στην
αναλυτική σας εισήγηση. Πρόκειται επαναλαµβάνω για µια δίκαιη
εξοµοίωση προς τους άλλους κρατικούς οργανισµούς στεγαστικούς,
όπως είναι ο ΟΕΚ και η ∆ΕΠΟΣ κλπ.
'Ηταν λοιπόν ένα αίτηµα των Ενόπλων ∆υνάµεων να εξοµοιωθούν,
γιατί και αυτοί δίνουν κατοικίες σε υπαλλήλους, εργάτες, σε µικρά
και µεσαία εισοδήµατα όπως έχουν οι αξιωµατικοί µας, µε
ευνοϊκότατους όρους.
'Ερχεται, λοιπόν το νοµοσχέδιο να δώσει µία δυναµική στον
τελµατωµένο ΑΟΟΑ για να προχωρήσει στην εξασφάλιση
προϋποθέσεων προς εκτέλεση της οφειλοµένης αποστολής του.
'Ενα δεύτερο στοιχείο που δίνει δυναµική στην κίνηση αυτή είναι ότι
επιτρέπει µε απόφαση του ∆.Σ. την επένδυση µέρους των
κεφαλαίων. Θα πούµε λεπτοµέρειες στην ανάλυση των άρθρων.
Είναι και αυτό ένα πολύ σηµαντικό στοιχείο.
Επίσης, εξοµοιώνει τον ΑΟΟΑ στις διατάξεις των νόµων 2116/93
και 2224/94, αν θυµάµαι καλά, που προβλέπουν την πολεοδόµηση
των εκτάσεων µε διαδικασίες για τα εκτός Αττικής ακίνητα, του ΟΕΚ
και της ∆ΕΠΟΣ. ∆ιευρύνει λέγω αυτές τις διατάξεις, για να
καλύψουµε παρόµοιες καταστάσεις για τις εκτάσεις του ΑΟΟΑ εκτός
Αττικής.
Θέλω να σας πω ακόµα ότι ο ν. 1337/83 και ο τελευταίος που
ψηφίσαµε για τον ΟΕΚ, περιλαµβάνουν διαδικασίες ξεχωριστές για
την έγκριση ρυµοτοµικών σχεδίων µε σύντοµες διαδικασίες. Οι
διατάξεις αυτές επίσης επεκτείνουν τον ΑΟΟΑ.
Θέλω να σας πω ακόµα ότι δίνει δικαιώµατα µε αποφάσεις του ∆.Σ
στον Οργανισµό να αγοράζει έτοιµα διαµερίσµατα και κατοικίες από
τον ΟΕΚ, από δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς και να τα διαθέτει στα
µέλη του.
Με τις ίδιες αποφάσεις µπορεί να προβαίνει και συνεργαζόµενος µε
τον ΟΕΚ σε κοινά στεγαστικά προγράµµατα. Θα θυµάστε το
τελευταίο νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε. Με τις ίδιες προϋποθέσεις
δίνουµε προνόµια ειδικά στον ΟΕΚ και διευρύνονται, γιατί, είτε

αυτοτελώς είτε συναφώς προς κάποιες λειτουργίες του ΑΟΟΑ,
κάποιες διατάξεις απ'αυτές εφαρµόζονται ακριβώς και για τον
ΑΟΟΑ.
Να πω ακόµα ότι δίνουµε δικαίωµα στον ΑΟΟΑ να αγοράζει
ακίνητα µε το σύστηµα της αντιπαροχής. Μάλιστα στο άρθρο 7, θα
παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό να το δει ιδιαίτερα µε την
ευαισθησία που επιδεικνύει για τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και αυτό
εκτιµάται ιδιαζόντως. Κύριε Υπουργέ το λέω φανερά, γιατί όπως και
σεις, αγαπώ και εγώ και όλοι µας τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις. Σας
αγαπούν οι αξιωµατικοί, γιατί ενδιαφέρεσθε γι'αυτούς. Συνήθισα στη
ζωή µου, κύριε Πρόεδρε, να µιλάω ελεύθερα χωρίς προκαταλήψεις
και χωρίς κακία µε την αλήθεια των πραγµάτων πλην χωρίς µίσος
για τους ψευδοµένους, όπως µας λέγει ο Καβάφης στις
"Θερµοπύλες".
Κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι το συζητούµενο νοµοσχέδιο αποτελεί
µία τολµηρή µεταρρύθµιση που θα έχει άµεσες επιπτώσεις, πρώτο
στις επιχειρησιακές ετοιµότητες του στρατοπέδου. Θα εξασφαλίζει
τις λειτουργίες από επιχειρησιακής πλευράς, όπως εκπαιδεύσεως,
ασφαλείας, ενσωµάτωσης των νέων οπλικών συστηµάτων και
συνθηκών διαβίωσης για τους αξιωµατικούς και τους οπλίτες µας µε
τις καλύτερες προϋποθέσεις.
Συµπέρασµα: συντείνει στην προώθηση της αποστολής των
Ενόπλων ∆υνάµεων που είναι σηµαντικότατο ζήτηµα. ∆εύτερο
σηµείο είναι η κοινωνική του πλευρά και η έµπρακτη απόδειξη
αυτής της ευαισθησίας προς τις τοπικές κοινωνίες που συµπιέζονται
µέσα στους γνωστούς πολεοδοµικούς κορεσµούς.
Θα πω ακόµη ότι προβλέπει ειδική διαδικασία στη διαχείριση της
περιουσίας του Ταµείου Εθνικής 'Αµυνας. Μάλιστα θα παρακαλέσω
εδώ, γιατί έχω υποβάλει και µία τροπολογία, όπως µεταβιβάζονται
δωρεάν τα ακίνητα του δηµοσίου, να µεταβιβάζονται µε βάση τους
δύο νόµους είτε του ΤΕΘΑ στον ΑΟΟΑ είτε του δηµοσίου στον
ΑΟΟΑ -το έχετε µέχρι 60%, καλό θα ήταν να πέσει το ποσοστό.
Στον ΟΕΚ µεταβιβάζουν χωρίς αντάλλαγµα. Γι'αυτό και εµείς να το
βάλουµε 10%, 20% ή 30%. Το 60% είναι υπερβολικό, είναι άδικη
διαφοροποίηση ΟΕΚ από ΑΟΟΑ.
Ψηφίζω επί της αρχής το νοµοσχέδιο, γιατί υπηρετεί δύο σκέλη, την
κοινωνική πλευρά και την επιχειρησιακή ετοιµότητα των µονάδων.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Πρέπει να πω εδώ ότι
από το Συνασπισµό ορίζεται ως ειδική αγορήτρια η κ. Ανδριανή
Λουλέ και από το ∆ΗΚΚΙ ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο
συνάδελφος κ. ∆ηµαράς και ειδικός αγορητής ο κ. Ιντζές.
Ο κ. Σπηλιωτόπουλος έχει το λόγο.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όπως και ο Πρόεδρος του κόµµατός µας έχει διακηρύξει
κατ'επανάληψη, η Νέα ∆ηµοκρατία έρχεται πάντα αρωγός, όσες
φορές η Κυβέρνηση έχει προσπαθήσει µε σωστή πολιτική να
επιλύσει κοινωνικά προβλήµατα, να βελτιώσει τη θέση του πολίτη
και ιδιαίτερα όταν πρόκειται για τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις, σε όλες τις
προσπάθειες που κάνει για να βελτιώσει το αξιόµαχο, τις συνθήκες
διαβιώσεως του προσωπικού, τις συνθήκες στέγασης και ειδικότερα
τα θέµατα του προσωπικού, όπως είναι το µισθολόγιο κ.α.
'Οµως το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν θεωρείται ότι είναι προς τη
σωστή κατεύθυνση, αφού δηµιουργεί µία ακόµα σε µικρή κλίµακα
δηµόσια υπηρεσία, η οποία διοικείται ουσιαστικά από τον Υπουργό
Εθνικής 'Αµυνας µε τη συµπαράσταση του Υπουργού ΠΕΧΩ∆Ε, ως
µοναδικό σκοπό έχοντας την εκποίηση της περιουσίας του ΤΕΘΑ
και µάλιστα κατά παρέκκλιση υφισταµένων νόµων και διατάξεων
που διέπουν τα δηµόσια κτήµατα και φυσικά χωρίς να έχει τον
πρώτο λόγο η ηγεσία του στρατεύµατος.
Από την υπάρχουσα εµπειρία όµως περί της αναθέσεως των
δηµοσίων έργων και προµηθειών και εν όψει επερχόµενων
εκλογών, αντιλαµβάνεται κανείς ότι θα παραχωρηθούν στρατόπεδα
για καθαρά κοµµατικούς και ψηφοθηρικούς λόγους. Το
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λέω γιατί εδώ πρόκειται για οικοδοµήσιµες εκτάσεις που η αξία τους
ανέρχεται σε εκατοντάδες δισεκατοµµύρια σε όλη τη χώρα και τη
διαχείρισή τους έχει το ΤΕΘΑ, το Ταµείο Εθνικής 'Αµυνας, το οποίο
συνεστήθη µε το ν. 4407/29 και στην κυριότητα του οποίου
περιήλθαν όλα τα ακίνητα που κατείχε ο στρατός. Στην πορεία του
χρόνου στην κυριότητα του ΤΕΘΑ περιήλθαν και όλα τα
µεταγενεστέρως αγορασθέντα, δωρηθέντα ή απαλλοτριωθέντα
ακίνητα, κτίρια ή στρατόπεδα.
Στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων της η διοικούσα επιτροπή του ΤΕΘΑ
αποτελούµενη από τον Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας ως πρόεδρο και
τους Υπουργούς Οικονοµικών, Αρχηγό ΓΕΕΘΑ, Αρχηγό ΓΕΣ,
πρώτο Υπαρχηγό ΓΕΣ και δεύτερο Υπαρχηγό ΓΕΣ ως µέλη
αποφάσιζε και αποφασίζει µέχρι σήµερα σε συνεργασία µε τη
∆ιεύθυνση Υποδοµής τη ∆ΥΠΟ του Γενικού Επιτελείου Στρατού για
την καθ'οιονδήποτε τρόπο παραχώρηση στρατοπέδων ή άλλων
ακινήτων ιδιοκτησίας του ΤΕΘΑ σε διάφορους φορείς κυρίως
τοπικής αυτοδιοικήσεως αλλά και στον Αυτόνοµο Οικοδοµικό
Οργανισµό Αξιωµατικών, όπως έγινε παραχώρηση στρατοπέδου
στον Ταύρο για χώρο πρασίνου στρατοπέδου Στρατονοµίας στην
Αγία Παρασκευή κλπ.
Παρά το γεγονός ότι το ΤΕΘΑ έχει αφεθεί να περιέλθει σχεδόν σε
µαρασµό κυρίως λόγω ελλείψεως του κατάλληλου προσωπικού,
παραδείγµατος χάρη δεν υπάρχει ένας πτυχιούχος Πολυτεχνείου
υπάλληλος σ'αυτόν τον Οργανισµό, εξακολουθεί να επιτελεί το έργο
του έστω και µε µειωµένη ποιότητα και ρυθµούς. Αντί λοιπόν το
Υπουργείο Εθνικής Αµύνης να φροντίσει να εκσυγχρονίσει την
υφιστάµενη υπηρεσία ανανεώνοντάς την και αιµοδοτώντας την
υπηρεσία µε προσωπικό και ανάλογες αρµοδιότητες δηµιουργεί µε
το παρόν νοµοσχέδιο µια νέα υπηρεσία προσωρινή, όπως την
αποκαλεί δίπλα στον Υπουργό η οποία σκοπό θα έχει την εν γένει
διαχείριση της ακίνητης περιουσίας του ΤΕΘΑ και ειδικά των
στρατοπέδων. Η υπηρεσία αυτή ως υπαγόµενη στον Υπουργό
Εθνικής 'Αµυνας αντί να συνεργάζεται µε τους αρµόδιους φορείς
του ΓΕΣ θα αποφασίζει µε άλλα κριτήρια και κατόπιν άλλων
εντολών. Η όποια εµπλοκή του ΤΕΘΑ θα έχει καθαρά διακοσµητικό
χαρακτήρα και θα γίνεται απλώς για να δοθεί η εντύπωση ότι το
ΤΕΘΑ εξακολουθεί να έχει τον τελευταίο λόγο.
Είναι χαρακτηριστική άλλωστε η διαδικασία που προβλέπει το
άρθρο 5 του σχεδίου νόµου ότι οι µεταβιβάσεις, παραχωρήσεις και
εκµισθώσεις της ακίνητης περιουσίας του ΤΕΘΑ γίνονται µε
απόφαση της διοικούσας επιτροπής της οποίας πρόεδρος είναι ο
Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας µετά από προηγούµενη εισήγηση της
συνιστώµενης υπηρεσίας την οποία εισήγηση εγκρίνει πάλι ο
Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας.
Η αναδιοργάνωση των Ενόπλων ∆υνάµεων, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι µια δικαιολογία για την εκποίηση κατά χαριστικό
τρόπο µάλιστα προς "ηµετέρους" -έτσι εκτιµάται- της περιουσίας
του ΤΕΘΑ χωρίς δικλείδες ασφαλείας που διέπουν τα δηµόσια
κτήµατα. Προς απόδειξη της σοβαρότητας της αναδιοργάνωσης
των Ενόπλων ∆υνάµεων αρκεί να σας παραθέσω πώς τελευταία
κατασκευάστηκε ένα στρατόπεδο µιας µηχανοκίνητης ταξιαρχίας
περίπου, όπου συνεργάσθηκαν οι αρµόδιοι φορείς που υπάρχουν
στο Γενικό Επιτελείο Στρατού, δηλαδή το 3ο Επιτελικό Γραφείο για
την επιχειρησιακή σκοπιµότητα, το 4ο Επιτελικό Γραφείο και το
ΤΕΘΑ για το ιδιοκτησιακό καθεστώς σε συνεργασία και µε το
Υπουργείο Γεωργίας η ∆ιεύθυνση Μηχανικού για τις πολεοδοµικές
µελέτες, για τη διενέργεια των διαγωνισµών και την
παρακολούθηση της προόδου των εκτελουµένων έργων µε το
υπάρχον επί τόπου γραφείο στρατιωτικών έργων. Η ∆ιεύθυνση
Υποδοµής για τις οικονοµοτεχνικές µελέτες και την υποβολή
προτάσεων στο πενταετές οικονοµικό πρόγραµµα κατασκευών του
ΓΕΣ καθώς και ο τοπικός σχηµατισµός που διενήργησε τις σχετικές
αναγνωρίσεις και υπέδειξε τον κατάλληλο χώρο κατασκευής του
στρατοπέδου. 'Οπως αντιλαµβάνεστε, ασχολήθηκαν επιτελείς που
ήταν καθ' ύλην αρµόδιοι µέσα από φορείς ελέγχου και υπεύθυνης
διαχείρισης, τόσο του δηµοσίου χρήµατος όσο και της περιουσίας
του στρατού. Και όλες οι παραπάνω ενέργειες έγιναν φυσικά µετά

από σχετική απόφαση του Ανωτάτου Στρατιωτικού Συµβουλίου που
συµµετέχει το σύνολο των εν ενεργεία αντιστρατήγων.
Το προτεινόµενο σχέδιο νόµου καταργεί όλους τους παραπάνω
καθ' ύλην αρµοδίους. Τους καταργείτε και περνάει την αρµοδιότητα
σε µια υπηρεσία που είναι βεβαίως υπό τον άµεσο έλεγχο του
κυρίου Υπουργού µε προϊστάµενο όµως εξωστρατιωτικό, ο οποίος
µάλιστα θα προσληφθεί και εκτός των διαδικασιών του ν.2190 και
µε λοιπό προσωπικό αγνώστων προσόντων σε όλους τους
υπολοίπους, το οποίο και αυτό θα είναι εξωστρατιωτικό. Μπορεί να
είναι και υπάλληλοι του στενού ή ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, που
θα αποσπασθούν στη νέα υπηρεσία και προβλέπεται ένας αριθµός
αποσπασµένων εδώ. Μπορεί να είναι δηλαδή και υπάλληλος του
Ο.Σ.Ε. της ∆.Ε.Η., της Βιοµηχανίας Ζαχάρεως να είναι υπάλληλος
σε µια υπηρεσία εφόσον αυτή η µετακίνηση εξυπηρετεί
ενδεχοµένως κάποιους κοµµατικούς σκοπούς. Και αυτή η υπηρεσία
όπως περιγράφεται στην εισήγηση θα σχεδιάσει τη δηµιουργία νέου
ιστού στρατοπέδων Στρατού Ξηράς, που θα στοχεύει στην
αποτελεσµατικότερη άµυνα και ασφάλεια και µάλιστα στο πλαίσιο
της νέας οργανωτικής δοµής των Ενόπλων ∆υνάµεων. Και
επιπλέον, θα υποβάλει προτάσεις για τη διαχείριση της περιουσίας
του ΤΕΘΑ. Με ποια κριτήρια άραγε; Με ποια προσόντα και µε ποιες
γνώσεις περί της αποστολής των Ενόπλων ∆υνάµεων και της
αναδιοργάνωσής τους θα εµπλακούν τα παραπάνω πρόσωπα;
Εκτός εάν θεωρεί το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας ότι οι στρατηγοί
µας και οι επιτελείς µας δεν είναι ικανοί να κάνουν τη δουλειά αυτή
που επί χρόνια από ιδρύσεως του ΤΕΘΑ την κάνουν.
Θα πρέπει επίσης να επισηµανθεί ότι στο παρόν σχέδιο νόµου
απ'ό,τι πληροφορούµεθα -και θα παρακαλούσα τον κύριο Υπουργό
να απαντήσει- η µελέτη έγινε από ιδιωτικό φορέα, αν είναι σωστό
αυτό.
∆εν γνωρίζουµε κατά πόσον οι αρµόδιες υπηρεσίες του ΥΕΘΑ, το
ΤΕΘΑ και το ΓΕΣ ∆ΥΠΟ, είχαν κάποια εµπλοκή. ∆εν γνωρίζουµε
εάν έχουν ληφθεί υπόψη οι επιχειρησιακές ανάγκες του Στρατού
Ξηράς στα θέµατα µετεγκαταστάσεως των στρατοπέδων, πράγµα
που αποτελεί, όπως είναι φυσικό, τον πυρήνα του προβλήµατος.
Προφανώς µε την παρούσα ρύθµιση εκτιµάται ότι θα
παρακαµφθούν οι όποιες αντιρρήσεις της στρατιωτικής ιεραρχίας
και θα δοθούν εκτάσεις ενδεχοµένως µε πραξικοπηµατικό τρόπο σε
"ηµετέρους" δηµοτικούς άρχοντες, αθλητικούς συλλόγους,
Οργανισµό Αθήνας 2004, αφού µέχρι τώρα αυτός απέτυχε στο
σκοπό του. Κάτι ακούγεται κάτω για το Χασάνι στο Ελληνικό, κύριε
Υπουργέ, για το θέµα αυτό και σε άλλους πολλούς βεβαίως
σύµφωνα µε τα εκάστοτε συµφέροντα της Κυβέρνησης.
Στο συζητούµενο σχέδιο νόµου δεν αναφέρεται συγκεκριµένα
τίποτα σχετικά µε τη χρηµατοδότηση της ανέγερσης κτιριακών
εγκαταστάσεων στα νέα στρατόπεδα. Παρά το γεγονός ότι τόσο
στην εισηγητική έκθεση του σχεδίου νόµου όσο και στη σχετική
µελέτη, που προηγήθηκε, επισηµαίνεται ότι το κόστος δηµιουργίας
νέων στρατοπέδων είναι αρκετά υψηλό και δεν υπάρχει περίπτωση
χρηµατοδοτήσεως ούτε από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση ούτε από το
ΝΑΤΟ, τίποτα δεν αναφέρεται επ' αυτού. Αντίθετα, στις
παραγράφους 2, εδάφιο δ' και 4 του άρθρου 2 του νοµοσχεδίου η
συγκροτούµενη υπηρεσία διερευνά και εισηγείται στον Υπουργό
Εθνικής 'Αµυνας τους τρόπους χρηµατοδότησης για την απόκτηση
των χώρων των νέων στρατοπέδων και για τη δηµιουργία των
σχετικών εγκαταστάσεων.
Φοβούµαι ότι αυτή η διατύπωση, κύριε Υπουργέ, υποκρύπτει
παραχώρηση στρατοπέδων πριν εξευρεθούν οι χώροι
µετεγκατάστασής τους και, εν πάση περιπτώσει, πριν
κατασκευαστούν τα απαιτούµενα κτίρια για την εκπαίδευση και
εργασία των αξιωµατικών, υπαξιωµατικών και στρατιωτών.
Θα πρέπει επίσης να επισηµανθεί ότι µε τη νέα υπηρεσία
δηµιουργείται µία καινούρια "αυλή" υψηλά µισθοδοτούµενων
προσώπων γύρω από τον Υπουργό, οι οποίοι µάλιστα θα έχουν τη
δυνατότητα µε τον παρόντα νόµο...
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ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): 'Οχι, κύριε συνάδελφε. 'Ενας µόνο. Ο
διευθυντής. Οι άλλοι όλοι είναι υπάλληλοι.
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν είναι ένας. Οι υπόλοιποι είναι
υπάλληλοι αποσπασµένοι από τους διάφορους τοµείς, από ΟΣΕ,
ΟΤΕ, ∆ΕΗ κλπ.
Εάν λοιπόν αυτοί οι υπάλληλοι είναι ικανοί να υποκαταστήσουν σε
εµπειρία γνώσης και θεσµική ιδιότητα τους αντιστρατήγους, τους
στρατηγούς µας και γενικά το στρατιωτικό προσωπικό, τότε η
άποψή σας αυτή δεν µας βρίσκει σύµφωνους.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Τι κάνατε µέχρι τώρα;
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα σας πω τι κάναµε µέχρι τώρα.
Εδώ βεβαίως θα εµπλακούν και ιδιωτικά γραφεία µελετών, δεν θα
το αποφύγετε αυτό. Θα υποστείτε σχετικές πιέσεις...
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Σας ενοχλεί δηλαδή;
ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μας ενοχλεί µε την έννοια ότι όλα
αυτά τα ιδιωτικά γραφεία θα υποκαταστήσουν τις µέχρι σήµερα
υπηρεσίες, οι οποίες, όπως θα σας αναφέρω παρακάτω, έχουν
κάνει και τις παραχωρήσεις και τις εκµισθώσεις, βεβαίως µε κάποιο
βραδύτερο ρυθµό, όµως ήταν και είναι υπόθεση καθαρά
στρατιωτική και έτσι παρέµεινε.
Εµείς είχαµε προχωρήσει στο παρελθόν µε βάση τα διάφορα
παλαιά σχέδια µεταφοράς στρατοπέδων που υπήρχαν και είµαστε
βέβαια και τώρα πρόθυµοι να συζητήσουµε µε τα σηµερινά
δεδοµένα και τις σηµερινές επιχειρησιακές απαιτήσεις ποια
στρατόπεδα είναι δυνατόν να µεταφερθούν, µε ποιον τρόπο, σε
ποια περιοχή και τι θα γίνει το υπάρχον κλπ. Για παράδειγµα, όπως
συνέβη µε τις αποθήκες των πυροµαχικών πάνω στην Καβάλα,
αφού οι αποθήκες στη ∆ράµα ετοιµάστηκαν, µεταφέρθηκαν τα
πυροµαχικά και στη συνέχεια στο ∆ήµο Καβάλας παραχωρήθηκε το
στρατόπεδο. 'Ηταν µία φυσιολογική παραχώρηση.
Το σύνολο των παραχωρηθέντων στρατοπέδων και χώρων κατά
την περίοδο του 1993-96 ήταν είκοσι. Με την ισχύουσα µέχρι
σήµερα διαδικασία, αδιακρίτως κοµµατικών θέσεων ή προτιµήσεων,
µε µόνα κριτήρια το να µη θίγεται το αξιώµαχο των Ενόπλων
∆υνάµεων και να εξυπηρετείται το συµφέρον του κοινωνικού
συνόλου, έγιναν κανονικά παραχωρήσεις όπως προβλέπει το
ισχύον σύστηµα.
Θα πρέπει να τονισθεί ότι το µεγαλύτερο ποσοστό των
στρατοπέδων του Στρατού Ξηράς -δεν ξέρω πόσο το έχετε λάβει
υπόψη σας, κύριε Υπουργέ- τα οποία περιλαµβάνονται στη
συζητούµενη ρύθµιση, περιήλθαν στο ΤΕΘΑ είτε ως δωρεές είτε ως
κληροδοτήµατα είτε κατόπιν απαλλοτριώσεων. Είναι πλέον βέβαιο
ότι η αλλαγή χρήσεως των συγκεκριµένων εκτάσεων δεν µπορεί σε
όλες αυτές τις περιπτώσεις να επιτευχθεί, αφού και στο παρελθόν
ανάλογες προσπάθειες, όπως παραδείγµατος χάρη η προσπάθεια
για τη µεταβίβαση του στρατοπέδου της Μαλακάσας στον ΑΟΟΑ,
προσέκρουσαν σε ανυπέρβλητα νοµικά εµπόδια και δεν
υλοποιήθηκαν.
'Οµως το ερώτηµα σήµερα παραµένει πόσα και ποια στρατόπεδα
θα µεταφερθούν. Από τις εφηµερίδες είδαµε να δηµοσιεύονται
πληροφορίες και περίπου ογδόντα δύο στρατόπεδα, που είναι
βέβαια ό,τι καλύτερο υπάρχει από απόψεως οικοπεδικής αξίας.
Μάλιστα, συµπεριλαµβάνονται και κάποια νέα στρατόπεδα στον
'Εβρο και στα νησιά. 'Αρα, δεν πρόκειται µόνο για παλαιά
στρατόπεδα, όπως λέει η εισηγητική έκθεση.
Ο κύριος Υπουργός επίσης στην επιτροπή δήλωσε ότι όλα τα
στρατόπεδα µπορούν να µεταστεγαστούν. Τελικά τι ισχύει. Αυτό
βεβαίως δηµιουργεί µια ανησυχία και αβεβαιότητα κυρίως για τα
στελέχη των Ενόπλων ∆υνάµεων και τις οικογένειές τους. Για να
γίνει ένα νέο στρατόπεδο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια
µεγάλη υπόθεση. Χρειάζονται από δέκα έως τριάντα χρόνια να
ολοκληρωθεί, χρειάζονται βοηθητικές εγκαταστάσεις, κάλυψη νέων
αναγκών που προκύπτουν, δενδροφύτευση, δηµιουργία χώρων
εκπαιδεύσεως, αποθηκεύσεως, στρατονισµού κλπ. Γι'αυτό
βλέπουµε σε πολλές χώρες της Ευρώπης πολλά άθικτα

στρατόπεδα εκ των οποίων πολλά είναι έρηµα την περίοδο της
ειρήνης µέσα στις µεγάλες πόλεις και αναµένεται να
ενεργοποιηθούν όταν θα χρειαστεί, σε περίπτωση ανάγκης. Μόνο
στην Αµερική βεβαίως γίνονται εκτός πόλεων, αλλά αυτά αποτελούν
ξεχωριστές µικρές πόλεις µε όλες τις απαιτούµενες εγκαταστάσεις.
Εκεί δεν υπάρχει σύγκριση.
Χρειάζεται εποµένως πολύ καλός σχεδιασµός, πού θα γίνει το
στρατόπεδο, ώστε να πληρούνται τα πολλά κριτήρια που
απαιτούνται, όπως επιχειρησιακά, διοικητικής µέριµνας, συνθηκών
διαβιώσεως του προσωπικού, οδικών αξόνων, δυνατότητας χρήσης
γης για εκπαίδευση, για ασκήσεις, βολές κλπ. και αυτά µόνο οι
στρατιωτικοί και µόνο οι σηµερινές υπηρεσίες είναι σε θέση να
εκτιµήσουν, σύµφωνα πάντα µε το επιχειρησιακό συµφέρον των
Ενόπλων ∆υνάµεων.
Πολλές προσπάθειες έχουν γίνει από τη Μεταπολίτευση και µετά
για τη µεταστέγαση των στρατοπέδων, µε κύριο στόχο τη
δηµιουργία πρασίνου στις πόλεις. Κανένα από τα σχέδια αυτά που
έγιναν δεν υλοποιήθηκε, λόγω της δυσκολίας του θέµατος και του
µεγάλου κόστους που απαιτείται. Αντίθετα -και εδώ πρέπει να
εξετάσουµε το θέµα σε βάθος- πολλά στρατόπεδα που
παραχωρήθηκαν, ή τα περισσότερα ή κοµµάτια από αυτά, έγιναν
στις περισσότερες περιπτώσεις µε κοµµατικά κριτήρια. Και έγιναν
µε κοµµατικά κριτήρια τη στιγµή που υπήρχαν µέσα στις επιτροπές
στρατιωτικοί. Φαντασθείτε τώρα που δεν θα υπάρχουν στρατιωτικοί
µέσα, τι πρόκειται να συµβεί στις περιπτώσεις αυτές. Και µια
διαφορά: 'Ολα τα προηγούµενα σχέδια προέβλεπαν οικοδοµική
αξιοποίηση του 25% και σήµερα προβλέπεται 60%. 'Ισως να θέλει η
Κυβέρνηση, το Υπουργείο, να αντιπαρέλθει την αντίδραση των
στρατιωτικών µας στις περιπτώσεις αυτές και γι'αυτό εισάγει αυτήν
τη ρύθµιση αυτό το νοµοσχέδιο. Αν είναι όµως αυτός ένας από τους
λόγους του νοµοσχεδίου, να φύγουν απ'τη µέση οι στρατιωτικοί,
νοµίζω ότι είναι ό,τι χειρότερο µπορούσε να συµβεί στις 'Ενοπλες
∆υνάµεις.
Η σηµερινή διαδικασία µεταφοράς στρατοπέδων που στηρίζεται
στην υπάρχουσα νοµοθεσία και τους βασικούς φορείς που
υπάρχουν για την υλοποίησή της δεν είναι η αιτία για τη µη
µεταφορά των στρατοπέδων. Μπορεί να είναι λίγο περισσότερο
χρονοβόρα, αλλά υπηρετεί τη διαφάνεια και την
αποτελεσµατικότητα. 'Εχει δοκιµαστεί και έχει αποδώσει θαυµάσια
µέχρι σήµερα. ∆ιά µέσου του ΤΕΦΑ και κυρίως της ∆ΥΠΟ, της
∆ιευθύνουσας Υποδοµής Υγείας, εκφράζονται οι απόψεις όλων των
συναρµοδίων φορέων και επιτελείων, διότι το θέµα περιλαµβάνει
πολλές παραµέτρους και πρέπει όλα αυτά να συνεξετασθούν. Και
προφανώς εκφράζονται µέσω των φορέων αυτών οι απόψεις της
εκάστοτε στρατιωτικής ιεραρχίας, που είναι η καθ'ύλην αρµόδια
έναντι της πολιτείας.
Με το νέο νοµοσχέδιο αποξενώνονται όλοι αυτοί, άρα δεν θα
εξετάζονται όλες οι παράµετροι του προβλήµατος και οπωσδήποτε
το αποτέλεσµα µπορεί να είναι καταστρεπτικό.
Εκείνο που χρειάζεται και δεν µας το έχετε δώσει, κύριε Υπουργέ,
είναι ένα χρονοδιάγραµµα πλήρες µε όλα τα απαιτούµενα στοιχεία
για τη µεταφορά των στρατοπέδων, δηλαδή ποια στρατόπεδα θα
µεταφερθούν, πότε, µε ποιο κόστος, πού θα γίνουν τα νέα, µε ποιον
τρόπο, δηλαδή µιλάµε για µια προετοιµασία, µια µελέτη, που θα
αποδείξει τη σοβαρότητα των προθέσεών σας. 'Ολα αυτά τα
στοιχεία πρέπει να τα γνωρίζουν οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις και ο
ελληνικός λαός. Υπάρχει φόβος, ανησυχία στους στρατιωτικούς
κύκλους, ότι τελικά θα καταλήξουν οι µονάδες σε ακατάλληλες
εγκαταστάσεις, πρόχειρες, ίσως και σε σκηνές, για να επιτελέσει η
Κυβέρνηση τις εκλογικές της σκοπιµότητες.
Η ίδια όµως ανησυχία υπάρχει και από τους φορείς τοπικής
αυτοδιοικήσεως -είδατε πώς αντέδρασαν- και τοπικούς κοινωνικούς
φορείς, που δεν θέλουν να µεταφερθούν τα στρατόπεδα ή θέλουν
να ξέρουν τη µελλοντική τους χρήση, κυρίως επ'ωφελεία του
κοινωνικού συνόλου. Το σπουδαιότερο είναι ότι δεν ξέρουν τι θα
γίνει µε αυτά τα στρατόπεδα. Αυτά χρειαζόµαστε και όχι νέο νόµο, ο
οποίος κατά την άποψή µας πρέπει να αποσυρθεί.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό πλέον ότι το ΠΑΣΟΚ ανέβηκε
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και διατήρησε την εξουσία µε το µοντέλο της πελατειακής σχέσης
σ'όλα τα επίπεδα που κατάφερνε κάθε φορά να παραπλανεί τους
ψηφοφόρους. Προχθές και µε τις νέες εξαγγελίες είδαµε ακόµη
µέχρι και τους σκιτσογράφους να µιλούν περί παρoχετικού
σοσιαλιστικού κινήµατος. Εν όψει εκλογών δεν σταµατάτε ούτε
µπροστά στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο
προεκλογικά και εσπευσµένα και µε προχειρότητα -διότι είναι
πρόχειρα καταρτισµένο το νοµοσχέδιο- προκειµένου να προλάβετε
να κάνετε τις όποιες παροχές έχετε σχεδιάσει εν όψει των εκλογών.
Ξεσηκώθηκαν σε όλη τη χώρα νοµάρχες, δήµαρχοι, κινήσεις
πολιτών, φορείς, όλοι πλέον γνωρίζουν πού το πάτε, και δήλωσαν
ότι θα αντιδράσουν και σηµαντικά.
∆εν γνωρίζουµε τι συζητήσαµε µέσα µε την ΚΕ∆ΚΕ -νοµίζω ότι
είχατε σήµερα µία συνάντηση- και θα ήταν ενδιαφέρον να µας πείτε
τι συζητήσατε. Τέλος πάντων, φαίνεται ότι κανείς δεν ρωτήθηκε
ούτε από την Τοπική Αυτοδιοίκηση ούτε από το προσωπικό των
Ενόπλων ∆υνάµεων και προχωρήσατε στο σηµερινό νοµοσχέδιο.
Αν ψηφισθεί τελικά αυτό το νοµοσχέδιο είναι σαν να στέλνετε το
µήνυµα ότι όλα τα στρατόπεδα εκποιούνται -εξάλλου το δηλώσατε
και στην επιτροπή ότι όλα µπορούν να µεταστεγασθούν- και έτσι θα
σπεύσουν πολλοί ενδιαφερόµενοι να σας πιέζουν, ο καθένας για
τους δικούς του λόγους. Το θέµα είναι κατά πόσον η Κυβέρνηση θα
αντέξει αυτές τις πιέσεις ή πού θα υποχωρήσει, εκτός αν θέλετε να
έχετε τις πιέσεις αυτές, για να έχετε την ευχέρεια της καλύτερης
επιλογής.
Με ποια κριτήρια θα αποφασίζετε, αφού δεν υπάρχουν τέτοια στο
νόµο, ο οποίος δεν σας δεσµεύει για τίποτα; Αυτά εκτός όλων των
άλλων θα δηµιουργήσουν και µία συνεχή αναστάτωση στο
στράτευµα.
Πρέπει να δηλώσουµε ευθέως τη θέση της Νεας ∆ηµοκρατίας, η
οποία είναι σαφέστατη, ότι επιθυµούµε τη µεταστέγαση εκείνων των
στρατοπέδων που µπορούν να µεταστεγασθούν και την αξιοποίησή
τους µε σωστό τρόπο επ' ωφελεία του κοινωνικού συνόλου, όπως
επίσης και επ' ωφελεία του αξιόµαχου των Ενόπλων ∆υνάµεων.
Με τις προϋποθέσεις αυτές συµφωνούµε στη µεταστέγαση κάποιων
στρατοπέδων, όχι όµως µε την εξωστρατιωτική αυτή διαδικασία.
Οι στόχοι αυτοί δεν επιτυγχάνονται µε το παρόν νοµοσχέδιο,
αντίθετα, κύριε Υπουργέ, µας ζητάτε να σας εξουσιοδοτήσουµε να
χειρισθείτε εν λευκώ ακόµα και την ιστορία αυτού του τόπου. Γι'
αυτόν το λόγο καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο και η Νέα
∆ηµοκρατία ως Κυβέρνηση θα καταργήσει το παρόν νοµοθέτηµα
επαναφέροντας σε ισχύ το µέχρι σήµερα ισχύον καθεστώς
βελτιωµένο µε τις απαραίτητες τροποποιήσεις, προκειµένου να
ανταποκρίνεται πλήρως στις σηµερινές απαιτήσεις.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης) Κύριοι συνάδελφοι, οι
Υπουργοί Οικονοµικών, Εθνικής Οικονοµίας, Ανάπτυξης και
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατέθεσαν σχέδια νόµου:
"Απλοποιήσεις και ελαφρύνσεις στη φορολογία εισοδήµατος και
άλλες διατάξεις".
Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Επίσης: 1. Οι Υπουργοί ∆ηµόσιας Τάξης, Εξωτερικών και
Οικονοµικών, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας
συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου ∆ηµόσιας Τάξης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και του Υπουργείου Εσωτερικών της
Αραβικής ∆ηµοκρατίας της Αιγύπτου σε θέµατα αρµοδιότητάς
τους".
2. Οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης και Εξωτερικών, κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης για την απλουστευµένη διαδικασία
έκδοσης µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης".
3. Οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης, Εξωτερικών και Οικονοµικών,
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ των
κρατών µελών των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων περί απλοποίησης
των διαδικασιών διεκδίκησης της διατροφής".
4. Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εξωτερικών, Εθνικής Οικονοµίας και

Οικονοµικών, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων,
Γεωργίας, Πολιτισµού, Εµπορικής Ναυτιλίας, ∆ηµόσιας Τάξης και
Μεταφορών και Επικοινωνιών, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση
της Συµφωνίας-Πλαισίου περί Εµπορίου και Συνεργασίας µεταξύ
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών-µελών αυτής, αφενός
και της ∆ηµοκρατίας της Κορέας, αφετέρου".
5. Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εθνικής Οικονοµίας και Εξωτερικών
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση του Πρωτοκόλλου της
Συµφωνίας συνεργασίας και τελωνειακής ένωσης µεταξύ της
Ευρωπαϊκής Οικονοµικής Κοινότητας και της ∆ηµοκρατίας του
Αγίου Μαρίνου µετά την προσχώρηση της ∆ηµοκρατίας της
Αυστρίας, της ∆ηµοκρατίας της Φιλανδίας και του Βασιλείου της
Σουηδίας στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση και της Τελικής Πράξης".
Θα παραπεµφθούν στις αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές της
Ολοµέλειας.
Eπίσης: 1. Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Εθνικής Οικονοµίας,
Εξωτερικών, Ανάπτυξης, Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων,
Πολιτισµού, Εµπορικής Ναυτιλίας και Μεταφορών και Επικοινωνιών
κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Σύµβασης µεταξύ της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας για την
αποφυγή της διπλής φορολογίας σχετικά µε τους φόρους
εισοδήµατος και κεφαλαίου".
2. Οι Υπουργοί Ανάπτυξης, Εξωτερικών και Τύπου και Μέσων
Μαζικής Ενηµέρωσης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της ∆ηµοκρατίας της Κροατίας για συνεργασία
στον τοµέα του Τουρισµού".
3. Οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Εξωτερικών κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: "Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Οµοσπονδιακής
∆ηµοκρατίας της Αιθιοπίας για συνεργασία στον τοµέα του
Τουρισµού".
Θα παραπεµφθούν στις αρµόδιες ∆ιαρκείς Επιτροπές της
Ολοµέλειας.
Τέλος, η ∆ιαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στην πρόταση νόµου αρµοδιότητας του Υπουργείου
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: "Καθιέρωση 35ωρης
εβδοµαδιαίας εργασίας και άλλες διατάξεις".
Ο συνάδελφος κ. Παναγιώτου έχει το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, το βασικό επιχείρηµα της εισηγητικής έκθεσης του
σχέδιου νόµου που συζητάµε και που αφορά τη "Σύσταση
προσωρινής υπηρεσίας για την εξυπηρέτηση και µετεγκατάσταση
στρατοπέδων" είναι ότι το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας "σχεδιάζει τη
δηµιουργία νέου ιστού στρατοπέδων, που στο πλαίσιο της νέας
οργανωτικής δοµής των Ενόπλων ∆υνάµεων στοχεύει στην
αποτελεσµατικότερη άµυνα και ασφάλεια".
Θεωρούµε ότι πιο σωστό θα ήταν αν λέγατε, στο πλαίσιο της νέας
δοµής και του νέου δόγµατος του ΝΑΤΟ, γιατί οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις
της χώρας µας είναι ενταγµένες και υποταγµένες στον επιθετικό
αυτό συνασπισµό.
'Ετσι, πρώτα και κύρια εξυπηρετούν τις ανάγκες και τους σκοπούς
του ΝΑΤΟ και κατόπιν την άµυνα και την ασφάλεια της χώρας µας.
'Οσον αφορά το τι σηµαίνει νέα δοµή και νέο δόγµα του ΝΑΤΟ, τα
είδαµε πολύ καθαρά στον πρόσφατο πόλεµο κατά της
Γιουγκοσλαβίας και του λαού της. Σηµαίνει εξυπηρέτηση της
ιµπεριαλιστικής πολιτικής της νέας τάξης πραγµάτων και αποστολή
τµηµάτων των Ενόπλων ∆υνάµεων έξω από τα σύνορα της
πατρίδας µας, όπως στη Βοσνία, Αλβανία, Κοσσυφοπέδιο κλπ.
∆υστυχώς δεν αργήσαµε να θρηνήσουµε το πρώτο θύµα, το λοχία
Αναστάσιο Ντινάκη, που κατά κακή τύχη είµαστε συµπατριώτες.
Θεωρούµε επίσης ότι για ένα τόσο µεγάλο και σοβαρό θέµα θα
έπρεπε να αναφέρονται συγκεκριµένα, πόσα και ποια είναι τα
στρατόπεδα, πού πρόκειται να µετεγκατασταθούν και ποια είναι η
αξία τους.
Εκείνο που θέλουµε να παρατηρήσουµε, είναι ότι στην
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εισηγητική έκθεση γίνεται προσπάθεια να εµφανιστεί ότι οι ενέργειες
της Κυβέρνησης αποσκοπούν στην εξυπηρέτηση των συµφερόντων
του κοινωνικού συνόλου. 'Ετσι, λοιπόν, ενώ διαπιστώνει ότι µε την
οικιστική ανάπτυξη µεγάλωσαν τα αστικά κέντρα της χώρας και
πολλά στρατόπεδα που βρίσκονταν έξω από τα όριά τους, σήµερα
έχουν εγκλωβιστεί σε αυτά και δεν διασφαλίστηκαν ελεύθεροι χώροι
αναψυχής και πράσινου για την κάλυψη αναγκών κοινωνικού
εξοπλισµού στον αστικό χώρο, οι προτάσεις που κάνει στη
συνέχεια, όχι µόνο δεν λύνουν, αλλά οξύνουν παραπέρα το
υπάρχον πρόβληµα.
Θα µπορούσαµε να πούµε ότι δεν φτάνει η σωστή διάγνωση για τον
ασθενή, όταν αυτή δεν συνοδεύεται και από την ανάλογη θεραπεία.
'Ολοι γνωρίζουµε ότι τόσο το Λεκανοπέδιο όσο και τα άλλα µεγάλα
αστικά κέντρα, ακόµα και τα µικρότερα, ασφυκτιούν. Οι ευθύνες των
κυβερνήσεων, που κυβέρνησαν τον τόπο, είναι τεράστιες για τη
σηµερινή άσχηµη κατάσταση των πόλεων. Οι πόλεις
αναπτύχθηκαν, χωρίς πρόγνωση και σχεδιασµό, άναρχα, χαώδικα
και έφθασαν στο σηµείο σήµερα να παρουσιάζουν µια
παραµορφωµένη εικόνα. Η προοπτική σύγχρονων ανθρώπινων
πόλεων, που θα εξασφάλιζαν µια ελάχιστη ποιότητα ζωής για τους
κατοίκους τους, θυσιάστηκε στο βωµό των συµφερόντων του
µεγάλου κεφαλαίου, θυσιάστηκε στην κατεύθυνση εκµετάλλευσης
της γης. Ακόµα κι αυτοί οι ελάχιστοι ελεύθεροι χώροι, που είχαν
µείνει, παραχωρήθηκαν στο µεγάλο κεφάλαιο. Χαρακτηριστικό από
την άποψη αυτή παράδειγµα αποτελεί η περίπτωση του Πάρκου
της Ελευθερίας, που παραχωρήθηκε στο "Λαµπράκη". Η
περίπτωση όµως αυτή δεν είναι η µοναδική.
'Ετσι αντί να λαµβάνονται µέτρα για την αξιοποίηση των χώρων των
στρατοπέδων, που πρόκειται να µετεγκατασταθούν, προτείνεται η
δόµησή τους. Και αυτό, γιατί όπως αναφέρεται στην εισηγητική
έκθεση, το κόστος δηµιουργίας των νέων σύγχρονων στρατοπέδων
είναι ύψους πολλών δισεκατοµµυρίων, το οποίο δεν µπορεί να
αναλάβει ο κρατικός προϋπολογισµός, καθώς µάλιστα δεν
υπάρχουν σήµερα προοπτικές χρηµατοδότησης ούτε από το
ΝΑΤΟ, ούτε από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση.
Είναι γνωστή επίσης η οικονοµική κατάσταση των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, που δεν είναι σε θέση να αγοράσουν τις
εκτάσεις των στρατοπέδων, που θα µετεγκατασταθούν.
Συνεπώς όλα αυτά περί αξιοποίησης των στρατοπέδων ως χώρων
πράσινου κλπ., ύστερα απ' όλα αυτά δεν αποτελούν παρά
φιλολογία. Επίσης θέλουµε να σηµειώσουµε ότι οι πολεοδόµοι από
τη δεκαετία ακόµη του 1960 ζητούσαν οι ακάλυπτοι χώροι να
αποτελούν το 60% και να δοµείται µόνο το 40%. Τέλος είναι γνωστό
ότι µόνο οι δρόµοι καλύπτουν το 10% έως 30% των
πολεοδοµηµένων πόλεων. Στο συγκεκριµένο όµως σχέδιο νόµου
προτείνονται µόνο 40% ελεύθεροι χώροι.
Γίνεται, λοιπόν, καθαρό ότι για όλους αυτούς τους λόγους δεν
πρέπει να χαθεί και να τσιµεντοποιηθεί ούτε ένα τετραγωνικό µέτρο,
ιδιαίτερα στο Λεκανοπέδιο και τα άλλα µεγάλα αστικά κέντρα της
χώρας. Αντίθετα χρειάζεται να εξοικονοµηθούν και να αναπτυχθούν
καινούριοι ελεύθεροι χώροι. ∆εν είναι της ώρας να κάνουµε
συγκρίσεις µε άλλες αντίστοιχες πόλεις της υπόλοιπης Ευρώπης,
όπου το πράσινο και οι ελεύθεροι χώροι είναι ασύγκριτα
µεγαλύτεροι από αυτούς του πολεοδοµικού συγκροτήµατος της
Αθήνας και των άλλων µεγάλων πόλεων της χώρας µας.
Είναι γνωστό ότι τα στρατόπεδα έχουν πολύ µικρό συντελεστή
δόµησης και πολύ µικρή κάλυψη. Σύµφωνα µε το σχέδιο νόµου,
προωθείται η τεράστια εκµετάλλευση, η ελαχιστοποίηση ως και ο
µηδενισµός των ελεύθερων χώρων. 'Ετσι κάτω από αυτούς τους
όρους, είναι προτιµότερο να παραµείνουν τα στρατόπεδα και αυτό
γιατί δεν είναι µόνο ότι χάνονται οι ελεύθεροι χώροι που χρειάζονται
για να αναπνέουν οι πόλεις, αλλά µε τη δόµηση των χώρων των
στρατοπέδων που θα µετεγκατασταθούν, θα δηµιουργηθούν πολύ
σοβαρές και αρνητικές συνέπειες στη ζωή και την ανάπτυξη των
πόλεων.
Με την τσιµεντοποίηση αυτών των χώρων θα επιβαρυνθούν

παραπέρα οι ήδη επιβαρηµένες πόλεις. Στους χώρους που θα
τσιµεντοποιηθούν, θα ζουν και θα εργάζονται άνθρωποι, οι οποίοι
θα αναπτύσσουν διάφορες δραστηριότητες. Με την αύξηση του
πληθυσµού σ' αυτούς τους χώρους θα αυξηθούν και οι ανάγκες σε
κοινωνικές εξυπηρετήσεις, όπως παραδείγµατος χάρη σχολεία,
παιδικές χαρές, ύδρευση, αποχέτευση, χώροι πάρκινγκ, δρόµοι
κλπ.
Συνεπώς το ζητούµενο δεν είναι η επιβάρυνση των λειτουργιών της
πόλης αλλά το ξαλάφρωµά της. Αυτό το σχέδιο νόµου, αντί να
αποσυµφορεί τις πόλεις από κοινωνικές εξυπηρετήσεις, τις
επιβαρύνει µε νέες. Και όλα αυτά τα παρουσιάζει ως κοινωνική
προσφορά.
'Οσον αφορά το ρόλο των ΟΤΑ, του ενός από τα τρία βάθρα της
δηµοκρατίας, σε ένα κεφαλαιώδους σηµασίας ζήτηµα, όπως αυτό
του σχεδίου νόµου που συζητάµε, είναι ουσιαστικά ανύπαρκτος.
Ακόµη θέλουµε να σηµειώσουµε ότι σε ορισµένα στρατόπεδα
υπάρχουν κτίσµατα µε ιδιαίτερη ιστορική και αρχιτεκτονική σηµασία
και αυτά θα πρέπει να κριθούν διατηρητέα.
Παραδείγµατος χάρη, αναφέρω το στρατόπεδο Παύλου Μελά στη
Θεσσαλονίκη στο οποίο κατά τη διάρκεια της Κατοχής
φυλακίστηκαν, βασανίστηκαν, εκτελέστηκαν και στάλθηκαν όµηροι
στα χιτλερικά στρατόπεδα της Γερµανίας πολλοί πατριώτες.
Υστερα απ' όλα αυτά και πολύ περισσότερο µετά τους τελευταίους
σεισµούς, που παρουσιάστηκε η τεράστια ανάγκη για ελεύθερους
χώρους, προβάλλει περισσότερο από κάθε άλλη φορά επιτακτικά η
ανάγκη οι χώροι των στρατοπέδων που θα µετεγκατασταθούν να
µη δοµηθούν, να µη τσιµεντοποιηθούν.
Πάγιο αίτηµα της Τοπικής Αυτοδιοίκησης ήταν και παραµένει η
παραχώρησή τους για την αξιοποίησή τους ως χώρους πράσινου
και κοινωνικών λειτουργιών. Σε καµιά περίπτωση οι χώροι αυτοί δεν
πρέπει να οικοπεδοποιηθούν.
Τέλος πρέπει να υπενθυµίσουµε ότι οι σεισµοί προκάλεσαν
σοβαρές ζηµιές στα στρατόπεδα Χαϊδαρίου και Τατοϊου. Οι
αξιωµατικοί και οι φαντάροι, απ' ό,τι πληροφορούµαι, των δύο
αυτών στρατοπέδων, µένουν στις σκηνές, διότι οι στρατώνες τους
κρίθηκαν ακατάλληλοι. Αν δεν είναι έτσι, κύριε Υπουργέ, µπορείτε
να µε διορθώσετε.
Χρειάζεται, λοιπόν, το ταχύτερο δυνατόν, τα στρατόπεδα αυτά να
µετεγκατασταθούν σε άλλες περιοχές και οι σηµερινοί χώροι να
παραχωρηθούν στην Τοπική Αυτοδιοίκηση, όπως είπα
προηγούµενα, για τις ανάγκες του πράσινου ως ελεύθεροι χώροι
κλπ.
Για όλους αυτούς τους λόγους δεν συµφωνώ µε το σηµερινό
νοµοσχέδιο και προτείνουµε να αποσυρθεί.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν θα µιλήσω;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Επειδή είπε ο κ.
Κακλαµάνης ότι τα είπατε µε τον κύριο Υπουργό και ότι
συµφωνήσατε, γι' αυτό έδωσα το λόγο στον κ. Ιντζέ. Αν όµως
θέλετε να µιλήσετε, ελάτε στο Βήµα.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Αυτά που είπα στον Υπουργό, δεν
αφορούσαν το νοµοσχέδιο, αλλά την πολιτική γενικότερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝ∆ΡΙΑΝΗ ΛΟΥΛΕ: Κύριε Πρόεδρε, η αποµάκρυνση των
στρατοπέδων από τα αστικά κέντρα και η αξιοποίηση των εκτάσεών
τους για τη δηµιουργία χώρων κοινής χρήσης, κυρίως πρασίνου,
αλλά και κάλυψης άλλων κοινωνικών αναγκών, όπως σχολεία κλπ.,
συζητείται περίπου εδώ και µία δεκαπενταετία. ∆εν είναι µονάχα οι
επιχειρησιακές και οι λειτουργικές ανάγκες του στρατεύµατος, που
επιβάλλουν τη µετεγκατάστασή τους βάσει των νέων σχεδιασµών
και απαιτήσεων. Είναι και τα πάσης φύσεως προβλήµατα, πολεο-
δοµικά, περιβαλλοντικά, κυκλοφοριακά κλπ., που η παρουσία τους
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προκαλεί, υποβαθµίζοντας ανάλογα τις περιοχές που τα
φιλοξενούν, όπως και την ποιότητα ζωής των κατοίκων τους.
∆εν µας έλειψαν φυσικά και οι σχετικές κατά καιρούς "δεσµεύσεις"
που έµειναν, όπως συνηθίζεται άλλωστε, υποσχέσεις χωρίς
αντίκρισµα. Ο κ. Σηµίτης για παράδειγµα διαβεβαίωνε στις 4
Σεπτεµβρίου του 1996 µιλώντας στο Περιστέρι ότι τα 3.200
στρέµµατα των στρατοπέδων ΚΕΒΟΠ-ΚΕ∆Β θα αποδίδονταν
σύντοµα, προκειµένου η έκταση να ελευθερωθεί και να αποτελέσει
"µητροπολιτικό πάρκο πρασίνου" και χώρο αναψυχής για τη δυτική
Αθήνα και γενικότερα για το Λεκανοπέδιο. Την είχε χαρακτηρίσει
µάλιστα ως τη σηµαντικότερη ανάσα για τη δυτική Αττική. Θα µου
πείτε πως ήταν µία προεκλογική τότε οµιλία απ' αυτές που πολλά
συνήθως λέγονται µεταξύ κροτίδων, καπνών, αλαλαγµών και
φαίνεται πως είναι τέτοιος ο θόρυβος, ώστε κανείς να µην ακούει
ούτε τι λέει ούτε τι λέγεται.
Αλλά και ο κ. Λαλιώτης σε επιστολή του αυτή τη φορά, την 1η
Φεβρουαρίου 1998 προς το ∆ήµαρχο Χαϊδαρίου διευκρίνιζε ότι
καµία νοµοθετική ρύθµιση µετεγκατάστασης του ίδιου στρατόπεδου
δεν πρόκειται να κινηθεί δίχως τη συνεργασία και τη σύµφωνη
γνώµη του ∆ήµου Χαϊδαρίου και των όµορων δήµων. Επίσης στην
ίδια επιστολή διαβεβαίωνε µε τη σειρά του πως η πολεοδόµηση των
επιµέρους εκτάσεων θα έφτανε µέχρι το 25% της συνολικής
έκτασης και σύµφωνα µε τις κείµενες πολεοδοµικές διατάξεις.
Απλά, κύριε Πρόεδρε, τα υπενθυµίζω αυτά, µιας και πρόκειται για
µια από τις προβληµατικές και πλέον πολυάνθρωπες περιοχές του
Λεκανοπεδίου, αλλά και για να µην ξεχνιόµαστε.
Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου 'Αµυνας διέπεται
από άλλη λογική. 'Εχει άλλες προτεραιότητες. Το κατ' αρχήν
ζητούµενο δεν είναι η αξιοποίηση των εκτάσεων, που
καταλαµβάνουν σήµερα τα στρατόπεδα για τη βελτίωση της εικόνας
των πόλεων και της ποιότητας της ζωής των κατοίκων τους. Το
ζητούµενο πλέον είναι η πολεοδόµηση, προκειµένου να πετύχει τη
µεγαλύτερη δυνατή εξεύρεση πόρων, ώστε ουσιαστικά να
εξασφαλιστεί η αυτοχρηµατοδότηση του έργου.
Η λογική της αυτοχρηµατοδότησης δεν µας βρίσκει να διαφωνούµε
ούτε φυσικά και το εγχείρηµα της µετεγκατάστασης. ∆εν µπορούµε
όµως να συµφωνήσουµε µε τους όρους που προβλέπονται.
Επιλέγεται η εύκολη λύση, κύριε Υπουργέ, καθ' όλα κερδοσκοπική.
Το 25% του κ. Λαλιώτη γίνεται 60%. Τόσο προβλέπεται να είναι το
ποσοστό πολεοδόµησης κατά περίπτωση, µε χρήσεις τέτοιες που
θα στοχεύουν στο µεγαλύτερο κέρδος. Μόλις το υπόλοιπο 40%
αφήνεται για κοινόχρηστους χώρους πρασίνου, αλλά και
κοινωφελών εγκαταστάσεων, που σηµαίνει πρόσθετα κτίρα σε
βάρος του ελεύθερου χώρου. Ουσιαστικά το ποσοστό
πολεοδόµησης µπορεί να φτάσει ακόµη και στο 90%. Τίποτα δεν
µας εξασφαλίζει το αντίθετο.
Βέβαια ο κύριος Υπουργός 'Αµυνας επικαλείται το πρωτόκολλο που
έχει υπογραφεί µεταξύ των δύο εµπλεκοµένων Υπουργείων,
'Αµυνας και ΠΕΧΩ∆Ε.
∆ιαβεβαίωσε και την αρµόδια επιτροπή ότι όλα θα γίνουν έτσι ώστε
να βελτιωθεί η ποιότητα ζωής και η πολεοδοµική αναβάθµιση της
κάθε τοπικής κοινωνίας. 'Οταν όµως έχεις βρεθεί αναξιόπιστος µια
και δυο -και αναφέροµαι στα όσα είχαν πει για το στρατόπεδο στο
Χαϊδάρι οι κύριοι Σηµίτης και Λαλιώτης- γιατί να µη σου συµβεί και
τρίτη...
Είπε επίσης ο κύριος Υπουργός ότι όλες οι διαδικασίες θα
περάσουν από τα θεσµικά όργανα, νοµαρχιακά, δηµοτικά
συµβούλια κλπ. 'Εχοντας δεδοµένο το 60%, η γνώµη τους µάλλον
θα έχει τυπικό και όχι ουσιαστικό χαρακτήρα. Σίγουρο είναι -και
είστε σε θέση να το γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ- πως οι προτάσεις
των τοπικών αυτοδιοικήσεων δεν λαµβάνονται υπόψη, ούτε φυσικά
και οι σηµερινές ανάγκες των πόλεων.
Σοβαρός ανασταλτικός παράγοντας για µας είναι και η δυνατότητα
που δίνεται, ο καθορισµός των αστικών χρήσεων να γίνεται κατά
παρέκκλιση των ισχυόντων ή προβλεπόµενων όρων δόµησης της
περιοχής, όπως ορίζονται από τα γενικά πολεοδοµικά σχέδια, τις
ζώνες οικιστικού ελέγχου κλπ., πράγµατα κατά τη γνώµη µας

απαράδεκτα.
Το "κατά παρέκκλιση" αφήνει πολλά παράθυρα ανοιχτά και
επιτρέψτε µας να µην µας αρκούν οι όποιες φραστικές
διαβεβαιώσεις για το αντίθετο. Τις καλές σας προθέσεις, αν τις
έχετε, να τις νοµοθετήσετε κιόλας για να αποκτήσουν και νόηµα.
'Ενα, πιο ελάσσονος σηµασίας, ζήτηµα είναι και ο καθορισµός βάσει
του άρθρου 4, πρόσληψης προϊσταµένου της νέας αυτής,
προσωρινής υπηρεσίας. Η επιλογή δηλαδή πρόσληψης να γίνει
απευθείας από τον αρµόδιο Υπουργό, προσπερνώντας τα όσα
προβλέπει ο 2190. ∆ηλαδή είναι τόσο δύσκολο να βρεθεί ένα
στέλεχος του Υπουργείου σας ή ένα άλλο πρόσωπο της επιλογής
σας που να είναι κατάλληλο και να καλύπτει τις προϋποθέσεις του
νόµου; Εδώ υπάρχει ένα θέµα ηθικής τάξεως περισσότερο.
Κύριοι συνάδελφοι, βρίσκουµε και εµείς επιβεβληµένη την
αποµάκρυνση των στρατοπέδων από τα αστικά κέντρα.
∆ηµιουργούν πολλαπλά προβλήµατα, υποβαθµίζοντας τις περιοχές
όπου βρίσκονται δίχως να εξυπηρετούν τις επιχειρησιακές και
λειτουργικές ανάγκες του στρατεύµατος.
Πιστεύουµε, επίσης, ότι οι νέες εγκαταστάσεις πρέπει να είναι
σύγχρονες, ώστε να έχουν από όλες τις απόψεις µακροπρόθεσµη
λειτουργικότητα, όπως και οι υπηρεσιακές κατοικίες των
στρατιωτικών και των οικογενειών τους.
Η µετάθεση δεν µπορεί να είναι ξεσπίτωµα, όπως σωστά είπε και
στην επιτροπή ο κύριος Υπουργός για τους µόνιµους αξιωµατικούς
και υπαξιωµατικούς µας. 'Εχω επισκεφθεί και εγώ πολλές φορές
στρατιωτικές κατοικίες και µπορώ να πω ότι πρόκειται πολλές
φορές για παλαιωµένα κτίρια, µε φτωχούς κοινόχρηστους χώρους.
Οφείλουµε να τους παρέχουµε ανθρώπινους χώρους διαβίωσης σ'
αυτούς και τις οικογένειές τους.
Συµφωνούµε και µε το σκεπτικό να δηµιουργηθεί µία νέα
προσωρινή υπηρεσία προκειµένου να βγάλει σε πέρας αυτό το
δύσκολο οµολογουµένως εγχείρηµα. Είναι µία συγκεκριµένη όσο
και πολύπλοκη δουλειά. Είναι σηµαντικό όσο και δύσκολο έργο. Θα
διευκολύνει την αποπεράτωσή του η δηµιουργία µιας
συγκεκριµένης υπηρεσίας χρεωµένης µε αυτήν τη δουλειά.
Μας βρίσκουν όµως αντίθετους οι όροι που προβλέπονται. Χάνεται
µία µοναδική ευκαιρία για την ανάπλαση προβληµατικών και
πυκνοκατοικηµένων περιοχών, όπως είναι συνήθως αυτές που
φιλοξενούν στρατιωτικές εγκαταστάσεις εντός σχεδίου πόλεως.
Τέλος µας λέτε, κύριε Υπουργέ, ότι από τον κρατικό
προϋπολογισµό δεν περισσεύει τίποτα, πως δεν υπάρχει
προοπτική χρηµατοδότησης από το ΝΑΤΟ ή την Ευρωπαϊκή
'Ενωση. Παράλληλα όµως ξοδεύουµε τρισεκατοµµύρια για
εξοπλιστικά προγράµµατα. Γιατί δεν εντάσσετε µέσα εκεί και τα
προγράµµατα µετεγκατάστασης των στρατοπέδων; Μήπως και
αυτό δεν αφορά την εθνική άµυνα της χώρας; Το ποσό, σηµαντικό
µεν, ελάχιστο όµως µπροστά σε όσα πληρώνουµε για εξοπλισµούς
µέσω του κρατικού προϋπολογισµού.
Εµείς σας προτείνουµε να µειωθεί το ποσοστό πολεοδόµησης στο
25% ή ανάλογα, λαµβάνοντας υπόψη τις ανάγκες της κάθε
περιοχής και σε συνεργασία πάντοτε µε τις κατά τόπους
αυτοδιοικήσεις. Τα υπόλοιπα ποσά που θα χρειαστούν να τα
αντλήσετε από τους εξοπλισµούς.
Σας ζητούµε, επίσης, να απαλειφθεί κάθε δυνατότητα παρέκκλισης
από τις προβλεπόµενες κατά περίπτωση χρήσεις. Η αυθαιρεσία
όµως, κύριοι συνάδελφοι, ήταν και παραµένει συχνά -πυκνά
χαρακτηριστικό ίδιον στην πρακτική των κυβερνήσεων σ' αυτόν τον
τόπο. Εσείς τώρα βέβαια την κάνετε και νόµο.
Κύριε Πρόεδρε, ο Συνασπισµός θα καταψηφίσει το προτεινόµενο
σχέδιο νόµου, όπως αυτό έχει. Εκφράζουµε όµως την ελπίδα ότι ο
κύριος Υπουργός στη συνέχεια της διαδικασίας θα είναι πιο
ελαστικός ως προς τους όρους που προβλέπονται για τη
µετεγκατάσταση των στρατοπέδων και βέβαια θα ψηφίσουµε τα
άρθρα εκείνα που µας βρίσκουν σύµφωνους.
Σας ευχαριστώ.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Και εγώ σας ευχαριστώ.
Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο. Είδατε, κύριε Ιντζέ, ότι ήταν ιδιαίτερα
σύντοµη, η κ. Λουλέ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Και σηµαντική.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ασφαλώς είναι
σηµαντική, κύριε Υπουργέ, γιατί τα περισσότερα τα είχατε πει και
κατ' ιδίαν.
Και θα σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ -και σας µεταφέρω την
άποψη όλων των συναδέλφων- αν έχετε την υποµονή να ακούσετε
κάποιους συναδέλφους Βουλευτές...
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): 'Ολους, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Να τους ακούσετε όλους
και µετά να τοποθετηθείτε.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Συµφωνώ κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Ιντζέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην
εισηγητική έκθεση του συζητουµένου σχεδίου νόµου γίνονται ορθές
διαπιστώσεις. Πράγµατι τα στρατόπεδα έχουν γίνει µέρος των
πόλεων, έχουν γίνει κέντρα των πόλεων. Και είναι λογικό, διότι όταν
έτσι χωροταξικώς είχαν τοποθετηθεί, οι πόλεις ήταν µικρές, ο νόµος
περί οικιστικής πολιτικής ήταν το προεδρικό διάταγµα του 1923,
άλλες οι δοµές οι κοινωνικές της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας
τότε και άλλες σήµερα.
Και οι διαπιστώσεις, λοιπόν, είναι ορθές, αλλά τα µέτρα που
λαµβάνονται είναι µη ορθά. Πρώτον, διότι αν και πάλι γίνει
χωροθέτηση των στρατοπέδων µε την ανυπαρξία χωροταξικού
σχεδιασµού, θα έχουµε το ίδιο πρόβληµα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρυσι ψηφίσαµε το νόµο τον
οικιστικό. Αύριο ή µεθαύριο θα συζητηθεί το σχέδιο νόµου για τον
χωροταξικό σχεδιασµό της χώρας µας. Εποµένως εάν τα
στρατόπεδα τα νέα, που απαιτούν οι νέες συνθήκες διεξαγωγής του
πολέµου και η ανάπτυξη της ελληνικής κοινωνίας και οικονοµίας
όπως έχει σήµερα, δεν ενταχθούν στο χωροταξικό σχεδιασµό της
χώρας πάλι σε πέντε, δέκα, είκοσι χρόνια θα καταλήξουµε στις
ορθές διαπιστώσεις και κακές φύσεις. Αυτή είναι η πρώτη
παρατήρηση που είχα να κάνω.
Η δεύτερη παρατήρηση είναι ότι οι ελληνικές πόλεις, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι οι πόλεις εκείνες που έχουν το µικρότερο
ποσοστό πρασίνου σε σχέση µε τη δοµηµένη έκταση, από όλες τις
πόλεις της Ευρώπης.
Εάν δεν µε απατά η µνήµη -δεν έχω πρόχειρα στοιχεία- το πράσινο
στην Αθήνα, στην ευρύτερη περιοχή του Λεκανοπεδίου όπως είναι
δοµηµένη, δεν αντιπροσωπεύει ούτε το 5% της δοµηµένης έκτασης.
Το ίδιο συµβαίνει και στη Θεσσαλονίκη. 'Οταν κανείς βλέπει
ελληνικές πόλεις από αέρος είναι σαν να βλέπει ερήµους. Το
πράσινο φαίνεται σαν κουµπιά, εν αντιθέσει µε όλες τις άλλες
πόλεις της Ευρώπης και των βαλκανικών συµπεριλαµβανοµένων.
Το ποσοστό πρασίνου και κοινόχρηστων χώρων αντιπροσωπεύει
γύρω στο 20% µε 30%. Εάν πάτε στη Σόφια θα δείτε ότι από την
πλατεία της Σόφιας ξεκινά δάσος. Φαίνεται το δάσος, παρά η πόλη.
Και παρά ταύτα και ενώ γνωρίζει ο κύριος Υπουργός και τείνει
ευήκοον ους στις παρακλήσεις και στις ικεσίες όλων των τοπικών
αρχόντων, των δηµάρχων -φαντάζοµαι εδώ υπάρχουν ορισµένοι
τέως δήµαρχοι που θα τα πουν διότι τα γνωρίζουν εξ ιδίων και εκ
των έσω, όπου πάει ο κύριος Υπουργός, σαν να είµαι µαζί του, ενώ
ποτέ δεν τον συνόδευσα, το πρώτο αίτηµα κάθε τοπικού άρχοντα
είναι, κύριε Υπουργέ, δώστε µας ένα στρατόπεδο.
Και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ: Στις αρχές του αιώνα, το ρουσφέτι
που ζητούσαν όλοι οι πολιτευτές από τον Υπουργό Εθνικής
'Αµυνας ήταν να δηµιουργήσει στρατόπεδο στο χωριό τους ή στην
πόλη τους. Τώρα είναι να χαριστεί το στρατόπεδο στο δήµο, να
φύγει ο στρατός αλλά το στρατόπεδο, η έκταση να χαριστεί στο

δήµο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Και η πίτα σωστή και ο σκύλος
χορτάτος!
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ναι, αλλά όχι στην έκταση που υπήρχε
στην αρχή του αιώνα. ∆ιαβάστε την τριλογία του Σπύρου Μελά που
λέει ότι οι Βουλευτές που ήταν και στρατιωτικοί εν ενεργεία, το
ρουσφέτι που υπόσχονταν ήταν "θα σας κάνω στρατόπεδο", που
σήµαινε ακριβώς αναζωπύρωση της τοπικής οικονοµίας.
Τώρα, λοιπόν, είναι "δώστε µας τα στρατόπεδα για τις πόλεις µας,
για πράσινο".
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Τάσο, γιατί ήταν οι κλέφτες. Ο Στρατός
ήταν ανεπτυγµένος σε οµάδες στα χωριά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Και ενώ εδώ συµφωνεί και ο κύριος
Υπουργός και όλοι µας, έρχεται ο κύριος Υπουργός µε µία
δικαιολογία -θα επανέλθω σε αυτήν- και λέει "ένα µέρος των
εκτάσεων των στρατοπέδων θα δοµηθούν". Για µένα είναι λάθος.
Πρώτον, τα στρατόπεδα πρέπει να παραχωρηθούν στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση µε έναν περιοριστικό όρο, ότι θα παραµείνουν
πράσινο ή κοινόχρηστοι χώροι, δηλαδή δρόµοι, πλατείες και
αλσύλλια.
Η δόµηση θα είναι εξαίρεση µε µια δυσκίνητη διαδικασία λήψης
απόφασης για δόµηση στρατοπέδων και το ποσοστό δεν πρέπει να
ξεπερνά το 25%. Κατ'εξαίρεση, όπου δοθεί άδεια. Οι ελληνικές
πόλεις και ιδίως η Αθήνα, η Θεσσαλονίκη, αλλά και το Ηράκλειο της
Κρήτης, η Πάτρα -που ήταν µία από τις καλύτερες πόλεις της
Ελλάδος και σήµερα έχει γίνει µία πόλη όπως η Αθήνα, κακό
αντίγραφο, χωρίς πράσινο και χωρίς προοπτική- οι Σέρρες, η
∆ράµα δεν έχουν πράσινο. Στα Χανιά µου λένε ότι υπάρχει
επαρκέστατο πράσινο. Μακάρι να µείνουν έτσι τα Χανιά. Η Λάρισα
είναι έρηµος. Υπάρχει µία δικαιολογία. Λέει ο κύριος Υπουργός ότι
χρειάζονται χρήµατα για να γίνουν τα νέα στρατόπεδα µε τις νέες
προδιαγραφές του πολέµου, ας το πω έτσι χονδρικά. 'Εχει δίκιο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω µια λεπτή διάκριση. Το
κράτος είναι ενιαίο. Για λόγους λειτουργικούς υπάρχει η διάκριση
της περιουσίας του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, του Υπουργείου
∆ηµοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονοµικών και των λοιπών
Υπουργείων και Οργανισµών. Το κράτος είναι ενιαίο.
'Οταν το κράτος παραχωρεί δωρεάν τα στρατόπεδα στις δηµοτικές
αρχές, τα έξοδα που θα δαπανούσαν οι Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, που µέχρι τώρα τουλάχιστον το 60%
χρηµατοδοτείται από τον κρατικό προϋπολογισµό µε το να
απαλλοτριώνουν δοµηµένες εκτάσεις και η τιµή της
απαλλοτριωµένης γης να δεκαπλασιάζεται και να
εκατονταπλασιάζεται, εάν παραχωρηθούν τα στρατόπεδα στους
δήµους δεν θα υπάρξει ανάγκη απαλλοτρίωσης ήδη δοµηµένης γης
µε υπεραυξηµένη τιµή αποζηµίωσης και αυτή η οικονοµία θα
µεταφερθεί για το κτίσιµο, για τη δηµιουργία των νέων
στρατοπέδων. Το δίληµµα ότι δεν υπάρχουν χρήµατα για να
χρηµατοδοτηθεί η κατασκευή, το κτίσιµο των νέων στρατοπέδων
είναι ψευτοδίληµµα.
Παραδείγµατος χάριν: Εάν η λεωφόρος Ελευσίνας - Σπάτων είχε
χαραχθεί προτού δοµηθεί η περιοχή, το κόστος της, που σήµερα
ανέρχεται σε εξακόσια ογδόντα δισεκατοµµύρια (680.000.000.000)
δραχµές, δεν θα υπερέβαινε τα είκοσι δισεκατοµµύρια
(20.000.000.000 ή 40.000.000.000) δραχµές. ∆ιότι το µεγαλύτερο
µέρος του κόστους κατασκευής αυτής της λεωφόρου οφείλεται στις
αποζηµιώσεις των απαλλοτριωµένων εκτάσεων που είναι
δοµηµένες και δεν απαλλοτριώνονται σαν αγρός, αλλά σαν αστικό
οικόπεδο αξιοποιηµένο.
Να, λοιπόν, ένας τρόπος που µπορούν να βρεθούν τα χρήµατα. Και
το ψευτοδίληµµα που τίθεται στην εισηγητική έκθεση ότι χρειάζεται
εξοικονόµηση πόρων για να γίνουν τα νέα στρατόπεδα, αφού τα
εντός πόλεως ευρισκόµενα ήδη θα παραχωρηθούν, χρειάζεται η
ανάγκη δόµησης του 60% των στρατοπέδων που εγκαταλείπονται
για να µετεγκατασταθούν σε νέα στρατόπεδα.
Επίσης  θα  ήθελα  να  παρατηρήσω,  κυρίες  και  κύριοι  συνά-
δελφοι,  ότι  συστήνεται  προσωρινή  υπηρεσία.  Η  µέθοδος  και
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η ορολογία δεν είναι άγνωστη στο ∆ηµόσιο ∆ίκαιο. 'Οταν, όµως,
συστήνει κανείς προσωρινή υπηρεσία στον ορίζοντα υπάρχει λήξη
χρονική. Παραδείγµατος χάριν, το 1978 όταν έγινε ο σεισµός της
Θεσσαλονίκης συνεστήθη ευστοχότατα και λειτούργησε λαµπρά η
Υπηρεσία Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων Βορείου Ελλάδος, η
Υ.Α.Σ.Β.Ε.
Πράγµατι δεν υπήρχε ρητός χρόνος λήξης, αλλά περίπου ήταν
προσδιοριζόµενος, όπως ήταν και στην Αθήνα. Σε πέντε, το πολύ
έξι χρόνια θα αποκατασταθούν οι ζηµιές των πληγέντων εκ του
σεισµού.
Εδώ το ίδιο πράγµα κάνει ο κύριος Υπουργός, αλλά υπάρχει µια
διαφορά. Από το 1830 που έγινε το ελληνικό κράτος µέχρι σήµερα,
πόσα στρατόπεδα έχει κάνει το ελληνικό κράτος; Τα πιο πολλά
ιδίως στη βόρειο Ελλάδα είναι όσα κληρονοµήσαµε από την
τουρκοκρατία.
Εποµένως ο οριζόντας ίδρυσης και αποπεράτωσης στρατοπέδων
είναι απροσδιόριστος.
'Αρα, κύριε Υπουργέ, θα πρότεινα ή να γίνει µια διεύθυνση στο
Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, ή να γίνει ένα νοµικό πρόσωπο
δηµοσίου δικαίου, ένας αυτόνοµος οργανισµός. Αυτό το προσωρινό
είναι απροσδιόριστης λήξης. Και τότε δεν είναι προσωρινό.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια ευκαιρία. Και ο κύριος
Υπουργός ο συντοπίτης µου έχει δείξει ευαισθησία σε τέτοια
θέµατα. 'Ισως επί υπουργίας του έχουν δοθεί τα περισσότερα
στρατόπεδα σε δήµους και κοινότητες. ∆εν ξέρω ακριβή στοιχεία.
Πάντως έχουν δοθεί πολλά. Εποµένως κάτι που ξεκινάει ορθά µην
το στρεβλώνει, µην το αποδυναµώνει, µην το αναιρεί. Τα
στρατόπεδα να µείνουν κοινόχρηστοι χώροι. Θα εξοικονοµήσουµε
πόρους από το να µη χρηµατοδοτήσουν απαλλοτριώσεις
δοµηµένων εκτάσεων οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης
πρώτου βαθµού, ίσως και δεύτερου.
Το δεύτερο είναι ότι µπορούν να ενταχθούν και τα στρατόπεδα στο
εξοπλιστικό πρόγραµµα και στο ΝΑΤΟ και στην Ευρωπαϊκή
'Ενωση.
Με αυτές τις σκέψεις, εµείς δηλώνουµε ότι καίτοι σαν σύλληψη είναι
ορθή, η κατεύθυνση είναι λανθασµένη. Συνεπώς θα καταψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο αυτό.
Ευχαριστώ πολύ.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ορίστε, κύριε Σιούφα,
έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να παρακαλέσω
αντί να λάβει αυτή τη στιγµή το λόγο ο κύριος Υπουργός ως
είθισται, να ολοκληρωθεί η συζήτηση...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): 'Ηδη το είπε και
δεσµεύτηκε. Και τον ευχαριστήσαµε, διαµηνύοντας τα
συναισθήµατα όλων των συναδέλφων.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: ∆εν ήµουν στην Αίθουσα, κύριε Πρόεδρε.
Συµφωνώ απολύτως.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ(Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Θα ακούσω όλους τους συναδέλφους και µετά
θα µιλήσω.
Κύριε Πρόεδρε µε σύµφωνη γνώµη του Τµήµατος πάντα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ασφαλώς.
Και, κύριε Υπουργέ, πάλι θα σας ευχαριστήσουµε. Γιατί καλό είναι
αυτό, από τα κυβερνητικά έδρανα να ακούµε αυτές τις κουβέντες.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Να γίνει παράδειγµα προς
µίµηση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Γεωργιάδης έχει το
λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, θα µιλήσω βέβαια σαν Βουλευτής, αλλά θα καταθέσω
περισσότερο την εµπειρία µου ως δήµαρχος, που επί χρόνια
αγωνιζόµουν να µεταστεγασθεί ένα στρατόπεδο µέσα στη πόλη των
Γιαννιτσών. Αντί να πούµε "µπράβο" στην ηγεσία του Υπουργείου
Εθνικής 'Αµυνας και στον κύριο Υπουργό που τόλµησε επιτέλους

να πάρει αυτό το ριζικό µέτρο για να δώσει µία λύση σε ένα
χρονίζον πρόβληµα που κατ' επέκταση θα δώσει λύση σε ολόκληρο
τον πληθυσµό του δήµου, ερχόµαστε και ακούµε κάποιες
κατηγορίες για κοµµατική παραχώρηση στρατοπέδων. Αυτό δεν το
καταλαβαίνω. ∆ηλαδή εάν παραχωρηθεί ένα στρατόπεδο σε έναν
δήµαρχο που είναι ΠΑΣΟΚτζής αυτό τι σηµαίνει; 'Οτι θα
εξυπηρετούνται µόνον οι ΠΑΣΟΚτζήδες της πόλης; ∆εν θα
εξυπηρετηθεί ολόκληρος ο δήµος; Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτά τα
πράγµατα δεν πρέπει να ακούγονται εδώ, γιατί πρόκειται για ένα
σοβαρότατο κοινωνικό πρόβληµα. Η µέχρι τώρα λειτουργία του
θεσµικού πλαισίου εµένα σαν δήµαρχο µε έχει πείσει ότι είναι
αγκυλωτική και γραφειοκρατική. Επίσης η νοοτροπία ότι τα
στρατόπεδα έχουν µεγαλύτερη οικονοµική αξία από τους χώρους
όπου θα µεταστεγασθούν δηµιουργεί ένα εµπόδιο και δεν µε
βρίσκει σύµφωνο.
Πρέπει να σας πω ότι κάποτε ως δήµαρχος είχα επισκεφθεί έναν
Υπουργό του ΠΑΣΟΚ, στον οποίο έβαλα το θέµα της µεταστέγασης
του στρατοπέδου. Ο Υπουργός µε ρώτησε τι αξία έχει αυτό το
στρατόπεδο; Εµένα δεν µου άρεσε αυτή η φράση και του είπα τι
λέτε, κύριε Υπουργέ, ελληνική γη θα µας δώσετε, ελληνική γη θα
σας δώσουµε. Το στρατόπεδο σαν στρατόπεδο µέσα στην πόλη
δεν εξυπηρετεί τους σκοπούς για τους οποίους ιδρύθηκε. Ο χώρος
τον οποίο παραχωρούµε είναι πολύ καλύτερος για χώρους
στέγασης του στρατοπέδου. Συνεπώς δεν µπαίνει θέµα του τι αξίζει
το ένα και τι αξίζει το άλλο.
Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι η λύση που δίνετε είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Βέβαια δεν ξέρω πόσο γρήγορα µπορεί να υλοποιηθεί.
Γι' αυτό νοµίζω ότι θα πρέπει να εξαιρεθούν απ' αυτήν τη διαδικασία
εκείνα τα στρατόπεδα, τα οποία βρίσκονται σε δήµους οι οποίοι,
έχοντας ιδιόκτητη περιουσία και εκτάσεις, έχουν προχωρήσει σε
ανταλλαγή. Παραδείγµατος χάρη, ο ∆ήµος Γιαννιτσών παραχώρησε
-ήδη έχει ολοκληρωθεί µε απόφαση του υπουργικού συµβουλίου-
διακόσια πενήντα στρέµµατα έναντι ενενήντα στρεµµάτων του
στρατοπέδου που βρίσκεται µέσα στην πόλη των Γιαννιτσών. Εδώ
νοµίζω ότι η παραχώρηση πρέπει να γίνεται κατευθείαν χωρίς να
περιµένουµε να αξιοποιηθεί ένα µέρος του στρατοπέδου, που είναι
στην πόλη διότι έτσι ενδεχοµένως να µη δοθεί ποτέ λύση. Γι' αυτό,
λοιπόν, νοµίζω ότι η υπηρεσία αυτή πρέπει να κατατάξει σε δύο
κατηγορίες τα στρατόπεδα, δηλαδή σε αυτά τα οποία έχουν ήδη
ανταλλαγεί και στα άλλα για τα οποία δεν υπάρχει άλλη έκταση και
για τα οποία πρέπει να βρεθούν οι πόροι από την αξιοποίηση
τµήµατός τους έτσι ώστε να βρεθούν τα ποσά για να εξαγοραστεί η
έκταση αλλά και για να γίνει το καινούριο στρατόπεδο.
Πέρα απ' το καθαυτό κοινωνικό πρόβληµα της µεταστέγασης των
στρατοπέδων υπάρχει και ένα άλλο κοινωνικό πρόβληµα. Γύρω
από πολλά στρατόπεδα υπάρχουν οικόπεδα, τα οποία ανήκουν µεν
στο ΤΕΦΑ, πλην όµως κατέχονται από πολίτες εδώ και πολλές
δεκαετίες. Μέσα σ' αυτά τα οικόπεδα έχουν χτιστεί και οικοδοµές.
Εντός των ηµερών θα πάρετε, κύριε Υπουργέ, ένα υπόµνηµα από
κατοίκους των Γιαννιτσών που µένουν σε τέτοιες εκτάσεις. Νοµίζω
ότι µε την ευκαιρία της ψήφισης αυτού του νοµοσχεδίου θα πρέπει
να δοθεί µια λύση.
Βέβαια στην παράγραφο 4 του άρθρου 2 γίνεται µνεία ότι στη
συνιστώµενη υπηρεσία δίνεται η δυνατότητα να εισηγείται στον
Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας τη µεταβίβαση της κυριότητας ή άλλου
εµπραγµάτου δικαιώµατος ή την αξιοποίηση µε άλλο πρόσφορο
τρόπο (εκµίσθωση και παραχώρηση δικαιωµάτων, µε αντάλλαγµα)
τµηµάτων της ακίνητης περιουσίας του ΤΕΘΑ. 'Οµως έτσι που είναι
διατυπωµένο, νοµίζω ότι δεν εξειδικεύει το πρόβληµα. Πιστεύω ότι
η διατύπωση πρέπει να γίνει ως εξής: "Οικόπεδα, τα οποία
βρίσκονται δίπλα σε στρατόπεδα και τα οποία δεν είναι αναγκαία
για τη λειτουργία των στρατοπέδων κατέχονται δε και εντός τους
ανηγέρθησαν οικοδοµές, να παραχωρηθούν σε αυτούς που τα
κατέχουν έναντι ενός δεκάτου της αγοράς της αξίας τους".
Παραπλήσια λύση έχει δοθεί για άλλα ακίνητα του δηµοσίου µέσα
σε πόλεις.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Καταπατητές είναι;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ  ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ:  Εδώ  και  πολύ  καιρό  έχουν  χτίσει.
Είναι  µια  διαµορφωµένη  κατάσταση,  η  οποία  δεν  µπορεί  να
αλλάξει  παρά  µόνο  µε  την  παραχώρηση  των  οικοπέδων.
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Είναι έξω από τα στρατόπεδα. Τα οικόπεδα αυτά δεν
χρησιµοποιούνται από τα στρατόπεδα. Κατέχονται από πρόσφυγες.
Θα τους διώξει τώρα το ΤΕΘΑ ενώ έχουν χτίσει και κατοικούν εκεί
µε τις οικογένειές τους; Πρέπει µε το νοµοσχέδιο αυτό να δοθεί µια
λύση σ' αυτό το κοινωνικό πρόβληµα.
Θα κλείσω λέγοντας ότι πράγµατι το νοµοσχέδιο αυτό δίνει µία λύση
σε ένα µακροχρόνιο πρόβληµα που ταλαιπωρεί τους δήµους της
Ελλάδας και ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση, γι'αυτό νοµίζω ότι
πρέπει να ψηφισθεί από όλες τις πτέρυγες της Βουλής επί της
αρχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο κ. Κουρουµπλής έχει
το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
κατ'αρχήν να συγχαρώ τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις για τη συνδροµή τους
στα τελευταία γεγονότα των σεισµών, που απέδειξαν µε ωριµότητα,
ετοιµότητα, αλλά και αποτελεσµατικότητα, την ουσιαστική τους
συµβολή στον περιορισµό των επιπτώσεων αυτού του τεράστιου
πολιτικού, κοινωνικού και οικονοµικού προβλήµατος που βιώνουµε
αυτόν τον καιρό. Και βεβαίως να αποτελέσει παράδειγµα για
ολόκληρη τη ∆ηµόσια ∆ιοίκηση, ώστε µέσα από ένα ολοκληρωµένο
αποτελεσµατικό και αποφασιστικό σχέδιο µε το χαρακτήρα αυτού
του στρατού να αντιµετωπίζονται τέτοιου είδους προβλήµατα.
Το δεύτερο που ήθελα να πω, είναι ότι ήθελα να ευχαριστήσω από
τη µεριά µου τον κύριο Υπουργό, διότι η συµπεριφορά του να δώσει
τη δυνατότητα στους Βουλευτές να µιλήσουν και να ακολουθήσει ο
ίδιος πρέπει να γίνει παράδειγµα και από άλλους συναδέλφους του.
Κύριε Πρόεδρε, συζητούµε σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία ένα
σχέδιο νόµου, στο επίκεντρο του οποίου βρίσκεται η αξία της
υπόθεσης άνθρωπος. Εξηγούµαι: Συζητούµε ένα σχέδιο νόµου που
έχει να κάνει µε την µετεγκατάσταση των στρατοπέδων, ένα σχέδιο
νόµου που ουσιαστικά έχει δύο πτυχές:
Πρώτον, να δηµιουργηθούν σύγχρονα στρατόπεδα µε τους
κανονισµούς του πολέµου, αλλά µε υποδοµές που θα σέβονται την
αξιοπρέπεια και του µόνιµου στρατιωτικού, αλλά και του στρατιώτη.
∆ιότι σε µία εποχή που τα πάντα έχουν εµπορευµατοποιηθεί, είναι
µία µορφή αντίστασης η προώθηση τέτοιων πλαισίων που
πραγµατικά εξασφαλίζουν και ασφάλεια στους ανθρώπους που
υπηρετούν την πατρίδα είτε είναι αξιωµατικοί είτε είναι στρατιώτες,
αλλά κυρίως εξασφαλίζουν συνθήκες αξιοπρεπούς διαβίωσης. Και
µία σύγχρονη πολιτεία, µία σύγχρονη κοινωνία, µε αξίες που έχουν
να κάνουν µε τον άνθρωπο και την ποιότητα ζωής του οφείλει να
µεριµνά, ώστε να διαµορφώνονται άλλες συνθήκες, που ο πολίτης,
ο οποίος θα καλείται να υπηρετήσει την πατρίδα, να πηγαίνει µε
πολύ ευχαρίστηση, γιατί θα νιώθει ότι αυτή η πατρίδα διαµορφώνει
τους όρους και τις συνθήκες που πραγµατικά ο στρατός θα είναι ένα
σχολείο και όχι µία ανάγκη.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Από την άλλη πλευρά, η δεύτερη πτυχή είναι η παραχώρηση
χώρων αυτών των σηµερινών στρατοπέδων στην Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Είναι ώριµες οι συνθήκες, παλαιά αιτήµατα της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης σε ασφυκτιούσες πόλεις, οι οποίες
πραγµατικά βιάζουν τη ζωή του ανθρώπου µε τον τρόπο που έχουν
αναπτυχθεί. Και ας µην κάνουµε αυτήν τη στιγµή αναφορές στο
παρελθόν, γιατί µία τροµερή αναφορά στο παρελθόν θα αναδείξει
ποιοι έχουν την ευθύνη για αυτήν την άναρχη ανάπτυξη αυτών των
πόλεων.
Πρέπει, λοιπόν, αυτοί οι χώροι να παραχωρηθούν, ώστε να
αναβαθµιστεί η ποιότητα ζωής των πολιτών. Και είναι µια σηµαντική
και ουσιαστική προσπάθεια αυτή που καταβάλλεται από την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, το οποίο µε την
παρέµβασή του αυτή, επιχειρεί να απαλλάξει το Υπουργείο από
αγκυλώσεις και λογικές που χαρακτηρίζουν ένα φιλάργυρο
ιδιοκτήτη, ο οποίος λογίζει τα πάντα µε βάση το προσωπικό του
συµφέρον, χωρίς να αντιλαµβάνεται ότι αυτή η περιουσία είναι
βασικά µε την ευρεία έννοια περιουσία του ελληνικού λαού και ως

εκ τούτου, πρέπει να επιλέγονται εκείνες οι λύσεις που από τη µια
µεριά βεβαίως θα εξασφαλίζουν σύγχρονα στρατόπεδα για τις
'Ενοπλες ∆υνάµεις, που µπορούν να είναι και έξω από τις
σηµερινές πόλεις και από την άλλη µεριά, θα παραχωρούνται χώροι
που είναι αναγκαίοι για να συµβάλουν στην αναβάθµιση της
ποιότητας ζωής των πολιτών.
Ακούστηκαν από την Αντιπολίτευση εκπληκτικά και απίθανα λόγια,
επιχειρήµατα που πραγµατικά δεν ξέρω πώς επιστρατεύθηκαν για
να υποστηρίξουν λογικές που έρχονται σε αντίθεση µε τη σύγχρονη
πραγµατικότητα, που έρχονται σε αντίθεση µε την κοινή γνώµη θα
έλεγα, διότι οι πρωτοβουλίες αυτές για τις οποίες συζητούµε, έχουν
κατά την άποψή µου τη συντριπτική συναίνεση και συγκατάθεση
του ελληνικού λαού, γιατί όλοι οι 'Ελληνες είτε ανήκουµε στην
κυβερνητική πλειοψηφία είτε στην Αντιπολίτευση, βιώνουµε τα
προβλήµατα των πόλεων στις οποίες πρέπει να ζήσουµε και
οφείλουµε να ξεπεράσουµε τις µικροκοµµατικές λογικές µας, να
δούµε µε µακροχρόνιο ορίζοντα την προοπτική των πόλεων και της
ζωής µας και να συµβάλουµε όλοι µαζί, τουλάχιστον σε τέτοιου
είδους ζητήµατα που δεν έχει κανείς να κερδίσει κοµµατικά οφέλη,
ώστε οι αυριανές µας πόλεις να γίνουν ανθρωπινότερες, να είναι
πόλεις µε κοινωνική ταυτότητα, να φτιάξουµε κοινωνίες µε
κοινωνική ευαισθησία και αλληλεγγύη.
Μ'αυτές τις σκέψεις, θεωρώ ότι θα πρέπει να επανεξετάσουν οι
συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης τη θέση τους και τουλάχιστον σε
τέτοιου είδους ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την ποιότητα ζωής
είτε του στρατεύµατος είτε της κοινωνίας, να δώσουµε τα χέρια και
να ψηφίσουµε οµόφωνα αυτήν τη σηµαντική προσπάθεια και
πρωτοβουλία του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας. Ευχαριστώ.
( Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ )
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γκελεστάθης έχει
το λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι,
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο "Σύσταση προσωρινής υπηρεσίας για
την αξιοποίηση και µετεγκατάσταση στρατοπέδων και άλλες
διατάξεις" ασφαλώς µας βρίσκει όλους σύµφωνους ως προς το
σκοπό που πρόκειται να υπηρετήσει, διότι αναµφίβολα µε την
πάροδο των ετών δηµιουργούνται διαφορετικές ανάγκες για τις
'Ενοπλες ∆υνάµεις και ιδιαίτερα του Στρατού Ξηράς που θα πρέπει
να αντιµετωπίζονται ανάλογα, ώστε να δίδεται η ευκαιρία στον
στρατό µας και από πλευράς εκπαιδεύσεως, αλλά και ετοιµότητος
να βρίσκεται στο υψηλότερο επίπεδο, όπως βρίσκεται σήµερα. Και
η διαπίστωση για µια ακόµη φορά της συνεισφοράς των Ενόπλων
∆υνάµεων, του Στρατού Ξηράς στην αντιµετώπιση των
καταστροφών που δηµιουργήθηκαν από τη δράση του Εγκέλαδου
την περασµένη Τρίτη, νοµίζω ότι επιβεβαιώνει τον ισχυρισµό αυτό
ότι πράγµατι οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις µας, ο Στρατός Ξηράς, βρίσκεται
σε υψηλό επίπεδο εκπαίδευσης, οργάνωσης, αλλά και ετοιµότητας.
Θα ήθελα µε την ευκαιρία αυτή, κύριε Υπουργέ της Εθνικής
'Αµυνας, εάν κρίνετε σκόπιµο, να µεταφέρετε µε µια ηµερήσια
διαταγή σας προς τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις, προς το Στρατό Ξηράς τη
βαθιά ικανοποίηση και την ευαρέσκεια και τα συγχαρητήρια του
Τµήµατος γι' αυτήν τη συµβολή τους στην αντιµετώπιση αυτών των
καταστροφών και στη βοήθεια των συµπολιτών µας που επλήγησαν
από αυτές.
Κύριοι συνάδελφοι, κατ'αρχήν η σύσταση προσωρινής υπηρεσίας
νοµίζω ότι δεν είναι σκόπιµο το "προσωρινής". Γιατί προσωρινής;
'Οταν επιτελεσθεί ο σκοπός της µπορεί να καταργηθεί, να διαλυθεί.
∆ιότι µε τη διάταξη που προβλέπετε τριετή θητεία για τον
προϊστάµενο που θα τοποθετηθεί επικεφαλής της υπηρεσίας αυτής
και µε τη δυνατότητα ανανέωσης της θητείας του επί µακρόν
χρονικό διάστηµα αντιλαµβανόµαστε ότι η υπηρεσία αυτή δεν θα
είναι προσωρινή, θα διαρκέσει πολλά χρόνια. Κατά συνέπεια, η
λέξη "προσωρινή" νοµίζω ότι µπορεί να διαγραφεί.
Πράγµατι  η  λειτουργία  του  Ταµείου  Εθνικής  'Αµυνας,  όπως  και
της  ∆ιεύθυνσης  Υποδοµών  στο  Γενικό  Επιτελείο  Στρατού
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νοµίζουµε ότι µπορούν να επιτελέσουν το σκοπό αυτό τον οποίο
περιγράφετε ότι θα επιτελέσει η υπό σύσταση υπηρεσία, διότι µέχρι
στιγµής δεν έχουµε πεισθεί ποια ήταν η ανάγκη που προέκυψε να
συσταθεί αυτή η νέα υπηρεσία και δεν θελήσατε να αξιοποιήσετε
την υπηρεσία του Ταµείου Εθνικής 'Αµυνας, όπως και της
∆ιεύθυνσης Υποδοµών του Γενικού Επιτελείου Στρατού µε το
κατάλληλο προσωπικό, µε την κατάλληλη οργάνωση, ώστε να
µπορέσουν να ανταπεξέλθουν στην επίτευξη των σκοπών που
περιγράφετε για τους οποίους είµαστε όλοι σύµφωνοι ότι πρέπει να
αντιµετωπισθούν. 'Ετσι σε αυτό το ερώτηµα, δε µας δίνει την
απάντηση η εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου και θα
παρακαλέσουµε, κύριε Υπουργέ, όταν θα πάρετε το λόγο να
θελήσετε να δώσετε τις κατάλληλες εξηγήσεις, διότι αυτό είναι ένα
βασικό θέµα που µας φέρνει στη θέση να διαφωνούµε µε την
ψήφιση της αρχής του νοµοσχεδίου.
∆ιότι εφόσον ο πρόεδρος της διοικητικής επιτροπής του Ταµείου
Εθνικής 'Αµυνας είναι ο ίδιος ο Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας, µε τη
συµµετοχή µάλιστα του Υπουργού Οικονοµικών, του Αρχηγού του
Γενικού Επιτελείου Εθνικής 'Αµυνας, του Αρχηγού του Γενικού
Επιτελείου Στρατού και των δύο υπαρχηγών του Γενικού Επιτελείου
Στρατού αντιλαµβανόµεθα ότι θα µπορούσε περαιτέρω
αξιοποιούµενη η υπηρεσία αυτή, η οποία µέχρι σήµερα νοµίζουµε
ότι έχει επιτελέσει τόσο σηµαντικό έργο, κατάλληλα οργανούµενη
και στελεχούµενη θα µπορούσε να συµβάλει αποφασιστικά στην
επίτευξη των στόχων που περιγράφετε στο νοµοσχέδιο.
'Ετσι βρίσκουµε τελείως περιττή τη σύσταση αυτής της νέας
υπηρεσίας όπως αναλυτικά ανέφερε ο αγαπητός συνάδελφος
εισηγητής της παρατάξεώς µας, ο κ. Σπήλιος Σπηλιωτόπουλος.
Με το άρθρο 4 οι εξουσιοδοτήσεις που δίνονται στον κύριο
Υπουργό Εθνικής 'Αµυνας είναι σε τέτοιο γενικό πλαίσιο που δεν
µπορούν να µας βρουν σύµφωνους. Λέτε στο άρθρο 4
παράγραφος 2 "µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µέσα σε τρεις
µήνες από τη δηµοσίευση του νόµου αυτού µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Εθνικής 'Αµυνας και Οικονοµικών καθορίζονται η έδρα, η διάρκεια
λειτουργίας, η οργάνωση, η διάρθρωση και η λειτουργία, οι θέσεις
και η κατάσταση του προσωπικού η διαδικασία πρόσληψης και τα
τυπικά και ουσιαστικά προσόντα του προϊσταµένου της Υπηρεσίας
Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης Στρατοπέδων καθώς και η
στελέχωση της υπηρεσίας αυτής που µπορεί να γίνει και µε
απόσπαση υπαλλήλων από δηµόσιες υπηρεσίες ή άλλους φορείς
του δηµόσιου τοµέα...". Αυτή η διατύπωση ασφαλώς δίνει τη
δυνατότητα να γίνουν νέες προσλήψεις και µάλιστα εξαιρείτε τις
διαδικασίες αυτές από το ν.2190/94 όπως τροποποιήθηκε και ισχύει
σήµερα που αντιλαµβάνεσθε ότι δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα
καταστρατήγησης του νόµου αυτού και κατά συνέπεια και εξ αυτού
του λόγου δεν µπορούµε να βρεθούµε σύµφωνοι µε το νοµοσχέδιο
αυτό.
Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ Εθνικής 'Αµυνας, όταν πάρετε το λόγο,
να δώσετε εξήγηση και γι' αυτήν τη γενική εξουσιοδότηση που
ζητείται να έχετε από την Εθνική Αντιπροσωπεία. Τουλάχιστον δεν
βάζετε ένα γενικό πλαίσιο µέσα στο νοµοσχέδιο; Μπορεί µε
προεδρικό διάταγµα να καθοριστούν όλα αυτά από την έδρα και τα
άλλα τα οποία αναφέρει η διάταξη και σας ανέφερα προηγουµένως,
που προβλέπονται µε εξουσιοδότηση να αντιµετωπισθούν, αλλά
ιδιαίτερα και η καταστρατήγηση του ν. 2190 για την πρόσληψη
προσωπικού. ∆ιότι έτσι βεβαίως ισχυροποιείται ο ισχυρισµός µας
ότι και µε τον τρόπο αυτόν προβλέπεται η δηµιουργία µιας νέας
δηµόσιας υπηρεσίας µε προσλήψεις προσωπικού κοκ. και
αποξενώνονται οι αξιωµατικοί των Ενόπλων ∆υνάµεων και του
Στρατού Ξηράς από αυτόν τον τοµέα.
∆εν υπάρχει καµία αµφιβολία ότι µε τη στελέχωση αυτή, όπως
προβλέπεται, µε προϊστάµενο εκτός του στρατού, µε προσωπικό
εκτός του στρατού, παρακάµπτονται όλες εκείνες οι διαδικασίες και
οι ενστάσεις που θα µπορούσαν να προβάλλονται για τη
σωστότερη αντιµετώπιση αυτού του σοβαρότατου προβλήµατος,
της µετεγκαταστάσεως των στρατοπέδων του στρατού µας. 'Ετσι
αναµφίβολα δηµιουργούνται τόσο βασικές επιφυλάξεις απ' αυτές τις

διατάξεις, ώστε δεν µπορούµε να είµαστε σύµφωνοι.
Είναι άλλωστε γνωστό, κύριε Υπουργέ, ότι δηµιουργείται και ένα
σοβαρότατο πρόβληµα, το οποίο δεν ξέρω αν οι υπηρεσίες σας το
έχουν αντιµετωπίσει κατάλληλα. Στο Ταµείο Εθνικής 'Αµυνας, όπως
είναι γνωστό, έχουν περιέλθει ακίνητα από δωρεές, από
κληροδοτήµατα και από απαλλοτριώσεις.
Πως είναι δυνατόν να µεταβιβαστούν µε οποιονδήποτε τρόπο σε
οποιουσδήποτε τρίτους είτε στην Τοπική Αυτοδιοίκηση ή σε άλλους
φορείς ή σε άλλα πρόσωπα, ιδιαίτερα τα ακίνητα που
περιλαµβάνονται σε κληροδοτήµατα, αλλά πέραν αυτού τα ακίνητα
που έχουν απαλλοτριωθεί για την υπηρέτηση του σκοπού αυτού;
Και όπως ξέρετε, συνταγµατικά απαγορεύεται η αλλαγή του σκοπού
για τον οποίον έχει συντελεστεί η απαλλοτρίωση και υπάρχει
νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας που έχει ανατρέψει
πολλές σχετικές αποφάσεις, δηλαδή για απαλλοτριωθέντα ακίνητα
για συγκεκριµένους σκοπούς, όπου άλλαξε ο σκοπός και κατά
συνέπεια πρέπει να αρθεί η απαλλοτρίωση.
'Ετσι, κύριοι συνάδελφοι, δεν βρίσκουµε για ποιο λόγο υπήρξε η
ανάγκη να συσταθεί αυτή η νέα υπηρεσία, γιατί θα µπορούσε, όπως
είπα προηγουµένως, να αξιοποιηθούν οι υπηρεσίες του Ταµείου
Εθνικής 'Αµυνας και της ∆ιεύθυνσης Υποδοµών του Γενικού
Επιτελείου Στρατού, για να βοηθήσουν στην πραγµατοποίηση του
σκοπού αυτού, που πραγµατικά είναι σωστός και θα πρέπει να
αντιµετωπισθεί, όπως αντιµετωπιζόταν κατά χρονικές περιόδους το
θέµα της µετεγκαταστάσεως των στρατοπέδων του στρατού.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Σούρλας έχει το
λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: ∆εν θα επαναλάβω τα όσα θετικά ή
αρνητικά επισηµάνθηκαν από τους συναδέλφους για το
συζητούµενο νοµοσχέδιο. Θα περιοριστώ µόνο σε µια -πιστεύω-
καίρια επισήµανση.
Για να επιτευχθούν οι επιδιωκόµενοι σκοποί -και δεν διαφωνεί στην
πλειοψηφία του το Τµήµα- θα πρέπει να υπάρχουν δυο
προϋποθέσεις. Πρώτον η µεταφορά των στρατοπέδων πρέπει να
γίνει µε αυστηρά κριτήρια στρατιωτικού περιεχοµένου και όχι µε
παρεµβάσεις και άλλες σκοπιµότητες. ∆εύτερον, θα πρέπει να
συνεκτιµηθούν οι επιπτώσεις οι κοινωνικές και οι οικονοµικές.
Θέλω να είµαι σαφής και συγκεκριµένος. Για ένα στρατόπεδο της
περιοχής µου, αυτό γνωρίζω, παρακολουθώ, ενδιαφέροµαι και σεις,
κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυπουργέ, πρέπει να γνωρίζετε τα όσα
έχουν σχέση µε το στρατόπεδο Γεωργούλα, που είναι στην πόλη
της Νέας Ιωνίας.
Οι στρατιωτικοί αποφαίνονται ότι δεν υπάρχει ανάγκη µεταφοράς
του στρατοπέδου αυτού. Ο δήµος της Νέας Ιωνίας δεν θέλει να
µεταφερθεί το στρατόπεδο. Σας µεταφέρω σηµερινές απόψεις του
δηµάρχου της Νέας Ιωνίας. Αν γίνει η µεταφορά, να µη γίνει εκτός
των ορίων του νοµού για λόγους ευνόητους προτείνει ο δήµος.
Ωστόσο όµως γνωρίζουµε ότι έχει σχεδιαστεί από το Υπουργείο
Εθνικής 'Αµυνας η µεταφορά του στρατοπέδου εκτός Νοµού
Μαγνησίας. Σας το επισηµαίνω αυτό γιατί πιστεύω ότι, αν τελικά
αποφασισθεί, θα υπάρξουν οι αναµενόµενες αντιδράσεις. Θα δούµε
βέβαια τι θα γίνει στο µέλλον.
'Ηθελα να παρατηρήσω ακόµη ότι αυτές οι ρυθµίσεις έρχονται σε
µία χρονική περίοδο που χρειάζεται να κάνουµε οικονοµίες,
περιστολή των δαπανών για την ενίσχυση των σεισµοπαθών.
Εσείς, ανακοινώσατε σήµερα ότι θα πρέπει να γίνει περιστολή των
δαπανών, περιορισµός των ασκήσεων για να έχουµε εξοικονόµηση
χρηµάτων για την κατασκευή χιλίων λυοµένων σπιτιών. Πώς γίνεται
όµως τώρα να δαπανώνται τόσα πολλά τρισεκατοµµύρια για
στρατιωτικούς εξοπλισµούς και να περιορίζονται οι ασκήσεις; Αυτό
είναι ένα ερώτηµα.
Βέβαια δεν γνωρίζω αν στην Τουρκία θα γίνει περιστολή
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στρατιωτικών δαπανών. 'Εχω πληροφορηθεί, κύριε Υπουργέ, ότι
δεν γίνονται εκεί περιορισµοί στις στρατιωτικές ασκήσεις, ενώ αυτή
η χώρα οικονοµικά είναι σε δυσκολότερη κατάσταση από εµάς.
∆ράττοµαι της ευκαιρίας να σας πω ότι σε επίπεδο πολιτικής
ηγεσίας δεν είναι και τόσο καλές οι προοπτικές που διαγράφονται,
γιατί σε µία αποστολή εκεί -στην οποία συµµετείχα και εγώ ως
µέλος της διακοµµατικής επιτροπής εκ µέρους της Βουλής- στις
τρεις µέρες που µείναµε δεν κατέστη δυνατόν να δούµε ούτε έναν
Υφυπουργό ...
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Πόσο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Στις τρεις µέρες που µείναµε στην
Κωνσταντινούπολη µε επίσηµη αποστολή δεν κατέστη δυνατόν να
συναντήσουµε όχι Υπουργό, αλλά ούτε έναν Υφυπουργό. Ενώ στο
λαό βρήκαµε πολύ µεγάλη ανταπόκριση, συγκινητική υποδοχή,
µόνο το Νοµάρχη της Κωνσταντινούπολης είδαµε και από εκεί και
πέρα δεν µας πλησίασε κανένας άλλος, το αναφέρω αυτό το
γεγονός, για να έχουµε επίγνωση -κατά τη δική µου ταπεινή γνώµη
και εκτίµηση- ότι τα πράγµατα δεν είναι και τόσο ρόδινα, όπως τα
παρουσιάζουν για τη φιλία και για τη σύσφιξη των σχέσεων. Αλλιώς
σκέπτεται ο λαός και αλλιώς ενεργεί η πολιτική ηγεσία.
'Ηθελα όµως να πω -έφυγε ο κύριος Υπουργός, αλλά πιστεύω ότι
θα τον ενηµερώσετε, κύριε Υφυπουργέ- ότι κατέθεσα και µία
τροπολογία για την επαγγελµατική αποκατάσταση όσων
διακρίθηκαν ή θα διακρίνονται για τις ηρωϊκές τους πράξεις.
Παίρνω αφορµή γι' αυτό από το Νέστορα Κόκκαλη, ο οποίος µε
αυτοθυσία, µε αυταπάρνηση έκανε ό,τι έπρεπε και συνέβαλε πάρα
πολύ στο να αντιµετωπιστούν τα φαινόµενα αυτά της τροµοκρατίας
εκ µέρους των Αλβανών ή άλλων. 'Εχουν περάσει δύο µήνες και σε
µία συνάντηση που είχα και προσωπικά το µόνο που φιλοδοξεί
είναι να ενταχθεί στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις, στο θεσµό αυτό της
πενταετούς θητείας ή να γίνει αστυνοµικός. ∆εν είναι σπουδαίο
πράγµα. Εγώ περίµενα τις δικές σας πρωτοβουλίες...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Με συγχωρείτε που σας διακόπτω,
αλλά είναι υπεσχηµένο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Θέλω να πω, στρατηγέ, ότι αυτό για να γίνει
χρειάζεται νοµοθετική ρύθµιση.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Να την κάνουµε. Θα την ψηφίσουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: 'Εχω καταθέσει τροπολογία. 'Οπως
ακριβώς γίνεται, κύριε Υφυπουργέ, µε τους πρωταθλητές που
εισάγονται στα Α.Ε.Ι. -εγώ δεν µιλάω για Α.Ε.Ι. στην προκειµένη
περίπτωση- ή στις Σχολές της Αστυνοµίας, της Πυροσβεστικής ή
στο Λιµενικό, κάτι τέτοιο θα πρέπει να γίνει και για όσους
διακρίνονται για ηρωϊκές πράξεις.
Πρόκειται για ένα νέο άνθρωπο, ο οποίος είναι µέλος µιας
πολυµελούς φτωχής οικογένειας και νοµίζω ότι έχουµε χρέος να τον
βοηθήσουµε. Και θα παρακαλούσα και τους συναδέλφους να
συνδράµουν προς την κατεύθυνση αυτή.
Τέλος, επειδή δεν έχουµε κοινοβουλευτικό έλεγχο στα θερινά
Τµήµατα, θέλω να πω ότι έχει δηµιουργηθεί µία πολύ µεγάλη
ένταση από µία αδικία για τα παιδιά των αξιωµατικών που ήταν
υποψήφιοι στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα.
Ενώ εξεδόθη η εγκύκλιος και τους κατατάσσει σε µία ειδική
κατηγορία µοριοδότησης, δίνουν εξετάσεις, βγαίνουν τα
αποτελέσµατα και ο κύριος Υπουργός Εθνικής Παιδείας καταργεί
αυτήν την ειδική κατηγορία. Αυτό τουλάχιστον σε αυτήν τη φάση
είναι άδικο ...
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Αµυνας):
'Εχει ληφθεί µέριµνα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Θα απαντήσετε. Και για να µη µακρηγορώ,
γιατί βλέπω ότι είστε θετικός, πιστεύω ότι πρέπε να δώσετε µία
λύση, µια απάντηση από το Βήµα της Βουλής.
Επειδή, λοιπόν, επαναλαµβάνω, βλέπω ότι είστε θετικός προς την
κατεύθυνση αυτή, δεν θα µακρηγορήσω περισσότερο, σεβόµενος
το χρόνο, για να µε διαδεχθεί άλλος συνάδελφος στο Βήµα.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Παπαδόγγονας
έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι,
ήθελα να ξεκινήσω µε ένα παράδειγµα το οποίο νοµίζω ότι αφορά
όλους µας.
Είχα την τιµή στο παρελθόν να είµαι Υπουργός των κυβερνήσεων
Καραµανλή. ∆εν θα ξεχάσω ποτέ ότι µας έλεγε το εξής: "Μη
δηµιουργείτε συνέχεια καινούριους νόµους. Αν ψάξετε και βρείτε
τους υφισταµένους νόµους και τις υφιστάµενες δοµές, θα µπορείτε
να υλοποιήσετε οτιδήποτε ανακύπτει και να λύσετε οποιοδήποτε
πρόβληµα. Αφήστε την πολυνοµία."
Νοµίζω ότι αυτή η άποψη άπτεται του νοµοσχεδίου, το οποίο
συζητάµε σήµερα και δείχνει µια τάση της Κυβερνήσεως, η οποία
ίσχυσε και στο παρελθόν µε τη δηµιουργία της Γενικής ∆ιευθύνσεως
Εξοπλισµών καθ' ον χρόνον υπήρχε η ΥΠΟΒΙ και υπήρχαν και τα
Γενικά Επιτελεία, δηλαδή ένας επιπλέον φορέας, ο οποίος θα έχει
µία µονιµότητα και η µονιµότης δεν είναι καθόλου καλή στο χώρο
των εξοπλισµών. Καλύτερα τις ευθύνες να τις αναλαµβάνουν οι
στρατιωτικοί, παρά ένας φορέας υπό τον εκάστοτε Υπουργό
Αµύνης, ο οποίος θα πρέπει να φέρει τη συνεχή πολιτική ευθύνη,
την πλήρη ευθύνη, ακριβώς λόγω της λειτουργίας αυτής της
καινούριας υπηρεσίας.
Υπάρχουν αυτήν τη στιγµή υπηρεσίες στο Υπουργείο Εθνικής
Αµύνης -το ανέφεραν και άλλοι συνάδελφοι- οι οποίες µπορούσαν
να ανταποκριθούν πλήρως ακριβώς σ' αυτά τα οποία επιδιώκει η
καινούρια αυτή υπηρεσία. Θα µπορούσε δηλαδή το ΤΕΘΑ και η
∆ιεύθυνση Υποδοµών να υλοποιήσουν αυτήν τη µετεγκατάσταση
εκεί όπου απαιτείται, των στρατοπέδων, δεδοµένου ότι στη
διοικούσα επιτροπή του ΤΕΘΑ µετέχει ο Υπουργός, µετέχει ο
Αρχηγός του Γενικού Επιτελείου Στρατού, οι υπαρχηγοί κ.ο.κ.
Νοµίζω ότι, αν το ΤΕΘΑ λειτουργούσε αυτοτελώς, ενισχυόµενο
φυσικά, γιατί τώρα έχουν συρρικνωθεί οι υπηρεσίες του, θα
διασφάλιζε στην πολιτική ηγεσία την απαιτουµένη αντικειµενικότητα,
διότι και οι στρατιωτικοί θα ανελάµβαναν τις ευθύνες τους για τις
διάφορες επιλογές.
Το άλλο θέµα, το οποίο ανακύπτει και το ερώτηµα φυσικά είναι, αν
υπάρχουν µελέτες σήµερα -δεν θα έλεγα ολοκληρωµένες, έστω
κάποιες µελέτες- µετεγκαταστάσεως των διαφόρων στρατοπέδων,
διότι βλέπω ότι η καινούρια υπηρεσία εισηγείται και για τη
µετεγκατάσταση. Σήµερα υφίστανται τέτοιες µελέτες;
Υπάρχει στο σηµείο αυτό µία πάρα πολύ σοβαρή παράµετρος.
Συνήθως τα στρατόπεδα συνδέονται µε τις απειλές. Σήµερα η
απειλή είναι εξ Ανατολών, αύριο η απειλή µπορεί να είναι από το
Βορρά ή µπορεί να είναι εκ ∆υσµών. Αυτές οι παράµετροι έχουν
ληφθεί υπόψη στις µελέτες που υπάρχουν; Πού θα πρέπει να πάνε
αυτά τα στρατόπεδα;
Υπάρχει επίσης πρόγραµµα, όπως λέγεται στο νοµοσχέδιο,
στρατηγικής αναδιάταξης των στρατοπέδων; Νοµίζω ότι δεν πρέπει
να υπάρχει κάτι τέτοιο. Απλώς δίνουµε στον Υπουργό πλήρεις
αρµοδιότητες και του λύνουµε τα χέρια να αναθέτει µελέτες, να
κάνει προσλήψεις και όλα αυτά τα οποία λέει σήµερα το
νοµοσχέδιο. 'Οµως και στον πλέον καλόπιστο Βουλευτή της
Αντιπολιτεύσεως, δηµιουργούνται κάποια ερωτηµατικά.
Προς τι όλη αυτή η δηµιουργία µιας υπηρεσίας σαν συνέχεια
δηµιουργίας άλλων υπηρεσιών των οποίων οι αρµοδιότητες
επικαλύπτουν ουσιαστικά υφιστάµενα όργανα των Ενόπλων
∆υνάµεων; Και βλέπω εδώ ότι θα κάνει εκπόνηση µελετών ο νέος
φορέας, δεσµεύσεις για τη χρήση γης, θα αναθέτει µελέτες κ.ο.κ.
'Ετσι  και  ένα  άλλο  ερώτηµα  το  οποίο  εύλογα  προκύπτει,  είναι
ότι  η  γη  των  νυν  στρατοπέδων  κοστίζει  πολύ  περισσότερο,  θα
έλεγα    πολλαπλασίως   περισσότερο,   απ'   ό,τι   η  γη
προκειµένου    να    αγοραστεί    ή    και    τα    έξοδα    τα    οποία
θα  απαιτηθούν  για  να  δηµιουργηθούν τα καινούρια στρατόπεδα.
Αυτό µου θυµίζει ένα φίλο  µου  καλαµπουρτζή,  ο οποίος  κατήγετο
από  την  'Ηπειρο  και  µου είπε µια µέρα ότι την εποχή
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µετά την επανάσταση ο Μακρυγιάννης πήρε οικόπεδα στο Κουκάκι
και έδωσαν και στον προπάππου τον δικό του οικόπεδα στο
Γράµµο επάνω. Πήγε όµως να πουλήσει τα οικόπεδα αυτά στο
Γράµµο τα οποία δεν αγόραζε κανένας.
Θέλω µε αυτό να πω ότι τα στρατόπεδα που είναι στο κέντρο των
πόλεων κοστίζουν πράγµατι πάρα πολύ. Εποµένως ένα απλό
στρατόπεδο στο κέντρο της πόλεως νοµίζω ότι µπορεί να καλύψει
και τη µετεγκατάσταση από πλευράς γης, αλλά φυσικά και να
χτιστούν και τα καινούρια στρατόπεδα.
'Ενα άλλο σηµείο το οποίο δηµιουργεί επίσης εύλογα ερωτηµατικά
είναι η δόµηση την οποία προβλέπει αυτό το νοµοσχέδιο των
στρατοπέδων, τα οποία θα αποδεσµευθούν. Εγώ τάσσοµαι µε αυτά
τα οποία είπαν άλλοι συνάδελφοι. 'Εχουµε ανάγκη από πράσινο.
'Ολοι µιλάµε για την Αθήνα που είναι τσιµεντούπολη, ενδεχοµένως
και για τη Θεσσαλονίκη κλπ. Γιατί, λοιπόν, να µην πούµε ότι τα
στρατόπεδα αυτά, κυρίως αυτά τα οποία θα µετεγκατασταθούν, θα
χρησιµοποιηθούν για να γίνουν περιοχές πρασίνου; ∆ιότι
πραγµατικά συµφωνώ και µε τον κ. Ιντζέ ο οποίος είπε ότι όταν
ταξιδεύεις µε το αεροπλάνο βλέπεις κάτω τα "κουµπιά" που είναι το
πράσινο και όλο το άλλο χρώµα είναι η δοµηµένη Αθήνα.
Να γίνουν, λοιπόν, αυτοί οι χώροι πράσινο ή εν πάση περιπτώσει
αν κατευθυνθεί η σχεδίαση προς τη δόµηση -στο οποίο εγώ
διαφωνώ βέβαια- αυτό το 40% να γίνει 80% πράσινο. Και να γίνει
σε αυτά τα στρατόπεδα ενδεχοµένως -και αυτό αφορά τη σχεδίαση
η οποία πρέπει να γίνει- κάτι το οποίο λείπει από τον τόπο µας,
όπως παραδείγµατος χάριν συνεδριακά κέντρα και το 80%
πράσινο. Γιατί να γίνουν και άλλες κατοικίες και να προστεθεί και
άλλη δραστηριότης αστική µέσα σε µία φορτισµένη περιοχή;
'Ενα άλλο θέµα το οποίο πρέπει να λάβετε υπόψη και πιστεύω ότι
το γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, είναι ότι στις χώρες Αγγλία, Γαλλία,
Ιταλία κλπ., υπάρχουν στρατόπεδα τα οποία έχουν διατηρηθεί µέσα
στις πόλεις και τα οποία αποτελούν για τις συγκεκριµένες αυτές
χώρες παράδοση. Γι' αυτό τα διατηρούν, τα έχουν σε αρίστη
κατάσταση και λειτουργούντα µέσα στις πόλεις. ∆ηλαδή, κάποια
στρατόπεδα δεν πρέπει να ενταχθούν στη γενική άποψη ότι πρέπει
να φύγουν από τις πόλεις. Πρέπει να διατηρηθούν µέσα στις πόλεις
ορισµένα στρατόπεδα.
Υπάρχει και ένα θέµα συνταγµατικό το οποίο θεωρώ σοβαρό.
Υπάρχει νοµολογία του Συµβουλίου Επικρατείας που πολλές φορές
ακίνητα, εκτάσεις κλπ., τα οποία προέρχονται από δωρεές ή
απαλλοτριώσεις, για συγκεκριµένο σκοπό, εν συνεχεία δεν µπορεί
να δοθούν σε διαφορετική χρήση. Αυτό έχει κριθεί από τη
νοµολογία ως αντισυνταγµατικό. Είναι ένα θέµα προς διερεύνηση
δεδοµένου ότι η προέλευση των περισσοτέρων στρατοπέδων
µπορεί να είναι από δωρεές ή απαλλοτριώσεις, αλλά βεβαίως
µπορεί να είναι και από αγορές εκ µέρους του κράτους ή ο,τιδήποτε
άλλο.
Εν πάση περιπτώσει αυτό το νοµικό καθεστώς, η νοµολογία που
διέπει όλη αυτήν την προέλευση, αν θέλετε, την κατοχή, αλλά και το
µέλλον αυτών των περιοχών πρέπει να εξετασθεί µε µεγάλη
προσοχή, δεδοµένου ότι θα προκύψουν ενδεχοµένως πάρα πολλές
δυσκολίες.
Τελικώς και για να συνοψίσω, κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο αυτό
οπωσδήποτε δηµιουργεί ερωτηµατικά για τις προθέσεις αυτών οι
οποίοι το συνέταξαν ή το ενεπνεύσθησαν, διότι µπορούν να γίνουν
πολλοί διορισµοί, µε ποιους τρόπους θα γίνουν οι διορισµοί, µε
ποιους τρόπους θα γίνουν οι προσκλήσεις των εργολάβων, οι
αναθέσεις των έργων. Με απ'ευθείας αναθέσεις, µε ποιους; ∆εν
διευκρινίζονται αυτά τα πράγµατα. Και επίσης αυτό που λέµε ένας
προσωρινός οργανισµός, µε δικαίωµα ανανεώσεως ανά τριετία κλπ.
έ κάθε άλλο παρά προσωρινός είναι. Και τα εκατόν είκοσι
εκατοµµύρια (120.000.000) που εµφανίζονται εδώ ως µία πρώτη
δαπάνη είναι βέβαιο ότι συναρτήσει του χρόνου αυτά θα
πολλαπλασιάζονται. ∆εν θα είναι εκατόν είκοσι εκατοµµύρια
(120.000.000), θα είναι περισσότερα.
Εποµένως θα πρέπει στα σηµεία αυτά να δώσετε απαντήσεις, κύριε
Υπουργέ, στους συναδέλφους Βουλευτάς προκειµένου να αρθρούν

ενδεχοµένως καλοπίστως κάποιες απόψεις που διατυπώθηκαν αν
δεν ανταποκρίνονται προς την πραγµατικότητα.
Εγώ θα είµαι εξ'αυτών οι οποίοι αν δοθούν εξηγήσεις οι οποίες είναι
εύλογες, λογικές και δηµιουργικές, θα κρίνω κατά πόσον
πραγµατικά αυτό το νοµοσχέδιο προσφέρει ή όχι. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πλευρά της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Αυτό σηµαίνει ότι θα ψηφίσετε.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΓΓΟΝΑΣ: Ορισµένα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Βαρβιτσιώτης
έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η βασική
ιδέα του νοµοσχεδίου για την αξιοποίηση των στρατοπέδων
ασφαλώς µας βρίσκει σύµφωνους. Το θέµα είναι αυτή η βασική
κατεύθυνση, αυτή η βασική ιδέα υλοποιείται µε τις διατάξεις του
συγκεκριµένου νοµοσχεδίου; 'Αλλωστε όπως ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, όλοι οι διατελέσαντες Υπουργοί Εθνικής Αµύνης διέθεσαν
στρατόπεδα για κοινωνικούς λόγους, για κοινωνικούς σκοπούς.
Θυµάµαι εγώ προσωπικά ότι διέθεσα ένα µεγάλο στρατόπεδο στη
Θεσσαλονίκη για να ανεγερθεί το Νοσοκοµείο Παπαγεωργίου, το
οποίο εσείς δυστυχώς εξακολουθείτε να κρατάτε κλειστό,
ανοίγοντας µόνο τα εξωτερικά ιατρεία για να ρίξτε στάχτη στα µάτια,
υπακούοντας στις εντολές κάποιων συµφερόντων που δεν θέλουν
να ανοίξει το νοσοκοµείο.
Εγώ προσωπικά διέθεσα έκταση από το στρατόπεδο Χαϊδαρίου, για
να ανεγερθεί -και νοµίζω ανεγείρεται- το νοσοκοµείο της ∆υτικής
Αττικής.
Εγώ προσωπικά διέθεσα όλη αυτήν την έκταση στο Γουδί τριακόσια
τριάντα πέντε στρέµµατα για να γίνει ο µεγάλος πνεύµονας της
Aθήνας, το µεγάλο πάρκο, το οποίο ευτυχώς συνεχίζεται και
ολοκληρώνεται, ενώ επί του προκατόχου σας δεν έγινε τίποτα.
Εγώ προσωπικά διέθεσα στρατόπεδο στον Ταύρο, µεταξύ
Πετραλώνων και Ταύρου σε µια υποβαθµισµένη περιοχή της
Αθήνας και έτσι δηµιουργήθηκε ένας πνεύµονας πρασίνου τριάντα -
σαράντα στρεµµάτων.
Εγώ προσωπικά παρεχώρησα στρατόπεδο στην Πτολεµαϊδα για
την σωστή ανάπτυξη της πόλεως όπως και το ίδιο στα Τρίκαλα. Θα
µπορούσα δε να αναφέρω και άλλα πολλά περιστατικά, τα οποία
έχουν συνδεθεί µε την προσωπική µου ιστορία.
Γιατί τα είπα αυτά; Γιατί όλοι οι προκάτοχοί σας, και ο κ.
Xαραλαµπόπουλος, προσέφεραν εκτάσεις για κοινωνικούς
σκοπούς. Κατά συνέπεια δεν είναι καινούρια αυτή η ιδέα της
αξιοποίησης των στρατοπέδων. 'Αλλωστε έχετε δύο υπηρεσίες.
Εχετε και το ΤΕΘA, έχετε και τη ∆ΥΠΟ, τη ∆ιεύθυνση Υποδοµών
του ΓΕΣ. Γιατί δεν ενισχύετε αυτές τις υπηρεσίες, αλλά θέλετε να
κάνετε µία νέα υπηρεσία -προσωρινή την ονοµάζετε, µόνιµη τη λέω
εγώ-για την αξιοποίηση των στρατοπέδων;
Θα πω ότι το νοµοσχέδιό σας, κύριε Υπουργέ, είναι ψευδεπίγραφο.
Και είναι ψευδεπίγραφο πρώτον διότι µας µιλάει για προσωρινή
υπηρεσία ενώ όλοι µας ξέρουµε ότι αυτή η διαδικασία της
µετεγκαταστάσεως των στρατοπέδων θα απαιτήσει πάρα πολύ
χρόνο. 'Αρα δεν πρόκειται περί προσωρινής υπηρεσίας, πρόκειται
περί µόνιµης υπηρεσίας. Και δεύτερον διότι λέτε από την εισηγητική
έκθεση ότι ένα πρόσωπο µόνον θα προσληφθεί, ο προϊστάµενος.
Αποσιωπάτε όµως το γεγονός µε το άρθρο 4 παρ. 3 µπορεί να γίνει
ανάθεση µε σύµβαση έργου, εργασιών για επιστηµονική και τεχνική
στήριξη της υπηρεσίας.
Μα κύριε Υπουργέ, στην Ελλάδα ζούµε. ∆ιότιθέλετε να βολέψετε
ηµετέρους αλλά δεν τολµάτε να φέρετε διάταξη, για νέες
προσλήψεις και έτσι βρήκατε τη µέθοδο της αναθέσεως έργου.
Επισηµάνθηκε  και  από  άλλους  και  εγώ  θα  προσθέσω  και  την
προσωπική  µου  εµπειρία,  ότι  πάρα  πολλά  στρατόπεδα,
προήλθαν  είτε  από  απαλλοτριώσεις  είτε  από  δωρεές.  Η
προσωπική  µου  εµπειρία  έγκειται  στο  εξής.  Το  στρατόπεδο
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της Μαλακάσας το οποίο δεν χρησιµοποιείται πλέον από το στρατό,
εκτάσεως χιλίων διακοσίων τριάντα εννέα στρεµµάτων
αποφασίστηκε από την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου, τότε που
είχα την τιµή να ηγούµαι, να παραχωρηθεί στον αυτόνοµο
οικοδοµικό οργανισµό των αξιωµατικών για να γίνει ένας πρότυπος
οικισµός για τη στέγαση των αξιωµατικών. Υπεγράφη η απόφαση,
κάποιος όµως σύλλογος προστασίας του περιβάλλοντος, των
κυνηγών, δεν ξέρω τι, προσέφυγε στο Συµβούλιο της Επικρατείας.
Και ακυρώθηκε η απόφασή µου και ποτέ δεν έγινε αυτή η
παραχώρηση των χιλίων διακοσίων τριάντα εννέα στρεµµάτων
προς τον ΑΟΑ στη Μαλακάσα. Ξέρετε µε ποιο αιτιολογικό; ∆ιότι
όπως έκρινε το Συµβούλιο της Επικρατείας η έκταση εκείνη
απαλλοτριώθηκε για στρατιωτικούς σκοπούς η δε παραχώρησή της
στην ΑΟΟΑ δεν έχει σχέση µε στρατιωτικές ανάγκες.
Προσέξτε, λοιπόν, θα βρεθείτε µπροστά σε τέτοια τεράστια νοµικά
προβλήµατα τα οποία βεβαίως δεν θα µπορείτε να αντιµετωπίσετε.
'Ερχοµαι τώρα και στην ανακολουθία της Κυβερνήσεώς σας.
Μεταξύ των στρατοπέδων και των εγκαταστάσεων που πρέπει να
φύγουν από την Αθήνα είναι τα δύο στρατόπεδα Χαϊδαρίου.
Πράγµατι, όταν και το Κέντρο ∆ιαβιβάσεων και το Κέντρο Βαρέων
'Οπλων Πεζικού, δηµιουργήθηκαν στο Χαϊδάρι, τότε η περιοχή ήταν
έρηµη. Τώρα έχουν εγκλωβισθεί από τον οικιστικό ιστό που έχει
αναπτυχθεί. Και κατά συνέπεια αν θέλετε ούτε τα στρατόπεδα
επιτελούν την αποστολή τους ούτε είναι δυνατόν να παραµείνουν
µέσα στο κέντρο του Χαϊδαρίου.
Επί υπουργίας µου είχα καλέσει τους δηµάρχους της περιοχής και
τον αναπτυξιακό σύνδεσµο δυτικής Αττικής και τους είχα κάνει την
εξής πρόταση: Να παραµείνει το 75% πράσινο και το 25% να
διατεθεί για οικιστικούς λόγους ώστε να εξευρεθούν οι πόροιγια να
είναι δυνατή η µεταφορά των στρατοπέδων. Και όχι µόνο αυτό, είχε
βρεθεί και τεράστια έκταση στην Υλίκη η οποία και καταχωρήθηκε
από το Υπουργείο Γεωργίας για να είναι δυνατή η µεταφορά. Την
απέρριψαν τότε την πρόταση κατηγορηµατικά όλοι οι δήµαρχοι της
περιοχής. Η υποχρέωση που ανελάµβανε το Υπουργείο τότε ήταν
το 75% να παραµείνει πράσινο. Και σεις λέτε τώρα ότι µόνο το 40%
θα είναι πράσινο και το 60% θα αξιοποιηθεί;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Τουλάχιστον.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Το τουλάχιστον είναι εις βάρος της
επιχειρηµατολογίας σας.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Το 40% µπορεί να είναι 75%.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Να το πει ότι είναι το 75% για να
συζητήσουµε. Αλλά δεν µένω σε αυτό.
Ο Πρωθυπουργός σας, ο Πρόεδρος της Κυβερνήσεώς σας, ο κ.
Σηµίτης στις 4 Σεπτεµβρίου 1996 -ήταν προεκλογική περίοδος,
θέλατε να µαζέψετε ψήφους- στην συγκέντρωση στο Περιστέρι
διαβεβαίωνε το λαό της περιοχής ως Πρωθυπουργός εν ενεργεία
και υποψήφιος να κερδίσει τις εκλογές -και τις κέρδισε µε κάτι τέτοια
τερτίπια- ότι τα στρατόπεδα του Χαϊδαρίου θα αποµακρυνθούν για
να γίνει µητροπολιτικό πάρκο πρασίνου και αναψυχής για τη δυτική
Αθήνα. Και δεν έφθανε ο κ. Σηµίτης, ήρθε και ο κ. Λαλιώτης και µε
επιστολή του προς τους δηµάρχους της περιοχής την 1η
∆εκεµβρίου 1998 τονίζει ότι οποιαδήποτε ρύθµιση θα γίνει µε τη
σύµφωνη γνώµη του ∆ήµου Χαϊδαρίου, καθώς και των οµόρων
δήµων.
Τώρα αγνοήθηκαν πλήρως οι δήµοι, αγνοήθηκε η Τοπική
Αυτοδιοίκηση, ενώ υπάρχουν οµόφωνα ψηφίσµατα των δηµοτικών
συµβουλίων των περιοχών τα οποία καταδικάζουν οποιαδήποτε
παρέµβαση στα στρατόπεδα του Χαϊδαρίου. ∆είχνει βεβαίως την
ανακολουθία της Κυβερνήσεως και δεν χρειάζεται να επιµείνω
πάνω σ' αυτό.
Ισχυρίζεσθε ότι έχετε κοινωνική ευαισθησία, κύριε Υπουργέ. Να σας
κάνω λοιπόν εγώ µια πρόταση τώρα και παρακαλώ είτε να την
αποδεχτείτε ή να την απορρίψετε. Οι καταστροφές από τους
σεισµούς είναι τεράστιες. Χιλιάδες στρατιώτες είναι άστεγοι, αφού τα
σπίτια τους, προϊόν κόπου και µόχθου µιας ολόκληρης ζωής
καταστράφηκαν. Παραχωρήστε αµέσως τα δύο στρατόπεδα που
υπάρχουν στο Μενίδι. Είναι πολύ εύκολο οι εκεί υπάρχουσες

στρατιωτικές εγκαταστάσεις να µεταφερθούν εντός εβδοµάδων.
Παραχωρήστε τα σε εκείνους τους επιχειρηµατίες -κάτω από τον
έλεγχο της Κυβερνήσεως και µε το σχεδιασµό που θα γίνει- οι
οποίοι προσφέρονται να χτίσουν δωρεάν σπίτια. 'Ακουσα προχθές
π.χ. τον κ. Εµφιετζόγλου ο οποίος είπε ότι είναι έτοιµος να χτίσει
δωρεάν και να παραδώσει µέσα σε τέσσερις µήνες πενήντα σπίτια
υπό την προϋπόθεση βεβαίως ότι θα υπάρξει η ανάλογη έκταση.
Ανέφερα ενδεικτικά τον κ. Εµφιετζόγλου. Είµαι βέβαιος ότι
υπάρχουν και άλλες ανάλογες προσφορές.
∆ώστε, λοιπόν, τις εκτάσεις των δύο στρατοπέδων του Μενιδίου και
αφού γίνουν αµέσως οι αναγκαίες εδαφολογικές έρευνες, για να
δούµε εάν το υπέδαφος είναι σαθρό ή σταθερό για να µπορέσει
αµέσως να αρχίσει η ανοικοδόµηση και η αποκατάσταση των
σεισµοπαθών. Αφήστε, λοιπόν, τα µεγαλεπίβολα σχέδια τα οποία
είναι εκ του πονηρού και κάντε τέτοιες ενέργειες. Και αν κάνετε
τέτοιες ενέργειες να είσαστε βέβαιος ότι θα σας χειροκροτήσουµε.
∆εν µπορούµε, όµως, να συµφωνήσουµε και θα καταψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο έτσι όπως εσείς το εµφανίζετε.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας).
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Μπαντουβάς έχει
το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΝΤΟΥΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι δεν ερχόµεθα εδώ για να
χειροκροτήσουµε αβασάνιστα ζηµιογόνα, επιβλαβή και λανθασµένα
νοµοσχέδια, ούτε ερχόµεθα υποχρεωτικά για λόγους
αντιπολιτευτικού συµφέροντος να αποδοκιµάσουµε και να
αρνηθούµε τη στήριξη ορθών νοµοσχεδίων ανεξαρτήτως από πού
προέρχονται, ανεξαρτήτως εάν η κυβέρνηση είναι του ΠΑΣΟΚ, της
Νέας ∆ηµοκρατίας ή άλλου κόµµατος.
Εδώ παρακολούθησα την επί της αρχής συζήτηση. 'Ολοι
ανεξαρτήτως κόµµατος, όλοι ανεξαιρέτως παρεδέχθησαν ότι
υπάρχει πρόβληµα και ότι το πρόβληµα αυτό πρέπει να
αντιµετωπιστεί. Και ανέλυσαν, τεκµηρίωσαν και θεµελίωσαν τους
λόγους για τους οποίους θα πρέπει να υπάρξει αλλαγή, θα πρέπει
να υπάρξει αντιµετώπιση του προβλήµατος, θα πρέπει να υπάρξει
νυστέρι για να τάµει αυτό το οξύ πρόβληµα, της µετακίνησης και
αναδιοργάνωσης των στρατοπέδων.
'Ακουσα συναδέλφους µε πάρα πολύ ορθές και δηµιουργικές
απόψεις. Είδα όµως και µια διάθεση αντιπολιτευτικής οξύτητας.
∆εν νοµίζω ότι είναι ορθό να κάνουµε επιθέσεις εδώ µε υποθέσεις.
Να γινόµαστε Κασσάνδρες ότι θα γίνουν παράνοµοι διορισµοί, ότι
θα γίνει κακοδιαχείριση των οικοπέδων που θα υπάρξουν και τα
οποία έχουν πράγµατι µεγάλη αξία, ότι θα γίνει άστοχος χειρισµός
και ότι εν πάση περιπτώσει όλη αυτή η προσπάθεια θα αποτελέσει
αντικείµενο εκµετάλλευσης ή κακοποίησης.
Νοµίζω ότι θα έπρεπε οι θέσεις αυτές να πάρουν τη µορφή των
εισηγήσεων, των παρατηρήσεων, των προτροπών και της
δήλωσης, ότι η Βουλή θα ελέγξει εάν θα εφαρµοστεί σωστά αυτό το
µέτρο και µε τα δύο σκέλη των δυνατοτήτων που έχει και του
κοινοβουλευτικού ελέγχου και της νοµοθετικής παρέµβασης.
Αναµφισβήτητα, λοιπόν, υπάρχει θέµα. Και υπάρχει θέµα, γιατί
έχουν αλλάξει οι συνθήκες και οι ανάγκες στον τρόπο λειτουργίας
των Ενόπλων µας ∆υνάµεων. Είναι η τεχνολογική εξέλιξη. Είναι η
ανάγκη στέγασης και συντήρησης του νέου υλικού υψηλής
τεχνολογίας και πολύ υψηλού κόστους. Κόστους το οποίο
πληρώνεται από τον ιδρώτα του ελληνικού λαού, από τον 'Ελληνα
φορολογούµενο. Και είναι και οι ανάγκες ειδικής, εξειδικευµένης
εκπαίδευσης πανεπιστηµιακού επιπέδου.
Εποµένως, θα πρέπει να προσαρµοστούν οι νέες συνθήκες
στέγασης και κάλυψης αυτών των αναγκών στις νέες ανάγκες. ∆εν
είναι η περίοδος του ιππικού µε τα µουλάρια και τα άλογα, ώστε να
έχουµε τους ανάλογους χώρους για χορτονοµή και για την
εξυπηρέτηση των ζώων κλπ. ∆εν είναι η περίοδος εκείνη η παλιά.
'Εχουν αλλάξει πράγµατι οι συνθήκες.
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Πέραν τούτου, έχουµε αυτήν την πολεοδοµική αναρχία και έκρηξη,
έχουµε τις χωροταξικές ανακατατάξεις, έχουµε αυτό το οποίο
επισηµαίνεται και στην εισηγητική έκθεση του νοµοσχεδίου, τα
εγκλωβισµένα στρατόπεδα. Το επιβάλλουν λοιπόν πολλοί λόγοι.
Μεταξύ αυτών, θα πρέπει να αξιολογηθεί και ο λόγος της
ασφάλειας. Είδατε ότι οι "έξυπνοι πύραυλοι" και τα "έξυπνα όπλα"
του ΝΑΤΟ που έπληξαν στρατιωτικούς στόχους σε µεγάλα αστικά
κέντρα -όπως είναι και πολλές δικές µας µονάδες- δεν µπόρεσαν να
αποφύγουν την προσβολή και νοσοκοµείων και οικειών και αµάχου
πληθυσµού. Αυτός ο κίνδυνος πάντοτε υπάρχει. 'Εχουµε το
πρόσφατο, το νωπό παράδειγµα της Σερβίας.
Και λόγοι λοιπόν ασφάλειας επιβάλλουν αυτήν την αποσυµφόρηση
και αυτήν την αποµάκρυνση των στρατοπέδων από τα µεγάλα
αστικά κέντρα.
Αλλά και λόγοι ασφάλειας άλλου είδους του επιβάλλουν. Ασφάλειας
των Ενόπλων ∆υνάµεων και στον τοµέα των πληροφοριών, αλλά
και σε άλλους τοµείς πιθανής και εύκολης διάβρωσης και
διείσδυσης, όταν είναι µέσα σε γειτονιές, όταν είναι µέσα σε
πυκνοκατοικηµένες περιοχές.
Υπάρχει θέµα λοιπόν εδώ. Και εδώ ακριβώς θα πρέπει να
δηλώσουµε στην Κυβέρνηση ότι είµεθα έτοιµοι να
παρακολουθήσουµε και να ελέγξουµε. Να χειροκροτήσουµε τη
σωστή αντιµετώπιση και να στηλιτεύσουµε και να αποδοκιµάσουµε
την εσφαλµένη. Ποιοι είναι οι τρόποι αποµάκρυνσης; Πώς θα γίνει
αυτή η αποσυµφόρηση των στρατοπέδων; Ποιες χωροταξικές
διατάξεις θα εφαρµοστούν; Ποιοι θα είναι οι τρόποι κατασκευής των
νέων στρατοπέδων;
Βέβαια, εδώ υπάρχει ένα θετικό στοιχείο: Η σηµερινή πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας. ∆εν ξέρω εάν µπορούµε
να ισχυριστούµε ότι είναι Αϊνστάϊν ή όχι, αλλά δεν µπορούµε να
αµφισβητήσουµε την εντιµότητα και την έξωθεν καλή µαρτυρία και
του Υπουργού και του Υφυπουργού και των υπολοίπων µελών της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας. Και δεν
µπορούµε επίσης να αµφισβητήσουµε το γεγονός ότι η ηγεσία των
Ενόπλων ∆υνάµεων δεν θα ήταν διατεθειµένη να συµπράξει σε
οποιαδήποτε ανορθόδοξη διαχείριση αυτού του µεγάλου θέµατος.
Υπήρξε η εξής άποψη: "Γιατί να µην αρκεστούµε στον πυρήνα της
διεύθυνσης υποδοµών του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, να
αιµοδοτήσουµε αυτές τις υπηρεσίες, να τις επανδρώσουµε µε νέα
στοιχεία και να αποφύγουµε τη δηµιουργία του ειδικού φορέα;"
Εδώ δεν αντιµετωπίζουµε περιπτώσεις σαν αυτές που ανέφερε
προηγουµένως ο κ. Βαρβιτσιώτης, δηλαδή περιπτώσεις
περιορισµένων παραχωρήσεων χώρων για πάρκα σχολεία κλπ.
Εδώ µιλάµε για µία κοσµογονία που θα πρέπει να επιτελεστεί σε
αυτόν τον τοµέα. Μιλάµε για καθολική αντιµετώπιση του
προβλήµατος. Βεβαίως εγώ δεν θέλω τους στρατηγούς να είναι
λογιστές και διευθυντές εταιρειών µεγέθους και πολυπλοκότητας
των πολυεθνικών. Ας αρκεστούν στην οχύρωση της εθνικής
άµυνας. Βεβαίως θα έχουν λόγο, διότι το χακί αποτελεί πάντοτε µία
εγγύηση κατά κανόνα. 'Οχι όµως πως είναι άσκοπη και εσφαλµένη
η συγκρότηση ενός φορέα ο οποίος θα διαχειριστεί αυτό το
γιγαντιαίο θέµα. Αρκεί η επάνδρωση να είναι σωστή και αρκεί να
µην επιβαρύνει πολύ τον ισχνό προϋπολογισµό µας, διότι µπορεί
να γίνουν αποσπάσεις ή επιστράτευση καταλλήλου στελεχιακού
δυναµικού από άλλες υπηρεσίες για να χρησιµοποιθούν σε αυτόν
τον τοµέα.
Τώρα για πολιτική εκµετάλλευση και προεκλογική σκοπιµότητα
ελέχθησαν πολλά. Μήπως όµως ο κ. Βαρβιτσιώτης όταν έπαιρνε τις
αποφάσεις για την παραχώρηση στρατιωτικών εκτάσεων στους
δήµους δεν είχε πολιτικά οφέλη; Είναι φυσικό. Η σηµερινή
Κυβέρνηση θα έχει πολιτικά οφέλη. 'Οχι όµως ότι θα πρέπει τέτοιες
ωραίες πρωτοβουλίες να τις αποχρωµατίζουµε, να τις
αποµυθοποιούµε και να τις αποδίδουµε µόνο σε προσδοκία
πολιτικών ωφεληµάτων.
Θα πρέπει ο κύριος όγκος των χώρων που θα απελευθερωθούν να
διατεθεί για πράσινο, για σχολεία όπου υπάρχουν ανάγκες και για
νοσοκοµεία αν χρειαστεί. 'Οσα χρήµατα και αν χρειαστούν για να
εξευρεθούν νέοι οικοπεδικοί χώροι για να οικοδοµηθούν τα νέα

στρατόπεδα, δεν θα πρέπει να εξευρεθούν µε την εκποίηση των
υφισταµένων στρατοπέδων. Αλίµονο αν το κάνετε αυτό. Θα
επιτείνετε το φαινόµενο της τσιµεντούπολης που έχουν τα µεγάλα
αστικά κέντρα.
Ειπώθηκε ότι πολλά από αυτά τα στρατόπεδα έγιναν µε
παρεµβάσεις παραγόντων εκείνης της εποχής. 'Εγιναν
παρεµβάσεις για να δώσουν ζωή τα στρατόπεδα, για να ενισχυθούν
οικονοµικά. Αυτές οι παρεµβάσεις δεν ήταν ποτέ αρνητικές για την
πολεοδοµική εξέλιξη των αστικών κέντρων στα οποία
δηµιουργήθηκαν αυτές οι µονάδες. Αντιθέτως ήταν ευεργετικές.
'Ηταν οι µόνες εκτάσεις που διετηρήθησαν αλώβητες. Σε όλες τις
άλλες εκτάσεις υπήρξε άναρχη δόµηση. 'Εχουν δραστηριοποιηθεί οι
οικοπεδοφάγοι. Ακόµη και το Πεντάγωνο σήµερα στεγάζεται σε ένα
τέτοιο χώρο, στο παλιό αεροδρόµιο.
'Οσον αφορά το ρόλο της αυτοδιοίκησης δηµοτικής και νοµαρχιακής
µπορεί να είναι αποφασιστικός αλλά όχι και ο µόνος. Και αυτό γιατί
πολύ φοβάµαι ότι µε την υπερτροφική ανάπτυξη της Τοπικής και
της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης έχουµε κάνει ένα θερµοκήπιο
δικτατορίστων και τυραννίσκων, περιφερειακών πρωθυπουργών
και υπερπρωθυπουργών. Να είναι ο καθένας στον τοµέα του υπό
έλεγχο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Με τις mercedes κυκλοφορούν!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Βερυβάκης έχει
το λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δε νοµίζω ότι
υπάρχει αµφιβολία ότι η οικονοµική, κοινωνική και τεχνολογική
ανάπτυξη η οποία παρατηρείται στον αιώνα µας αλλά ταυτόχρονα
και ο τρόπος και ο τύπος ζωής ο οποίος σήµερα έχει υπάρξει, όπως
ταυτόχρονα οι εξελίξεις εντός των σηµερινών πόλεων αλλά και οι
εξελίξεις στη στρατιωτική τέχνη και επιστήµη επιβάλλουν έναν
εκσυγχρονισµό σε όλη αυτή τη σχέση την οποία έχουµε από τη
δραστηριότητα των Ενόπλων ∆υνάµεων, των πολιτών, των
σηµερινών εξουσιών.
Συνεπώς, νοµίζω ότι θα πρέπει κατ'αρχήν στην ιδέα να είναι όλοι
απολύτως σύµφωνοι και νοµίζω επίσης ότι και στα δύο σκέλη που
αναφέρεται το νοµοσχέδιο, δηλαδή, στις επιχειρησιακές ανάγκες
αλλά και στις κοινωνικές πρέπει να είναι όλοι σύµφωνοι. Γι'αυτό
πολλά απ'αυτά που ακούστηκαν τα θεωρώ και λίγο µικρολογίες.
Θέλω να κάνω κάποιες βασικές παρατηρήσεις οι οποίες
αναφέρονται στη σύλληψη, αλλά και στη λειτουργία του
νοµοθετήµατος. Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι πιστεύω ότι η
σηµερινή τέχνη και επιστήµη του στρατεύµατος βγάζει τα
στρατόπεδα από τις πόλεις. Νοµίζω ότι το αµερικανικό πρότυπο
σ'αυτό το σηµείο είναι σωστό. Πρέπει δε να σας πω πως φοβάµαι
ότι όλη η δόµηση της νοοτροπίας που έχει δώσει τις βασικές δοµές
το νοµοσχέδιο µπορεί να µην επιτρέψει στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις να
κατευθυνθούν προς τη σωστή κατεύθυνση. Η τελευταία
παρατήρηση του κ. Μπαντουβά είναι σωστή γιατί δεν πρέπει πια να
σκεφτόµαστε όπως στην αρχή του αιώνα. Πολύ σωστά και νοµίζω
έξυπνα είπαν όλοι εδώ ότι παλαιότερα κάθε πόλη ήθελε ένα
στρατόπεδο, έχοντας στο µυαλό της κυρίως την αγορά, ή αν θέλετε
την εξυπηρέτηση των ντόπιων αναγκών. Σήµερα όλες οι πόλεις δεν
θέλουν τα στρατόπεδα, γιατί νοµίζουν ότι οι χώροι που θα πάρουν
θα τις υπηρετήσουν και δεύτερον καταλαβαίνουν ότι ο τρόπος και ο
τύπος ζωής τόσο στην κοινωνία όσο και στο στράτευµα ουσιαστικά
όλα αυτά πρέπει να βγουν εκτός πόλης.
Θα έλεγα ότι ενώ οι βασικές παρατηρήσεις είναι σωστές, εµένα λίγο
η νοοτροπία την οποία βλέπω διαχεοµένη, θα έλεγα ότι κάπως µε
ανησυχεί. ∆εν µε οδηγεί βεβαίως στο να αρνηθώ όλα τα άλλα, άλλα
κάπως µε ανησυχεί.
Θα  έλεγα  ακόµα  ότι  µία  αρχή  που  ακολουθήσατε  γιατί  οι
σηµερινές  ανάγκες  το  επιβάλλουν,  δηλαδή  να  αποφύγουµε  το
στήριγµα  του  κρατικού  προϋπολογισµού  ή  αυτού  του
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης και να πάµε σε αυτοχρηµατόδηση, σε
κάποιο σηµείο λίγο εµποδίζει τις σωστές επιλογές. Εάν τυχόν
βγάλουµε σαν απαραίτητο στοιχείο την αυτοχρηµατοδότηση, τότε
βεβαίως θα µπορούµε να δούµε πιο ανοιχτά το όλο θέµα.
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Αν την κρατήσουµε, θα µας εξαναγκάσει να κάνουµε δυο πράγµατα:
Πρώτο, να πάµε στην περίφηµη εποχή της αποκρατικοποίησης και
τότε, κύριε Υπουργέ, και σεις και εγώ θα έχουµε ένα πρόβληµα γιατί
δεν θα ξέρουµε αν είναι κοινωνικοποίηση ή ιδιωτικοποίηση. Εγώ θα
έλεγα ότι θα πρέπει να είναι κοινωνικοποίηση, γιατί θα πρέπει οι
πόλεις τότε να έχουν ένα πνεύµονα πρασίνου ή ένα πνεύµονα
υπηρέτησης των κοινωνικών αναγκών. Εδώ θα έλεγα πως αν
αλλάξετε το 40% και το κάνετε µεγαλύτερο ποσοστό θα
προσφέρετε, παρά το γεγονός ότι όλος ο µηχανισµός λέει να
πουλήσουµε και κάτι, να οικοδοµήσουµε και κάτι και τελικά να
βρούµε λεφτά να κάνουµε τη δουλειά µας. Πάντως φοβάµαι πάρα
πολύ ότι εάν τυχόν δεν το σκεφθεί κανείς µε την αναγκαία
γενναιότητα τελικά θα αδικήσει και τα δύο σκέλη και το
επιχειρησιακό και το κοινωνικό.
Γι'αυτό θα έλεγα τουλάχιστον το ποσοστό του 40% να το αλλάξετε.
Μάλιστα, αν θέλετε, επιβάλλετε εντός του νόµου κάποιους
περιορισµούς, να είναι για χρήσεις τέτοιες οι οποίες τελικά θα
υπηρετούν το κοινωνικό σύνολο. Αν τυχόν το σκεφτόµαστε έτσι,
νοµίζω ότι θα κινηθούµε προς τη σωστή κατεύθυνση.
Θα έλεγα ταυτόχρονα ότι εδώ πρέπει πραγµατικά να σκεφθούµε ότι
βρισκόµαστε µπροστά σε κοινωνικές πιέσεις που δεν θα
ξεπερασθούν. Σας το λέω και εγώ από τη δική µου πείρα ως
Υπουργού Ενέργειας και Βιοµηχανίας, όπου κάθε µέρα εκεί που
βρίσκονταν εγκαταστάσεις της ∆.Ε.Η. ζητούσαν οι επιχώριοι
πληθυσµοί να αποµακρυνθούν, µολονότι δεν έφταιγαν οι
εγκαταστάσεις αλλά εκ των υστέρων πήγε ο πληθυσµός και τις
περικύκλωσε.
Θα έχουµε, λοιπόν, µια συνεχή πίεση, µια συνεχή αντιδικία µε τις
σηµερινές, µε τις σύγχρονες ανάγκες των κοινωνιών όπως είναι και
συνεπώς και µε τους δήµους και τις κοινότητες και τις νοµαρχίες οι
οποίες θα εκδηλώνουν ουσιαστικά αυτό το οποίο θέλουν οι τοπικοί
πληθυσµοί, οι τοπικές κοινωνίες. Γι'αυτό θα έπρεπε και θα πρέπει
σε αυτό το σηµείο να είναι κανείς πιο ανοιχτοχέρης, διότι έτσι και
αλλιώς θα πιεσθεί και στην πορεία θα εξαναγκασθεί να κάνει
παραχωρήσεις από αυτές τις οποίες δεν θα πρέπει κανείς από εµάς
να τις σκέπτεται, ότι τάχα γίνονται µε το κοµµατικό κριτήριο. Τι
κοµµατικό κριτήριο;
Ο κύριος Υπουργός Εθνικής 'Αµυνας δεν ξέρω αν θα δώσει τίποτα
υπέρ των κοµµατικών δήµων. Νοµίζω ότι όπως θα εξελιχθεί το
πράγµα δεν ξέρει ποιός θα είναι αυτός που θα βάλει υπογραφές σε
τελευταία ανάλυση. Γι'αυτό το λόγο δεν πρέπει να κάνετε αυτό που
θα κάνετε.
Νοµίζω ότι οι κύριοι της Νέας ∆ηµοκρατίας έκαναν ένα βασικό
λάθος σε αυτό το σηµείο. Παραδείγµατος χάρη, δεν είναι θέµα να
δούµε εδώ αν αυτό το πρόβληµα έχει στη µέση ρουσφέτι προς τον
τάδε ή δείνα δήµαρχο, αλλά είναι θέµα να το δούµε ανοιχτότερα, µε
τις ανάγκες που έχουν και οι τοπικές κοινωνίες αλλά και οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις και εκεί να µην τσιγκουνευτούµε µερικά πράγµατα, για τα
οποία πολύ φοβάµαι ότι και τα κόµµατα, ενδεχοµένως και οι
τεχνοκράτες οι οποίοι συνέταξαν κάτω από ορισµένες
συντεταγµένες και µεγέθη το όλο θέµα, το εξέτασαν.
Θα έλεγα, ότι πραγµατικά είναι στιγµή να κάνετε κάποιες µικρές ή
µεγάλες τροποποιήσεις, χωρίς όµως το Τµήµα να απορρίψει και την
ιδέα και τη λειτουργία. Γι'αυτό, ενώ θα συνιστούσα σε όλους να το
υπερψηφίσουν, θα συνιστούσα και εσάς να το µικροτροποποιήσετε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Υπουργός Εθνικής
'Αµυνας κ. Τσοχατζόπουλος έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
αναµφισβήτητα υπάρχει µία ιδιαιτερότητα στη σηµερινή συζήτηση
του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου που εισηγούµαστε.
Το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, ευαισθητοποιούµενο από τις
συνέπειες των σεισµών θα παρέµβει µε αποφασιστικό τρόπο για να
υποστηρίξει τους πολίτες ανοίγοντας τις πύλες των στρατοπέδων
και διαθέτοντας χώρο για την εγκατάσταση καταυλισµών µικρών ή
µεγάλων. Με δική του πρωτοβουλία αναλαµβάνει το κόστος,

περικόπτοντας το µεγαλύτερο κοµµάτι από το υπόλοιπο
πρόγραµµα ασκήσεων της χρονιάς για να διαθέσει το ποσό των
τεσσάρων έως, πέντε δισεκατοµµυρίων (4.000.000.000-
5.000.000.000) δραχµών για την αγορά και τη διάθεση προσωρινής
κατοικίας. Εκτιµούµε ότι µέσα σε έξι βδοµάδες θα προµηθευτούµε
χίλια σπίτια, κοντέϊνερ, και θα δηµιουργήσουµε τις υποδοµές οι
οποίες θα µπορέσουν να ικανοποιήσουν ένα µέρος των αναγκών
των πολιτών.
Επιπλέον, διασφαλίζουµε µέσα από τα αντισταθµιστικά
υποχρεωτικά οφέλη που πρέπει να παρέξουν οι εταιρείες πολεµικής
βιοµηχανίας, οι οποίες προµηθεύουν τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις µε
συγκεκριµένα οπλικά συστήµατα, την υποχρεωτική παράδοση ενός
αριθµού περίπου χιλίων πεντακοσίων κοντέϊνερς, σπιτιών, για
ασφαλή κατοίκηση, τα οποία θα συµπληρώσουν την υποδοµή, η
οποία είναι αναγκαία αυτήν τη στιγµή στην Αθήνα.
Τα αναφέρω αυτά για να αναδείξω το ρόλο των 'Ενόπλων
∆υνάµεων διότι τη δύσκολη στιγµή που υπάρχει ανάγκη,
προσφέρουν ή διαθέτουν τα µέσα για να καλυφθούν οι υπηρεσιακές
ανάγκες των Ενόπλων ∆υνάµεων της χώρας και να εξασφαλισθεί η
άµυνα και η ασφάλεια, µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο προς όφελος
του κοινωνικού συνόλου.
Στη βάση αυτής της διαπίστωσης, αγαπητοί συνάδελφοι, θέλω να
πω, όπως τονίσαµε κατά τη διάρκεια της ∆ιαρκούς Επιτροπής, ότι
το σχέδιο νόµου το οποίο συζητούµε σήµερα, έχει µια µακρά
ιστορία στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας. Πριν δυο χρόνια περίπου
έγινε συστηµατική προσπάθεια, ώστε να διαµορφώσουµε τις
προϋποθέσεις για την κάλυψη µιας ουσιαστικής ανάγκης που έχουν
πλέον οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις της χώρας. Συγκροτούµε αυτά τα δύο-
τρία τελευταία χρόνια, ουσιαστικά το νέο στρατό της χώρας, το
στρατό του 2000. Και τα χαρακτηριστικά, η φυσιογνωµία, ο τρόπος
λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνάµεων είναι ριζικά διαφορετικός από
τον παραδοσιακό τρόπο λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνάµεων που
γνωρίζαµε.
Αυτό οφείλεται στο γεγονός ότι έχουµε µια ριζική αλλαγή της δοµής
των Ενόπλων ∆υνάµεων, έχουµε ένα τελείως διαφορετικό τρόπο
εκπαίδευσης και από την άλλη πλευρά πρέπει να αξιοποιήσουµε
σύγχρονες µορφές τεχνολογίας και νέα οπλικά συστήµατα, έτσι
ώστε ο τρόπος λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνάµεων, είτε ο
σηµερινός είτε ο µελλοντικός να αξιοποιεί στο µέγιστο δυνατό
βαθµό τα µέσα της τεχνολογικής εξέλιξης. ∆εν χρειάζεται παρά να
αναφέρω ότι τηλεπικοινωνιακή, ηλεκτρονική πληροφόρηση,
συντονισµός και έλεγχος κινήσεων και άµεση εικόνα της
συγκεκριµένης περιοχής όπου αντιµετωπίζεται το όποιο πρόβληµα
στη λειτουργία των Ενόπλων ∆υνάµεων, είναι δυνατόν να έχει
άµεση πρόσβαση στο κάθε αρµόδιο επιτελείο, στο κάθε επίπεδο
λειτουργίας των Ενόπλων ∆υνάµεων, έτσι ώστε και ο
παραδοσιακός τρόπος ανάπτυξης και λειτουργίας των Ενόπλων
∆υνάµεων στα παραδοσιακά στρατόπεδα τα οποία ξέρουµε εδώ και
πολλές δεκαετίες εγκλωβισµένα µέσα στον κοινωνικό ιστό των
πόλεών µας, δεν ενδείκνυται πλέον για τη λειτουργία των Ενόπλων
∆υνάµεων.
'Εχουµε εποµένως µια πρωταρχική ανάγκη να ικανοποιήσουµε.
Ενώ όλοι συµφωνούµε και υποστηρίζουµε ότι στρατηγικά ο ρόλος
της χώρας µας τα τελευταία χρόνια έχει αναβαθµιστεί µέσα από την
ικανότητα την οποία απέκτησε η χώρα µας να λειτουργήσει στην
ευρύτερη γεωπολιτική περιφέρεια ως παράγοντας ασφάλειας,
ειρήνης, σταθερότητας και συνεργασίας µέσα από µια πολιτική
αµυντικής διπλωµατίας, η οποία επιβεβαιώνει το ρόλο αυτής της
χώρας ως συντελεστή για την ασφάλεια -µε καθοριστικό δηλαδή
ρόλο την ενίσχυση της αποτρεπτικής δύναµης των Ενόπλων
∆υνάµεων της χώρας και της αναβάθµισης της ισχύος των
Ενόπλων ∆υνάµεων- πρέπει να παραδεχθούµε ότι για να
επιτευχθεί αυτό µεσοπρόθεσµα απαιτεί τη διαµόρφωση
διαφορετικής µορφής στρατοπέδων µέσα από τα οποία πλέον θα
επιτυγχάνεται η λειτουργία αυτού του επιπέδου και αυτών των
χαρακτηριστικών που θα έχουν οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις µετά το 2000.
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Αυτό σηµαίνει εγκατάλειψη των υφισταµένων σήµερα στρατοπέδων
εντός των πόλεων και κατασκευή νέων σύγχρονων στρατοπέδων
εκτός πόλεων, µε όλες τις απαραίτητες υποδοµές από τεχνικής,
επιχειρησιακής λειτουργικής, π.χ. αλλά και κοινωνικής πλευράς.
Υπολογίσαµε σε µελέτες που έχουν γίνει στο Υπουργείο, ότι
χρειαζόµαστε για την επόµενη δεκαετία δώδεκα νέα στρατόπεδα
έναντι ενός αριθµού ογδόντα οκτώ στρατοπέδων- τα οποία θα
αξιοποιήσουµε, στο σύνολο των τριακοσίων ογδόντα οκτώ τα οποία
διαθέτει ο ελληνικός στρατός σε όλην την επικράτεια.
Με αυτά τα δώδεκα νέα στρατόπεδα για τα οποία προβλέπουµε µια
δεκαετία για την κατασκευή και αποπεράτωσή τους και ένταξη σε
λειτουργία και που αποτελούν ένα εθνικό πρόγραµµα στρατηγικής
αναδιάταξης πλέον των υφισταµένων στρατοπέδων θα µπορέσουµε
να καλύψουµε αυτές τις νέες σύγχρονες ανάγκες λειτουργίας των
Ενόπλων ∆υνάµεων.
Εποµένως αυτό το οποίο αγαπητοί συνάδελφοι, εµείς επιχειρούµε
µε την πρότασή µας αυτή είναι το εξής: Αν θέλουµε πράγµατι κυρίες
και κύριοι αυτό το στρατό πρέπει να βρούµε µια διαδικασία
αυτοχρηµατοδότησης της κατασκευής, της αναγκαίας υποδοµής µε
την οποία και µόνο µπορεί να λειτουργήσει δηλαδή για να έχει αυτά
τα χαρακτηριστικά που απαιτούνται σήµερα για την επιτυχή
λειτουργία των Ενόπλων ∆υνάµεων για την άµυνα και την ασφάλεια
της χώρας.
Λέµε αυτοχρηµατοδότηση διότι ούτε ο προϋπολογισµός µπορεί να
καλύψει το τροµακτικό κόστος των πεντακοσίων δισεκατοµµυρίων
(500.000.000.000) και πάνω. 'Εχουµε υπολογίσει ότι κάθε νέο απ'
αυτά τα στρατόπεδα κοστίζει πάνω από σαράντα δισεκατοµµύρια
(40.000.000.000) δραχµές. 'Αρα η µόνη δυνατότητα που έχουµε
είναι να αξιοποιήσουµε τµήµα της υφιστάµενης υποδοµής των
Ενόπλων ∆υνάµεων µε έναν κατάλληλο τρόπο -θα πω εν συνεχεία
πως- ώστε να µπορέσουµε να κτίσουµε αυτά τα στρατόπεδα µε ένα
επιχειρησιακό σχέδιο δεκαετίας. Εµείς έτσι το προγραµµατίζουµε,
µε αποκλειστική ανάθεση της ευθύνης υλοποίησης αυτού του έργου
σε µια ειδική υπηρεσία εντός του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας -όχι
εκτός, όχι σε ιδιώτες όπως ασκήθηκε κριτική από συναδέλφους
προηγουµένως- προσωρινή, διότι ακριβώς την προβλέπουµε να
λειτουργήσει για δέκα χρόνια µε προσωπικό το οποίο θα είναι από
τις υπηρεσίες των Ενόπλων ∆υνάµεων ή και από άλλα Υπουργεία
ως µια ειδική υπηρεσία επαναλαµβάνω, όπως αυτές που
συνιστώνται από το δηµόσιο, όταν πρόκειται να αναλάβουν την
εκπόνηση ειδικής σηµασίας µεγάλων σηµαντικών έργων. Αυτές
είναι οι λεγόµενες ΕΥ∆Ε. Είναι µια διαδικασία την οποία πρόβλεψα
µε το νόµο 1418 το 1983 ως Υπουργός ∆ηµοσίων 'Εργων, ώστε να
είναι δυνατή η συγκρότηση υπηρεσιών στο ΥΠΕΧΩ∆Ε µε τις οποίες
έγιναν όλα τα σηµαντικά µεγάλα έργα είτε αυτό ήταν η Ψυττάλεια
είτε ήταν το Κέντρο Καθαρισµού Λυµάτων στη Θεσσαλονίκη είτε
ήταν αυτοκινητόδροµοι είτε οποιαδήποτε άλλα σηµαντικά και
µεγάλα έργα.
Αυτό λοιπόν το µοντέλο, της συγκρότησης µέσα στο υπουργείο µιας
ειδικής υπηρεσίας, η οποία αποκλειστικά έχει την ευθύνη για την
υλοποίηση ενός µεγάλου προγράµµατος, επιλέξαµε για να
πραγµατοποιήσουµε αυτό το έργο, αυτό το στόχο.
Και βέβαια προβλέψαµε, όπως αναφέρεται σαφώς µέσα στο νόµο,
τη δυνατότητα να τοποθετείται ένας υπεύθυνος ο οποίος θα µπορεί
να προέρχεται και εκτός του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας
διαθέτοντας τα κατάλληλα προσόντα, µε τριετή θητεία και µε κόστος
λειτουργίας απ' ότι λέει η οικονοµική έκθεση του Υπουργείου
Οικονοµικών δεκατέσσερα εκατοµµύρια το χρόνο. Αντιλαµβάνεστε
ότι είναι µια πολύ λογική επιλογή αν ληφθεί υπόψη ότι το
λειτουργικό κόστος και οι αποζηµιώσεις των αναδόχων µε
συµβάσεις µίσθωσης έργου ύψους εξήντα περίπου εκατοµµυρίων
(60.000.000) δραχµών το χρόνο για τη λειτουργία της ειδικής
υπηρεσίας όπως, επαναλαµβάνω, αναφέρεται στην ειδική έκθεση.
Κυρίες και κύριοι, αυτό νοµίζω ότι είναι διαφάνεια, αυτό είναι το
ελάχιστο κόστος λειτουργίας µιας υπηρεσίας η οποία πρέπει να
συγκροτηθεί για να µπορέσει να αντιµετωπίσει µια τόσο υπεύθυνη

δραστηριότητα, αλλά και αυτής της εµβέλειας. ∆ιότι εδώ δεν έχουµε
να παραχωρήσουµε κάποιο στρατόπεδο σε κάποιους για να
ικανοποιήσουµε κάποιες ανάγκες. Και επιτρέψτε µου να σχολιάσω
λίγο τις παρατηρήσεις συναδέλφων που ακούστηκαν
προηγουµένως ότι κάποτε ο τάδε Υπουργός έδωσε αυτό το
στρατόπεδο σε κάποιο δήµαρχο στην περιοχή τάδε ή στο δήµο
τάδε ή στην επαρχία τάδε.
Κάναµε µια προσπάθεια να αποτυπώσουµε τι δόθηκε τελικά τα
τελευταία είκοσι εφτά χρόνια από το Υπουργείο ∆ηµοσίων 'Εργων
έναντι των πολλαπλών, σηµειωτέον, απαιτήσεων από δηµάρχους,
νοµάρχες ή ακόµη αν θέλετε και συναδέλφους, οι οποίοι πίεζαν
ασφυκτικά τους εκάστοτε Υπουργούς Εθνικής 'Αµυνας να
παραχωρήσουν στρατόπεδα για την κάλυψη τοπικών αναγκών.
Σ' αυτά, λοιπόν, τα είκοσι επτά χρόνια, βρήκαµε ότι
παραχωρήθηκαν συνολικά µέσα απο αυτές τις διαδικασίες
εκβιασµού, πιέσεων, αντιπαροχών, ανταλλαγµάτων περί τα δύο
χιλιάδες οκτακόσια, χονδρικά τρεις χιλιάδες στρέµµατα.
Στο σχέδιο µέσα από το οποίο θα υλοποιηθεί αυτή η επιχείρηση
µετεγκατάστασης, αξιοποίησης και αναδιάταξης των στρατοπέδων,
προβλέπονται δεκαεπτά χιλιάδες στρέµµατα να αξιοποιηθούν, στη
βάση όµως πολύ συγκεκριµένων όρων, όχι ευκαιριακά, για να
ικανοποιηθούν οι ανάγκες του όποιου δήµαρχου ή του όποιου
τοπικού παράγοντα, αλλά στη βάση ικανοποίησης, όπως λέµε
ρητώς µέσα στο άρθρο 2, παράγραφος 3, των στοιχειωδών
σύγχρονων αναγκών κοινωνικής υποδοµής, διαµόρφωσης
πρασίνου, χώρων αναψυχής και όλων εκείνων τα οποία σήµερα
λείπουν ασφυκτικά από τα αστικά κέντρα των πόλεων.
Θα δώσουµε έτσι τη δυνατότητα για πρώτη φορά να απαντηθεί ένα
ύψιστης προτεραιότητας αίτηµα των τοπικών κοινωνιών, των
δήµων και των πόλεων της χώρας µας, οι οποίες για δεκαετίες
ασφυκτιούν, διότι είναι εγκλωβισµένα τα στρατόπεδα εντός του
κοινωνικού ιστού ως µία ιστορική εξέλιξη δεκαετιών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να διαπιστώσετε ότι όταν
κτίστηκαν τα στρατόπεδα πριν τριάντα, πενήντα, εκατό, εκατόν
πενήντα χρόνια, αυτά ήταν στις παρυφές των πόλεων, αλλά βέβαια
λόγω της συνεχούς επέκτασης των πόλεων, της εξέλιξης κατά τη
διάρκεια των δεκαετιών που πέρασαν, εγκλωβίστηκαν στις πόλεις
και έτσι µία σειρά από στρατόπεδα βρίσκονται εντός των αστικών
κέντρων.
Και βέβαια κανείς δεν υποστηρίζει ότι όλα αυτά τα στρατόπεδα
πρέπει να ξεχερσωθούν από εκεί όπου ευρίσκονται.
Αναµφισβήτητα κάποια, τα οποία αποτελούν ιστορικά σηµεία
παράδοσης, εξέλιξης των Ενόπλων ∆υνάµεων θα παραµείνουν, για
να σηµατοδοτούν και να στέλνουν το µήνυµα της ιστορίας των
Ενόπλων ∆υνάµεων.
∆εν είναι δυνατόν το κεντρικό ∆ιοικητήριο του Γ' Σώµατος Στρατού
στη Θεσσαλονίκη να φύγει ποτέ από εκεί που είναι. Είναι ένα
κόσµηµα για την πόλη, αλλά και για την ιστορία των Ενόπλων
∆υνάµεων. Επίσης, είναι και τα παλιά κτίρια της Σχολής Ευελπίδων,
στα οποία -όπως ξέρετε- µε ένα εντυπωσιακά ταχύτατο πρόγραµµα
αναπροσαρµογής, δηµιουργήθηκαν για πρώτη φορά το 1982 και το
1983, σε ενάµισι χρόνο, επιτέλους κατάλληλοι χώροι για τη
λειτουργία της ελληνικής δικαιοσύνης. Είναι αδιανόητο αυτά τα
στρατόπεδα να αλλάξουν ποτέ λειτουργία. Ο παραδοσιακός χώρος
της Σχολής Ευελπίδων µπροστά απο τα ∆ικαστήρια, που είναι η
Σχολή Εθνικής Αµύνης σήµερα, δεν πρόκειται να αλλάξει ποτέ
χαρακτήρα ή να αξιοποιηθεί για οποιονδήποτε άλλο σκοπό.
'Οµως υπάρχουν µία σειρά από στρατόπεδα, που δεν θα αρχίσω
να τα αναφέρω, τα ξέρετε πολύ καλά...
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΡΥΒΑΚΗΣ: Πείτε µερικά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ-ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Είναι στην Αθήνα, στο Χαϊδάρι, το Νταλίπη στη
Θεσσαλονίκη και µία σειρά απο άλλα που δεν θα αρχίσω να σας
αναφέρω.
Αναµφισβήτητα, όχι µόνο πρέπει να αλλάξει ο τρόπος
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λειτουργίας τους, αλλά πρέπει να απελευθερωθούν, πρέπει να
αξιοποιηθούν. Εδώ επιτρέψτε µου να πω πως θα γίνει αυτή η
διαδικασία. ∆εν είναι αποκλειστική αρµοδιότητα του Υπουργείου
Εθνικής Αµύνης.
Θα ήθελα να τολµήσω να πω ότι χωρίς τη συνεργασία, την έγκριση
των αρµοδίων αρχών που προβλέπει η πολιτεία, όσον αφορά το
δικαίωµα χωροθέτησης, το δικαίωµα πολεοδόµησης, το δικαίωµα
χαρακτηρισµού χρήσεων γης -είτε πρόκειται για το ΥΠΕΧΩ∆Ε είτε
είναι οι οργανισµοί πόλεων Αθήνας, Θεσσαλονίκης ή άλλοι
οργανισµοί είτε είναι τα αρµόδια θεσµικά όργανα πολεοδόµησης
από τους Οργανισµούς Αυτοδιοίκησης πρώτου και δευτέρου
βαθµού-είναι αδιανόητο να επιχειρήσει το Υπουργείο ∆ηµοσίων
'Εργων µία τέτοια επιχείρηση.
Γι' αυτό λοιπόν ρητά θεσµοθετούµε ως τµήµα αυτού του σχεδίου
νόµου το Πρωτόκολλο Συµφωνίας και Συνεργασίας µεταξύ
ΥΠΕΧΩ∆Ε και Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας, όπου περιλαµβάνεται
το σύνολο της πολιτικής, µε βάση την οποία θα επιχειρείται από
τους αρµόδιους θεσµικά κατοχυρωµένους φορείς της πολιτείας είτε
η διαδικασία αξιολόγησης και πολεοδόµησης και χωροθέτησης
στρατοπέδων από όπου φεύγουν πλέον οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις, για
να πάνε αυτά για αξιοποίηση στην υπηρεσία των αστικών κέντρων
είτε η χωροθέτηση των νέων στρατοπέδων.
Εδώ λοιπόν βλέπουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι κανένας
κίνδυνος, ούτε κατάχρηση υπάρχει.
Σε συνεργασία και διάλογο µε τους αρµόδιους φορείς -είτε ήταν η
ΚΕ∆ΚΕ είτε η Τοπική 'Ενωση ∆ήµων και Κοινοτήτων Θεσσαλονίκης
είτε η ΤΕΚ∆ Αττικής- µας δόθηκε η δυνατότητα να κάνουµε σαφές
σε όλους ότι αυτή η διαδικασία σε τελική ανάλυση είναι µία µεγάλη
ευκαιρία για όλους µας. Ναι µεν τα στρατόπεδα ανήκουν µέσα από
το Ταµείο Εθνικής 'Αµυνας στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις, ναι οι 'Ενοπλες
∆υνάµεις έχουν ανάγκη να αξιοποιήσουν αυτά τα στρατόπεδα,
όµως αυτή η διαδικασία µπορεί να προχωρήσει µόνο µε σύµφωνη
γνώµη, µε συµφωνία µε τους αρµόδιους φορείς, που είναι η Τοπική
Αυτοδιοίκηση, οι Οργανισµοί Ρυθµιστικού Σχεδίου Αθήνας -
Θεσσαλονίκης, τα αρµόδια πολεοδοµικά όργανα των οποιωνδήποτε
κρατικών υπηρεσιών και ιδιαίτερα του ΥΠΕΧΩ∆Ε, έτσι ώστε να γίνει
πραγµατικότητα η αξιοποίηση αυτών των στρατοπέδων.
Τα τονίζω αυτά, γιατί δεν θα ήθελα να υπάρξει η παραµικρή
αµφιβολία ότι µε τη συζήτηση και την ψήφιση από το ελληνικό
Κοινοβούλιο του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου υπάρχει κίνδυνος -
ανεξάρτητα από τα πρόσωπα που είναι στο Υπουργείο Εθνικής
Αµυνας- για κατάχρηση ή αλλαγή του σκοπού στρατηγικής
αναδιάταξης των στρατοπέδων στα οποία αναφέρθηκα.
'Εχει σηµασία νοµίζω να γίνει σαφές ότι αυτή η υπόθεση έχει να
πετύχει δύο µεγάλους στόχους συγχρόνως: Από τη µία η κάλυψη
των αναγκών των Ενόπλων ∆υνάµεων και από την άλλη -για
πρώτη φορά- η δυνατότητα της τοπικής κοινωνίας, των τοπικών
φορέων, της Τοπική Αυτοδιοίκησης α' και β' βαθµού αξιοποίησης
αυτών των στρατοπέδων.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Επιτρέψτε µου να σας ενηµερώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι αυτή η διαδικασία δεν ξεκινάει τώρα. 'Ηδη βρισκόµαστε σε
επαφή και σε συνεννόηση µε µία σειρά από δήµους της χώρας, οι
οποίοι -αναγνωρίζοντας τη σηµασία αυτής της πολιτικής την οποία
εδώ νοµοθετούµε- είναι σε συνεχή διάλογο µαζί µας. Από κοινού
αναπτύξαµε µελέτες αξιοποίησης των στρατοπέδων εντός των
πόλεων και προσφοράς προς τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις αντίστοιχου
χώρου εκτός πόλεων από την ίδια την Τοπική Αυτοδιοίκηση.
∆ιότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν εµείς λέµε "αξιοποίηση",
δεν σηµαίνει ότι υποχρεωτικά το κάθε στρατόπεδο που
αποδεσµεύεται πρέπει να αξιοποιηθεί στο δικό του εµβαδόν, στη
δική του περιφέρεια, για να µπορέσει να προχωρήσει το
πρόγραµµα µετεγκατάστασης των στρατοπέδων. Απεναντίας,
υπάρχουν όλες οι δυνατότητες, ανοιχτές για την τοπική
αυτοδιοίκηση ή το Κράτος ή την πολιτεία. Εάν υπάρχει ανάγκη, ένα,

δύο ή τρία ή πέντε στρατόπεδα σε µία περιοχή, εξαιτίας της
πυκνοκατοικηµένης δόµησης, της πλήρους έλλειψης πρασίνου,
χώρων αναψυχής και κοινωνικών υποδοµών που είναι απαραίτητες
για τη λειτουργία µιας σύγχρονης πόλης, το αντίτιµο το οποίο θα
χρειαστεί το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης για να χτίσει το ένα ή τα
δύο στρατόπεδα µε την αξιοποίηση αυτών, να καλυφθεί από
οποιονδήποτε φορέα, από την Τοπική Αυτοδιοίκηση, από την
πολιτεία, µε εθελοντική συµβολή των τοπικών κοινωνιών ή
οποιαδήποτε άλλη διαδικασία. 'Αρα λοιπόν έχουµε όλες τις
δυνατότητες ανοιχτές στα χέρια µας, µπροστά µας, να τις
αξιοποιήσουµε.
'Οπως επίσης τίποτα δεν µας εµποδίζει για δύο ή τρία στρατόπεδα
στις αποµακρυσµένες περιοχές, να µη χτιστεί ούτε ένα εκατοστό και
αντ' αυτού, για κάποια άλλα στρατόπεδα, τα οποία είναι εκτός και
προσφέρονται για πολεοδόµηση -διότι βρίσκονται εντός κατάλληλης
περιοχής για πολεοδοµική αξιοποίηση- να υπάρξουν ειδικοί
συντελεστές, οι οποίοι θα αυξάνονται µάλιστα και παραπάνω απ'
ό,τι προβλέπεται από άλλες διατάξεις και χρήσεις, έτσι ώστε να
µπορέσει να καλυφθεί η ανάγκη αξιοποίησης σ' αυτό το χώρο,
χωρίς να δηµιουργείται κανένα επιπρόσθετο πρόβληµα.
Κι εκεί προβλέπουµε την εγγύηση και την ασφάλεια, για να µην
υπάρξει κατάχρηση, αφού ισχύουν όλες οι διαδικασίες που
προβλέπονται από το ΥΠΕΧΩ∆Ε, όλες οι ρυθµίσεις περνούν που
τα αρµόδια θεσµικά όργανα πολεοδόµησης ώστε να βγει
αποτέλεσµα.
Με δεδοµένη τη διάταξη η οποία προβλέπει το δικαίωµα της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης να προτείνει, όπως προτείνει το Υπουργείο
Εθνικής Αµύνης, την αξιοποίηση συγκεκριµένων στρατοπέδων και
την αρµοδιότητα του ΥΠΕΧΩ∆Ε να πάρει την τελική απόφαση, την
οποία δεν µπορούµε να πάρουµε εµείς µέσα από τα αρµόδια
θεσµικά συλλογικά του όργανα- εξασφαλίζεται νοµίζω η τοπική
κοινωνία µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.
Υπήρξαν κάποιες παρατηρήσεις από συναδέλφους, όσον αφορά το
βαθµό αξιοποίησης των στρατοπέδων. Εµείς προβλέπουµε ένα
µίνιµουµ 40% για κοινωνικές ανάγκες λειτουργίας, για πράσινο,
χώρους αναψυχής κλπ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούσαµε µε την Τοπική
Αυτοδιοίκηση, είχαµε µία συνάντηση µε την ΚΕ∆ΚΕ. Το θέµα το
οποίο τους ενδιέφερε δεν είναι τόσο το ποσοστό, όσο ότι θα έχουµε
την άποψή τους, την πρότασή τους ως βάση για την αξιοποίηση
των συγκεκριµένων στρατοπέδων. Πιστεύω ότι το καταλαβαίνετε και
το κατανοούµε και πρώτος εγώ το υποστηρίζω ότι δεν είναι δυνατόν
σε ένα δήµο, να έρθουµε εµείς, το Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας ή και
το ΥΠΕΧΩ∆Ε ακόµη και να αξιοποιήσουµε ένα στρατόπεδο µε
διαφορετική, αντίθετη άποψη του οικείου δήµου. Αυτό είναι
αδιανόητο, και δεν πρόκειται ποτέ να το δεχθώ, διότι όπως ξέρετε
για δεκαετίες συνεργάστηκα στο χώρο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
και πιστεύω ότι πρέπει να έχουν την αυτοτέλειά τους, τη δική τους
δυναµική, την ικανότητα να ρυθµίζουν θέµατα στο χώρο τους, και
δεν µπορούν να αγνοηθούν. 'Αρα είναι αναγκαία η πρότασή τους,
είναι αναγκαία η συµφωνία του Υπουργείου Εθνικής Αµύνης µε την
Τοπική Αυτοδιοίκηση για να προχωρήσουµε στη συγκεκριµένη
αξιοποίηση ενός χώρου.
Εδώ, λοιπόν, έχουµε µία µοναδική ευκαιρία, µε διάλογο ανάµεσα
στην Τοπική Αυτοδιοίκηση και στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, να
βρούµε τον πιο κατάλληλο τρόπο αξιοποίησης του άλφα ή βήτα
στρατοπέδου, ώστε να επιτευχθούν και οι δύο στόχοι. Αφ' ενός να
µπορέσει το Υπουργείο Εθνικής Αµύνης να διασφαλίσει τα έσοδα
που θα του δώσουν τη δυνατότητα να χτίσει τα στρατόπεδα τα
οποία χρειάζεται εκτός πόλεων και αφ' ετέρου, τη βέλτιστη
αξιοποίηση των στρατοπέδων που εγκαταλείπουµε, έτσι ώστε να
υπάρξει επιτέλους για πρώτη φορά επαρκής κοινωνική υποδοµή,
πράσινο, κοινωνικές λειτουργίες, όλα εκείνα δηλαδή τα οποία έχει
ανάγκη η σύγχρονη πόλη και τα οποία δυστυχώς λείπουν.
Να, λοιπόν, γιατί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σχέδιο
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το οποίο καταθέτουµε πιστεύω ότι προσφέρουµε σηµαντική
υπηρεσία. ∆εν ερχόµαστε να υποκλέψουµε την έγκριση κανενός,
δεν ερχόµαστε να υποκλέψουµε ή αν θέλετε να επιβάλουµε στην
Τοπική Αυτοδιοίκηση, στις νοµαρχίες ή σε οποιοδήποτε άλλο φορέα
την άποψή µας, για τον τρόπο αξιοποίησης αυτών των
στρατοπέδων. Αυτή η αξιοποίηση θα γίνει µόνο στο βαθµό που
υπάρχει συµφωνία όλων των συµµετεχόντων δηλαδή Τοπική
Αυτοδιοίκηση α' και β' βαθµού, πολεοδοµία, Υπουργείο
Χωροταξίας, Περιβάλλοντος και Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας, διότι ο
στόχος είναι κοινός. Να πετύχουµε την καλύτερη αξιοποίηση και
προσφορά προς το κοινωνικό σύνολο και συγχρόνως να
καλύψουµε τις ανάγκες της εθνικής άµυνας.
Με αυτές, λοιπόν, τις παρατηρήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θα ήθελα να σας παρακαλέσω, λαµβάνοντας υπόψη και αυτούς
τους προβληµατισµούς, να στηρίξουµε από κοινού αυτήν την
πρωτοβουλία. Ανοίγουµε ένα νέο δρόµο, είναι µία δύσκολη
επιχείρηση. Να είστε βέβαιοι ότι αυτή η διαδικασία θα χρειαστεί
πολύ µεγάλη προσπάθεια για να ολοκληρωθεί. Είναι θετικό ότι ήδη
τρία στρατόπεδα αυτής της µορφής χτίζονται από το Υπουργείο
Εθνικής Αµύνης αλλά όπως σας είπα, εν όψει του κόστους -
σαράντα δισεκατοµµύρια (40.000.000.000) περίπου δραχµές
κοστίζει το κάθε στρατόπεδο- δεν είναι δυνατόν να ολοκληρώσουµε
αυτό το πρόγραµµα µέσα στα δέκα χρόνια, αν δεν υποστηριχθούµε
µέσα από αυτήν τη διαδικασία στρατηγικής αναδιάταξης και
αξιοποίησης των στρατοπέδων.
Τελειώνοντας, επιτρέψτε µου να σας πω κάποια πράγµατα για την
ορθή τελικά διατύπωση του κειµένου το οποίο αύριο, λόγω δικής
µου απουσίας θα συζητήσετε κατ' άρθρον µε το συνάδελφο κ.
Αποστολάκη. Θα ήθελα να τονίσω ότι η ορθή διατύπωση του
κειµένου το οποίο έχετε στα χέρια σας οδηγεί στις εξής διορθώσεις:
Πρώτον, στο άρθρο 2, παράγραφος 2, σηµείο ε', µετά τις λέξεις "και
∆ηµοσίων 'Εργων" προστίθενται οι λέξεις "το οποίο αποτελεί
αναπόσπαστο τµήµα του παρόντος νόµου". Με αυτό δηλαδή εννοώ
ότι το εθνικό πρόγραµµα και η συµφωνία µεταξύ ΥΠΕΧΩ∆Ε και
Υπουργείου Εθνικής Αµύνης, στο οποίο περιέχεται η πολιτική την
οποία εφαρµόζουµε µε αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί αναπόσπαστο
τµήµα αυτού του νοµοσχεδίου. Το εντάσσουµε στο σχέδιο νόµου
µέσα για να γίνει σαφές ότι αυτό δεν είναι απλά ένα ευχολόγιο.
∆εύτερον, στο άρθρο 3 παράγραφος 2 εδάφιο α' µετά τη λέξη
"υπηρεσίας" προστίθενται οι λέξεις "και του οικείου ΟΤΑ", ότι
δηλαδή µε απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων µετά από πρόταση της συνιστώµενης υπηρεσίας,
του ΥΕΘA, αλλά και του οικείου ΟΤΑ και µετά από γνώµη του
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας Οικισµού και Περιβάλλοντος
εγκρίνεται η πολεοδόµηση των χώρων των στρατοπέδων που
απελευθερώνονται.
Τρίτον, στο άρθρο 4 η παράγραφος 1 διατυπώνεται ως εξής: "Κατά
παρέκκλιση των διατάξεων του 2190/94 ο προϊστάµενος της
Υπηρεσίας Αξιοποίησης και Μετεγκατάστασης των Στρατοπέδων
διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Εθνικής Αµύνης µε
ανανεούµενη σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας τριών
ετών". Η επιστηµονική επιτροπή µας πρότεινε να κάνουµε αυτήν
την αλλαγή.
Στο άρθρο 5 έχουµε αναδιατύπωση της παρ.3 ,η οποία θα
κατατεθεί αύριο στα πρακτικά από το συνάδελφο, αναλυτικά και η
οποία έχει ως εξής: " Οι ανωτέρω µεταβιβάσεις δεν υπόκεινται σε
οποιοδήποτε τέλος παρά µόνο σε κατώτατα όρια υποχρεωτικών
αµοιβών που προβλέπονται από τις κείµενες διατάξεις.
Στο σηµείο δ' για να µην υπάρξουν παρερµηνείες προστίθενται
παράγραφος 3 ως εξής: "3. Το ποσοστό της πολεοδοµηµένης γης
που θα αποδοθεί στο Υπουργείο Εθνικής Αµύνης µπορεί να είναι
στο ίδιο το υπό µελέτη στρατόπεδο ή άλλο ή ακόµα και σε άλλη
έκταση του ∆ηµοσίου".
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΣΠΥΡΙΟΥΝΗΣ: Aυτό το λέµε και τώρα.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας) : Αυτό θα µπει ως προσθήκη µέσα, ως ορθή

διατύπωση.
Επίσης θα ήθελα να πω ότι προβλέπουµε στην κατ' άρθρο
συζήτηση που θα γίνει αύριο µια προσθήκη στο άρθρο 7 που
αναφέρεται στον ΑΟΟΑ. 'Ηδη ο κ. Σπυριούνης έκανε αναφορά σε
αυτήν την πρόταση και κατά τη συζήτηση του άρθρου αυτού θα
υπάρξει απάντηση.
∆εύτερον, υπάρχει µια τροπολογία για την "ΠΥΡΚΑΛ" όσον αφορά
τη ρύθµιση χρεών και τρίτον υπάρχει µία τροπολογία διά της οποίας
επανέρχεται στην ιδιοκτησία των Ενόπλων ∆υνάµεων στρατόπεδο
που είχε παραχωρηθεί για άλλη χρήση. 'Ετσι για αύριο το πλαίσιο
συζήτησης θα είναι σαφές και θα µπορέσουµε να ολοκληρώσουµε
τη συζήτηση και την ψήφιση αυτού του σχεδίου νόµου για να
ξεκινήσει το µεγάλο εγχείρηµα αξιοποίησης των στρατοπέδων µε
σκοπό και την άµυνα, αλλά και την αναβάθµιση της ποιότητας και
του περιβάλλοντος ζωής στα µεγάλα αστικά κέντρα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Για τα τέκνα των αξιωµατικών τι έχει γίνει...
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): 'Εχει ήδη ρυθµιστεί το θέµα. Ευχαριστώ που
επαναφέρετε το θέµα, κύριε συνάδελφε. 'Ηδη από χθες µε τον κ.
Αποστολάκη είχαµε έρθει σε επαφή µε τον Υπουργό Παιδείας και
ρυθµίστηκε µε απόφαση, ώστε να εφαρµοστεί και τη χρονιά αυτή η
ίδια διάταξη που εφαρµοζόταν κάθε χρόνο, όπως εξάλλου είχε
προβλεφθεί κατά την προκήρυξη του σχετικού διαγωνισµού στις
σχολές των Ενόπλων ∆υνάµεων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, πριν
κατεβείτε από το Βήµα θα ήθελα να σας ανακοινώσω ένα τραγικό
γεγονός, όπως ανακοινώθηκε και από τα τηλεοπτικά µέσα.
Κατά δηµοσιογραφικές πληροφορίες, όπως ανακοινώθηκε και από
το ΜΕGA, έπεσε το Προεδρικό "FALCON" και σκοτώθηκε ο κ.
Κρανιδιώτης µαζί µε τη συνοδεία του και το παιδί του.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής 'Αµυνας):
Είναι δηµοσιογραφική πληροφορία. ∆εν έχει επιβεβαιωθεί ακόµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αν πράγµατι
επιβεβαιωθεί η πληροφορία είναι ένα τραγικό γεγονός που
πραγµατικά συγκλονίζει το Κοινοβούλιο και σαφώς εκφράζουµε τη
λύπη µας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΤΣΟΧΑΤΖΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός
Εθνικής 'Αµυνας): Είναι όντως τραγικό το γεγονός. Eίµαστε
συγκλονισµένοι όλοι. ∆εν µπορούµε να το πιστέψουµε. Πριν από
δύο ώρες ήµασταν µε το συνάδελφο και συνεδριάζαµε κατά την
επίσκεψη του Προέδρου της Κυπριακής ∆ηµοκρατίας του κ.
Κληρίδη. Ειλικρινά δεν µπορώ να πω τίποτα. Είναι συγκλονιστικό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αυτήν την πληροφορία
είχα µέσω του τηλεφώνου. ∆εν έχω τίποτα περισσότερο, ούτε
µπορώ να σας πω τίποτα περισσότερο.
Ας ελπίσουµε ότι αυτό το οποίο έχουµε µάθει δεν είναι αληθές. Είναι
ψευδές.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.
∆ηµήτριος Σιούφας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε µετά την τοποθέτηση την
οποία κάνατε νοµίζω ότι -εκφράζοντας όλους- η διατύπωση της
οδύνης και της θλίψης όλων µας είναι το πρώτιστο καθήκον εάν
πράγµατι αληθεύει η πληροφορία. Και το δεύτερον το οποίο θα
ήθελα να σας παρακαλέσω είναι η οµιλία µου και η απάντηση στον
Υπουργό Εθνικής Αµύνης να πραγµατοποιηθεί αύριο το πρωϊ.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος
της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)
'Υστερα από τον συγκλονισµό όλων µας νοµίζω ότι δεν αντέχει
κανείς να ανέλθει στο Βήµα και να µιλήσει για ένα θέµα.
Κύριε Πρόεδρε, µια και ανεβήκατε τώρα στην 'Εδρα, θέλω να πω ότι
εξέφρασα και από την πλευρά του οµιλούντος και του κόµµατός µας
την οδύνη και τη θλίψη αν αληθεύει το περιστατικό, διότι δεν
γνωρίζουµε τι ακριβώς έχει γίνει.



1000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ ∆ΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΒΟΥΛΗΣ)

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι βέβαιο δυστυχώς,
ότι υπήρξε ένα τροµερό αεροπορικό ατύχηµα. Από ύψους 29.000
ποδών έπεσε σε κενό αέρος το αεροπλάνο, το γνωστό "FALCON",
µε το οποίο µετέβαινε η ελληνική αντιπροσωπεία στο Βουκουρέστι
µε επικεφαλής τον Υπουργό Αναπληρωτή Εξωτερικών τον Γιάννο
Κρανιδιώτη. Είναι πολλά τα θύµατα. Το παιδί του Γιάννου
Κρανιδιώτη είναι επίσης µεταξύ των θυµάτων.

Προσωπικά είµαι συγκλονισµένος. ∆ιαπιστώνω δε ότι όλοι
διακατέχεσθε από ανάλογα συναισθήµατα. Νοµίζω ότι πρέπει να
διακόψουµε τη συνεδρίαση, όπως άλλωστε ήδη έχετε προτείνει και
θα ενηµερωθείτε αν θα συνεδριάσουµε αύριο.
Λύεται η συνεδρίαση.
'Ωρα λήξης 23.50'.

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                             ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


